
محمد رضا خاتمی گفت: آقای لاریجانی در مساله برجام 
مقابل تندروها ایستادند و ما قدردان آنها هستیم؛ اما آقای 
روحانی فقط وعده برجام را به مردم نداده بود. وی قول هایی 
در عرصه های اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و مواردی چون 
گسترش آزادی رسانه به مردم داده بود که باید آنها را نیز 
عملی کند. وی تاکید کرد: باید کسی رئیس مجلس باشد 

که به این برنامه ها اعتقاد داشته باشد از این رو وقتی اصلاح 
طلبان مجموع این مسائل را در نظر می گیرند برای ریاست 
مجلس آقای عارف تلاش خواهند کرد. البته تلاش ما این 
است که موضوع انتخاب رئیس مجلس به یک جدایی بین 
حامیان دولت منجر نشود اما آقایان عارف و لاریجانی دو 

پادشاهند که در یک اقلیم نمی گنجند  ...

رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه همدلی و همگرایی در کشور باعث پیشرفت 
می شود، گفت: دعوا و نزاع فقط در کشور سایش ایجاد می کند. برای پیشرفت کشور باید 
همگرا باشیم و گرنه اگر وقت را صرف جدال های بلا وجه در کشور کنیم کفران نعمت 

کرده ایم.
علی لاریجانی روز شنبه در حاشیه بیست و نهمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران افزود: 
اگر همه بخش های مختلف کشور با هم هماهنگ باشند باعث هم افزایی و رشد جامعه می 
شود. وی با یادآوری اینکه هماهنگ کردن کارها مشکل است، اظهار داشت: یکی از مسائلی 
که بارها در شرایط فعلی گفته ایم این بوده که باید به سمت همگرایی و همدلی برویم زیرا با 
همدلی و همگرایی کارها سر و سامان می یابد ولی دعوا و نزاع تنها سایش ایجاد می کند و 
نمی گذارد نیروها با هم جمع شوند. رییس مجلس در ادامه پیشنهاداتی را به اصحاب هنر، 
فرهنگ و قلم مطرح کرد و با اشاره به مراسم نقالی خوانی در اختتامیه نمایشگاه گفت: این 
مراسم هم جذاب بود و هم دوستان را به شرایط چند هزار ساله ایران می برد. تمدن ایرانی 
تمدنی بسیار پرمغز و از زوایای مختلف با خیر و اندیشه ساخته شده است. حالا عده ای تلاش 
می کنند در خلیج فارس اسم فارس را حذف کنند؛ تمدن را که نمی توانید حذف کنید؛ این 
تلاش ها کودکانه است و ایران از یک تمدن فاخر برخوردار است. لاریجانی سپس اظهار کرد: 
در بخش نشر سال های سختی را طی کردیم. سال های گذشته برای نشر سال های سختی 

بود و دوستانی که امروز جایزه گرفتند سال ها تلاش کردند. دسترسی مردم به کتاب به دلیل 
مجموعه مشکلات کشور و نابسامانی های اقتصادی و تحریم ها آسان نبود. همه این ها در کنار 
هم دست به دست هم داد تا فضای کشور در شرایط اقتصادی ناگواری باشد اما حالا شرایط 
کشور را بهتر می بینم و پس از توافق هسته ای، شرایط کشور آرام آرام تغییر خواهد کرد که 

امیدوارم وضع نشر هم بهتر شود.
 وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: سیستم های چاپ در ایران هم باید مطابق 
شرایط روز، روزآمد شود و سرمایه گذاری های جدید صورت گیرد. وضعیت چاپ و صحافی 
بهبود پیدا کند. اگر خودتان دست به کار شوید، ما هم کمک خواهیم کرد. لاریجانی سپس به 
مشکل کپی رایت در کشور پرداخت و گفت: ممکن است عدم توجه به کپی رایت فواید کوتاه 
مدتی در کشور داشته باشد ولی در دراز مدت عدم رعایت آن شما را از تحقق بازارهای جهانی 
بازمی دارد. باید در مورد قانونمندی بین المللی فکر کرد. این مسئله باید سامان پیدا کند. او 
همچنین پیشنهاد داد: وزارت ارشاد با همکاری ناشران قاعده ای تنظیم کند و مجلس آینده 
نیز می تواند کمک کند و سامانه جدیدی را برای نشر به وجود بیاید. رییس مجلس در پایان 
تاکید کرد: دولت و مجلس باید از بخش نشر حمایت کند تا زمینه برای در دست گرفتن 
کتاب توسط مردم آسان تر شود. نباید این را هزینه در نظر گرفت؛ حمایت از این بخش مورد 
توجه ماست. اگر در برنامه ششم پیشنهادی داشته باشید، ما تمهیداتش را فراهم خواهیم کرد.

علی لاریجانی:

دعوا و نزاع در کشورفقط سایش ایجاد می کند
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آیت االله جوادی آملی در واکنش به انتشار نادرست سخنانش در برخی رسانه ها:

با آبروی کسی بازی نکنید

تاکید ظریف به سفیران ایران:

مردم باید آثار برجام را احساس کنند

حجت الاسلام موسوی لاری تاکید کرد:

اجماع اصلاحات و اعتدال بر 

ریاست  عارف
 وزیر کشور دولت دولت اصلاحات گفت: نظر اجماعی جریان اصلاحات و اعتدالگرایان ریاست عارف بر مجلس است.

حجت الاسلام عبدالواحد موسوی لاری در تشریح نتایج کلی انتخابات مجلس دهم اظهار داشت: بحث انتخابات در مرحله 
اول و دوم به نگاه مردم به مقوله تغییرات در مدیریت کشور بر می گردد. ما شاهد بودیم در مرحله اول در شهرهای بزرگ مردم با 
نگاه کاملا جهت دار، لیست امید را مورد توجه قرار دادند. در فاصله بین انتخابات مرحله اول و دوم برخی وابستگان جریان های 

سیاسی اصولگرا مردم را متهم کردند که هیجانی رای دادند و به جهات مختلف توجه نکردند و نگاه عاطفی داشتند...

رسیدگی به پرونده پدیده در قم

روایت محمد رضا خاتمی از  ماجرای ریاست عارف یا لاریجانی بر مجلس دهم:

دو پادشاه در یک اقلیم
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روزنامه صبح ایران

تولیت آستان امام خمینی )ره( با بیان اینکه انصاف یعنی توجه کنیم اگر من هم در 
شرایط مشابه یک نفر بودم همان اتفاق برایم می افتاد تصریح کرد که باید در فعالیت های 

سیاسی انصاف رعایت شود.
آیت الله سید حسن خمینی در دیدار شرکت کنندگان در نشست هم اندیشی تشکل 
های اسلامی دانشجویان اصلاح طلب سراسر کشور در حسینیه جماران افزود: در فعالیت 
های سیاسی منصفانه عمل کنیم و رقیب را منصفانه نقد کنیم؛ البته خودمان را نقد کنیم 
و چشم بر اشتباهاتمان نپوشیم، زیرا اگر خودمان را نقد نکنیم پیشرفت نمی کنیم.  وی با 
بیان اینکه اگر انصاف را در فعالیت سیاسی رعایت نکنیم ممکن است گرفتار همان اشکالی 

شویم که بر رقیب می گیریم، به تعبیر »دگماتیسم نقابدار« در ادبیات سیاسی 
دهه های گذشته اشاره کرد و گفت: دگماتیسم نقابدار یعنی انسان عقیده متصلبی 

داشته باشد اما فکر کند آزادیخواه است! اینکه خودمان منصف نباشیم ولی 
دیگران را به بی انصافی متهم کنیم. سید حسن خمینی با توصیه به 

اینکه هیچ گاه سیاست برای شما اصالت پیدا نکند گفت: وقتی 
سیاست اصالت پیدا کرد انسان چشم بر حقایق می بندد و گرفتار 

دردی می شود که در طول تاریخ و جغرافیای بشر افراد زیادی 
گرفتار آن بوده اند  ...

آیت الله سیدحسن خمینی:

رقیب را منصفانه نقد کنیم
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تبیین سه مسئولیت 
مهم روحانیت

رهبر معظم انقلاب در دیدار مدیران، مدرسان و طلاب حوزه های علمیه تهران:

2
فراز و فرودهای مجلس نهم؛

موافقانی که 
مخالف شدند

محمد نهاوندیان:

نباید کشور به 
بازار مصرفی بزرگ 

تبدیل شود

مجلس نهم که تنها چند روز از عمر آن باقیمانده و می رود 
به صفحات تاریخ جمهوری اسلامی ایران بپیوندد، روزهای پر 
فراز و نشیبی را تجربه کرد و توانست خود را به عنوان یکی از 
تاثیرگذارترین دوره های مجلس شورای اسلامی جای دهد. 
به گزارش ایرنا، برگزاری انتخابات نهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی در 12 اسفندماه 1390 از آن جهت حایز اهمیت بود 
که نخستین انتخابات سراسری پس از حوادث انتخابات 
تاثیر  البته  و  به شمار می رفت  ریاست جمهوری 1388 
پذیرفته از فضای آن روزها؛ و همانگونه که انتظار می رفت 
اکثریت مطلق کرسی های مجلس نهم به جریان اصولگرایی 
رسید. حضور کمرنگ رقبا موجب شد تا اصولگرایان با تابلوها 
و لیست های متعددی قد علم کنند و از این رو گروه ها و 
احزاب اصولگرایی همچون جبهه پایداری، جمعیت رهپویان 
انقلاب اسلامی، جبهه متحد اصولگرایان و جبهه ایستادگی 

هر کدام سهمی از این مجلس گرفتند...

رییس دفتر رییس جمهوری گفت: باید برای گسترش 
تعاملات اقتصادی کشور با جهان از همه فرصتها در کوتاه 
ترین زمان بهره بگیریم، اما در عین حال باید از شتابزدگی 
هم پرهیز کنیم تا خطاهای گذشته تکرار نشده و کشورمان 
به بازار مصرفی بزرگ تبدیل نشود. محمد نهاوندیان در جمع 
سفیران و روسای نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در 
خارج از کشور؛ با عنوان »برجام و اقتصاد مقاومتی، فرصتها 
و ظرفیتها« که در محل وزارت امور خارجه برگزار شد، افزود: 
برجام یک حرکت هماهنگ، عالمانه، مدبرانه و صبورانه برای 
برداشتن مانع تحریمها از مسیر رشد اقتصادی ایران اسلامی 
است. وی تاکید کرد: تحریم ها نه تنها مانع تحقق ویژگی 
برون گرایی سیاستهای اقتصاد مقاومتی بودند، بلکه برای 
تحقق ویژگی درون زایی اقتصاد نیز مانع بزرگی به حساب 
می آمدند. رییس دفتر رییس جمهوری گفت: برجام قرار 
نیست برای ما رشد اقتصادی به همراه بیاورد، بلکه یکی از 
عمده ترین موانع بر سر راه رشد اقتصادی را برطرف کرد تا با 
تکیه بر توان درونی و بهره گیری از ظرفیتهای بیرونی بتوان 

رونق اقتصادی ایجاد کرد ...

بر اساس اصلاحیه جدید قانون مالیات های 

مستقیم، مهلت ارائه اظهارنامه مالیات بر درآمد 

صاحبان مشاغل )اشخاص حقیقی( از تیرماه به 

خردادماه تغییر یافته و مودیان محترم بایستی 

اظهارنامه الکترونیکی عملکرد سال 1394 را از 

طریق سامانه www.tax.gov.ir حداکثر تا پایان 

خردادماه 1395 ارائه نمایند.

صاحبان محترم مشاغل

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه مهم  مالیاتی
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ماجرای بیمه مرکزی و چند نکته مغفول
معصومه محمد پور

کشیده شدن ماجرای فیش های حقوقی برخی مدیران بیمه مرکزی به فضای رسانه های 
رسمی و مجازی، یکی از بحث های داغ یکی دو هفته اخیر در افکار عمومی بود که نهایتا با 
بیان برخی توضیحات از جمله اینکه مبلغ یادشده، مطالبات معوقه مدیران مربوطه بوده »و 
البته« با دخالت شخص وزیر اقتصاد ضمن بازگرداندن مبالغ مورد بحث تا تعیین تکلیف و 
بررسی پرونده تا حدی از سطح به حاشیه رفت؛ اما در میان تاب و تب رسانه ای ماجرا، چند 

نکته مغفول مانده است که در زیر به آن ها اشاره می شود:
1-نکته نخستی که در گرد و غبار برخاسته از ماجرای اخیر توجهی به آن نشد این بود 
که در اولین فرصت پس از طرح مساله در رسانه ها، مسئولان ذیربط حتی با وجود این 
توضیح که هنوز تخلفی در این پرداخت ها محرز نشده، اقدام کرده و با بازگرداندن مبالغ 
مذکور به خزانه تا تعیین تکلیف پرونده، نشان دادند که عزم لازم برای برخورد با تخلفات 
احتمالی وجود دارد و این دستاورد کمی به ویژه اگر نگاهی به روند چنین مسائلی در 
گذشته بیندازیم نیست؛ دستاوردی که در واقع باید به چشم یک نکته مثبت در زیرمجموعه 
دولت فعلی به آن نگریسته شود. واقعیت این است که در نظام هایی که به آرامی مسیر 
حرکت به سوی دموکراسی و شفافیت در نظام اداری را طی می کنند، بروز تخلفات شاید 
به شکل کامل قابل پیشگیری نباشد، اما نکته مهم برخورد با تخلف است که در مورد اخیر، 
این اقدام به درستی انجام شده و با توجه به سوابق موجود، در همین حد، شایسته تقدیر 
است. در همین راستا حتی استعفای رییس کل بیمه مرکزی را می توان به فال نیک گرفت 
و به دید مثبت به آن نگاه کرد؛ اقدامی که در بسیاری از نقاط جهان باب است، اما متاسفانه 
در کشور ما به دلایلی که چندان مسموع نیست، معمولا از این »واکنش کمتردیده شده در 

مسئولان« به نیکی یاد نمی شود.
2-نکته بعدی نوع طرح این مساله و پرداختن به آن توسط برخی رسانه هاست که البته 
نفس کار آن ها در نورافکن انداختن بر زوایای یک اقدام شبهه ناک - بدون بررسی در یک 
متن معنادار- در راستای رسالت حرفه ای شان معنا می یابد؛ اما این سکه، روی دیگری نیز 
دارد که باید به افکار عمومی نمایانده شود و آن هم »خوانش بین خطوط« یا بررسی متنی 
است که چنین واکنشی در آن بروز می یابد. در واقع بیشترین اهتمام را در پرداختن به این 
ماجرا رسانه هایی داشتند که عمدتا در تخلفات محرزشده ی بسیار بزرگ تر، نه تنها تلاشی 
برای برملاکردن متخلفان به دلیل تعلق آن ها به اردوگاه فکری و سیاسی خود نکرده اند، 
بلکه به دفعات به دنبال لاپوشانی ماجراها و اتها م زنی به طرف مقابل خود بوده اند که نمونه 
بارز آن را می توان در بخشی از پرونده مشابه در سازمان تامین اجتماعی در دوره دولت قبل 
جست وجو کرد. همین جریان اما امروز در مقابل یک اقدام در ابعاد کوچک تر، مساله را حتی 
در بخش های خبری صدا وسیما مطرح کرده و آن را صفحات مجازی به خون شهدای 
مدافع حرم ربط می دهد. جریانی که البته امید است ازین پس نیز در قبال همه تخلفات 
به درستی به وظیفه خود عمل کند، مرگ را فقط برای همسایه نخواهد و دوباره دچار 
فراموشی تاریخی نشود و حتی در پرداختن به تخلفات متعدد اردوگاه فکری خود، برخورد 
سیاسی را کنار بگذارد. البته ناگفته پیداست که مساله اصلی در برخوردهای این چنینی 
رسانه ها با این مسائل در مستقل نبودن آنها ریشه دارد و تا زمانی که رسانه های واقعا مستقل 
نتوانند از زیر بار مشکلات متعدد کمر راست کنند و حرفی برای گفتن در فضای رسانه ای 
کشور داشته باشند، شاهد یکه تازی رسانه های جناحی و ادامه چنین روایت هایی خواهیم 

بود که بزرگترین قربانی اقداماتشان، حقیقت است.
3-و اما نکته نهایی نیز به مدیران و مسئولانی مربوط است که امروز بیش از گذشته 
زیر ذره بین رسانه های گوناگون به ویژه از نوع مجازی و شبکه ای هستند. در چنین فضایی 
هیچ حرکت خلاف قانونی از چشم ها پنهان نمی ماند و دیر یا زود بالاخره در گوشه ای برملا 
می شود؛ حتی اگر برملاکننده واجد ویژگی »خیرخواهی برای مردم« در انتشار یک ماجرا 
نباشد و صرفا از موضع رقیب دست به این کار بزند. به هر حال نورافکن ها در همه جا هستند 
و دیگر سیستم های دولتی و شبه دولتی نمی توانند خیاط خلوت مناسبی به ویژه برای برخی 
مراودات مالی باشند. پس اگر کسی با انگیره کسب سود مادی فراتر از مهارت و توانایی خود، 
نیم نگاهی به مناصب این سیستم ها دارد باید بداند که بهتر است در جای دیگری دست به 
سرمایه گذاری بزند. البته تحقق بند سوم آرزوی قلبی نگارنده و بسیاری دیگر است و مطمئنا 
هنوز در سطح واقعیت آن قدرها هم اوضاع آن گونه که توصیف شد نیست، اما امید است که 
به ویژه با اعمال درست قانون دسترسی آزاد به اطلاعات و تدوین قوانین پیشگیرانه به سمت 

چنین فضایی حرکت کنیم و همه جا و هر مسئولی در مرئا و زیر نظر افکار عمومی باشد.

روایت محمد رضا خاتمی از  ماجرای ریاست عارف یا لاریجانی بر مجلس دهم:

دو پادشاه در یک اقلیم
یک فعال سیاسی ارشد اصلاح طلب گفت: غالب جریان اصلاح طلب بر روی ریاست 
آقای عارف اجماع کرده اند به ویژه شخصیت هایی که در راس این جریان هستند و به 

تعبیری تابلوی آن محسوب می شوند.
محمد رضا خاتمی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: مردم در انتخابات 
پیام تغییر دادند بایستی پژواک این پیام در داخل مجلس هم شنیده شود. مردم با آرزوی 
تغییر پا به انتخابات گذاشتند اگر این آرزو در پارلمان تبلور پیدا نکند معلوم نیست آنها برای 
انتخابات ریاست جمهوری چه تصمیمی بگیرند. از سویی انتخاب رئیس مجلس قواعد 
خاص خود را دارد. وی تصریح کرد: ریاست مجلس یک پست سیاسی است و باید آن را با 
دیدی سیاسی نگاه کرد. وقتی اصلاح طلبان خود را به طور نسبی پیروز انتخابات می دانند 
طبیعی است که ریاست مجلس را هم حق خود بدانند. زمانی ما می گفتیم اصلاح طلب 
توانمندی برای ریاست مجلس نداریم ولی اکنون شخصیتی با تجربه مانند آقای عارف وجود 
دارد. نایب رئیس اسبق مجلس شورای اسلامی ادامه داد: ما باران می خواستیم ولی سیل 
آمد. ما در وهله نخست فقط می خواستیم تندروها مجلس را تسخیر نکنند ولی هم این 

اتفاق رخ داد هم نامزدهای لیست امید اکثریت کرسی ها را به دست آوردند.
خاتمی اظهار داشت: آقای لاریجانی در مساله برجام مقابل تندروها ایستادند و ما قدردان 
آنها هستیم؛ اما آقای روحانی فقط وعده برجام را به مردم نداده بود. وی قول هایی در عرصه 
های اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و مواردی چون گسترش آزادی رسانه به مردم داده بود 

که باید آنها را نیز عملی کند.
وی تاکید کرد: باید کسی رئیس مجلس باشد که به این برنامه ها اعتقاد داشته باشد 
از این رو وقتی اصلاح طلبان مجموع این مسائل را در نظر می گیرند برای ریاست مجلس 
آقای عارف تلاش خواهند کرد. البته تلاش ما این است که موضوع انتخاب رئیس مجلس 
به یک جدایی بین حامیان دولت منجر نشود اما آقایان عارف و لاریجانی دو پادشاهند که 

در یک اقلیم نمی گنجند و هفت درویش نیستند که بر گلیمی بخسبند. 
وی گفت: هرچند این کار سخت است ولی چاره ای نیست. ما باید ضمن اینکه 
قدردان زحمات اشخاص و حافظ شان و جایگاه آنها باشیم راهکاری را نیز در نظر بگیریم 
که ائتلافی که در انتخابات مجلس صورت گرفته همچنان ادامه پیدا کند و کمک حال 

دولت باشد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: جریان اصلاح طلب فرمانده ای ندارد که به 
اصطلاح با سوت وی همه دور هم جمع شوند. این جریان به شدت متکثر است اما غالب 
جریان اصلاح طلب بر روی ریاست آقای عارف اجماع کرده اند به ویژه شخصیت هایی که 

در راس این جریان هستند و به تعبیری تابلوی آن محسوب می شوند.
خاتمی تصریح کرد: نظر آقای خاتمی هم بر روی آقای عارف است. البته ایشان گفتند 
من در این مساله دخالت نمی کنم چرا که این کار برعهده نمایندگان مجلس است و آنها 
باید بنشینند و با هم تفاهم کنند. من از هر کسی که نمایندگان به ریاست وی رای دهند 

حمایت می کنم و پشتیبان وی هستم ولی نظر شخصی ام روی آقای عارف است.
وی افزود: شنیده های من می گوید اشخاص راس ائتلاف امید که نتیجه انتخابات 
ریاست جمهوری و مجلس را به سود اصلاح طلبان و حامیان دولت رقم زدند نظر بر 
ریاست مجلس آقای عارف دارند. این فعال سیاسی گفت: گمان نمی کنم شخصیت آقایان 
لاریجانی یا عارف این طور باشد که اگر هر کدام رئیس مجلس نشدند زیر همه چیز بزنند. 
کارهای هر شخصی مبنا و اصولی دارد و فرد بر اساس سود و زیانی که برای خود و کشور 
در نظر گرفته اقداماتی را انجام داده است. اگر فکر کنید که آقای لاریجانی همه حمایتهای 
خود از برجام و دولت را برای این انجام داده که رئیس مجلس باشد باید تردید کرد که 

چنین شخصی اصلا برای ریاست مجلس مناسب است یا خیر؟ 
وی در پاسخ به این پرسش که آیا این اقدام از سوی اصولگرایان افراطی ناسپاسی 
حامیان دولت از لاریجانی خوانده و روی آن مانور خبری صورت نمی گیرد گفت: از بعد 
شانتاژ خبری که مخالفین دولت انجام می دهند نباید انتظار دیگری از آنها داشت. اگر آقای 
عارف برای ریاست مجلس رای نیاورد آیا آنها نمی گویند اصاح طلبان و حامیان دولت در 
انتخابات شکست خوردند؟ ما نباید اقدامات آنها را مبنای کار خود قرار دهیم بلکه باید یک 

برنامه حساب شده برای ادامه کار خود داشته باشیم.
خاتمی تصریح کرد: باید به این فکر کنیم که اگر آقای عارف رئیس مجلس شود که می 
شود دولت می تواند مطمئن باشد که در همه امور یک حامی جدی خواهد داشت. اگر هم 
به هر دلیلی ایشان رای نیاورد فراکسیون قدرتمندی را در مجلس دهم رهبری خواهد کرد 

که مجلس را برای حمایت از برنامه های دولت کنترل خواهد کرد.
نماینده اسبق مجلس گفت: البته ممکن است جریان اصولگرایی ابتدا از ما دلخور 
شود اما قاطبه آنها انسانهایی معتدل، عاقل، توانا و دلسوز کشور هستند که می خواهند 
به کشور خدمت کنند. از سویی آقای لاریجانی هم فرد باهوشی است و می داند نباید 
سر یک رقابت، آینده سیاسی و اجتماعی خود را مخدوش کند. وی ادامه داد: یکی 
از پیروزی های جریان اصلاحات این بوده که توانسته است رفتار و گفتمان بسیاری 
از اصلاح طلبان را تغییر دهد. ما کاری به نیات درونی اشخاص نداریم. موضع گیری 
که آقای لاریجانی در مجلس نهم داشت به نفع کشور بود. رفتار بیرونی ایشان در این 
چند سال بیشتر یک رفتار اصلاح طلبانه بوده تا اصولگرایانه. همه اصلاح طلبان هم 

از ایشان قدردانی کرده اند.
وی در پایان با اشاره به آرایش سیاسی مجلس دهم گفت: 130 نماینده مجلس اصلاح 
طلب و بین 85 تا 90 نماینده اصولگرا هستند. افراطیون هم به روایات مختلف از 25 تا 
32 نماینده دارند. باقی هم مستقلند. البته نمایندگان زیادی می آیند و به ما می گویند با 
شما همفکر هستیم و می خواهیم در فراکسیون امید قرار گیریم که آنها فعلا در محاسبات 

ما گنجانده نشده اند.

محمد نهاوندیان:

نباید کشور به بازار مصرفی بزرگ تبدیل شود
رییس دفتر رییس جمهوری گفت: باید برای گسترش تعاملات اقتصادی کشور با جهان 
از همه فرصتها در کوتاه ترین زمان بهره بگیریم، اما در عین حال باید از شتابزدگی هم 
پرهیز کنیم تا خطاهای گذشته تکرار نشده و کشورمان به بازار مصرفی بزرگ تبدیل نشود.

به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، محمد نهاوندیان در جمع 
سفیران و روسای نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور؛ با عنوان »برجام 
و اقتصاد مقاومتی، فرصتها و ظرفیتها« که در محل وزارت امور خارجه برگزار شد، افزود: 
برجام یک حرکت هماهنگ، عالمانه، مدبرانه و صبورانه برای برداشتن مانع تحریمها از مسیر 

رشد اقتصادی ایران اسلامی است. 
وی تاکید کرد: تحریم ها نه تنها مانع تحقق ویژگی برون گرایی سیاستهای اقتصاد 
مقاومتی بودند، بلکه برای تحقق ویژگی درون زایی اقتصاد نیز مانع بزرگی به حساب می 
آمدند. رییس دفتر رییس جمهوری گفت: برجام قرار نیست برای ما رشد اقتصادی به همراه 
بیاورد، بلکه یکی از عمده ترین موانع بر سر راه رشد اقتصادی را برطرف کرد تا با تکیه بر 
توان درونی و بهره گیری از ظرفیتهای بیرونی بتوان رونق اقتصادی ایجاد کرد. نهاوندیان 
اظهار داشت: اهمیت پسابرجام به ویژه در عرصه اقتصادی مهمتر از برجام است، اما باید این 
نکته مهم را در نظر داشت که تحقق انتظاراتی که از پسابرجام می رود، نیازمند همدلی در 

بهره گیری از فرصت ها و زمان بر است.
تحریم ها مسبب همه مشکلات اقتصادی نبوده و نیست

رییس دفتر رییس جمهوری با تاکید بر اینکه دولت تدبیر و امید البته در اصلاح 
سیاستهای اقتصادی کشور منتظر برجام و رفع تحریم ها ننشست، گفت: دولت از همان 
ابتدا معتقد بود که تحریمها مسبب همه مشکلات اقتصادی ما نبوده و نیستند و لذا اصلاح 
سیاستهای پولی و مالی را از ابتدای شروع به کار مورد توجه قرار داد. اساسا یکی از عوامل 
موثر در حصول برجام پیامی بود که از ثبات و آرامش فضای داخلی در شرایط برقراری 
تحریمها به میز مذاکرات رسید و نشان می دهد که دولت برای حفظ وضعیت آرام و بدون 

التهاب اقتصاد کشور عزم راسخ دارد. 
نهاوندیان تصریح کرد: برجام فرصتهای جدیدی پیش روی اقتصاد کشورمان ایجاد 
کرده است، اما نکته مهمی که دکتر روحانی هم بر آن تاکید دارند، بهره گیری از فرصتی 
است که رویکرد تعامل سازنده با اتکا بر مدل برد- برد می تواند، محقق کند. رییس دفتر 
رییس جمهوری با بیان اینکه رویکرد تعامل سازنده بر پایه مدل برد-برد به خوبی به عرصه 
اقتصاد قابل تعمیم است، ادامه داد: در دوره پسابرجام باید طرفهای مذاکره اقتصادی کشور 
را دسته بندی کنیم. مقامات دولتی، فعالان بخش خصوصی، بانکها و موسسات مالی و 
اعتباری، موسسات رتبه بندی اقتصادی و ارائه مشاوره، رسانه ها، موسسات سرمایه گذاری 
و صندوقهای ضمانت صادرات هفت بخش قابل توجه برای برنامه ریزی انجام مذاکرات 
هستند که باید برای مذاکره و تعامل با یکایک آنها برنامه ریزی داشته باشیم. نهاوندیان 
خاطرنشان کرد: برجام یک سند فرابخشی است و سفرای ما باید دولتهای کشورهای محل 
ماموریت خود را برای اطمینان بخشی به فعالان بخش خصوصی درباره همکاری با اقتصاد 

ایران مجاب کنند. 
رییس دفتر رییس جمهوری گفت: باید برای گسترش تعاملات اقتصادی کشور با جهان 
از همه فرصتها در کوتاه ترین زمان بهره بگیریم، اما در عین حال باید از شتابزدگی هم 
پرهیز کنیم تا خطاهای گذشته تکرار نشده و کشورمان به بازار مصرفی بزرگ تبدیل نشود. 
نهاوندیان افزود: در گسترش تعاملات اقتصادی به جهان باید اصلاح ساختار اقتصادی کشور 
و سپردن اقتصاد به بخش خصوصی را نیز مدنظر داشته باشیم. فعالان اقتصادی خارجی 
علاقه مند به حضور در اقتصاد ایران باید به کارآفرینان بخش خصوصی مرتبط شوند، چرا 

که آنها باید پرچمدار مدیریت اقتصاد باشند. 
رییس دفتر رییس جمهوری درون زا و برون نگر بودن را دو محور سیاستهای اقتصاد 
مقاومتی عنوان کرد و افزود: بر این اساس اقتصاد کشور باید به سمتی هدایت شود که 
ارزش افزوده و تولید آن بر پایه حرکتی در داخل کشور رونق و ارتقا یابد. نتیجه اولیه این 
تعریف آن است که برجام قرار نیست به تنهایی برای ما رشد اقتصادی به همراه بیاورد، بلکه 
برجام یکی از موانع عمده ای را که بر سر راه حرکت اقتصاد کشور وجود داشت برطرف 
کرد. نهاوندیان در توضیح ویژگی برون نگر بودن سیاستهای اقتصاد مقاومتی اظهارداشت: 
برون نگر بودن این سیاستها به معنای آن است که توجه سیاستگذاران اقتصاد کشور صرفا 

محدود به ظرفیتهای داخلی نباشد.

سخنگوی دولت خبر داد؛

جذب بیش از سه میلیارد دلار سرمایه گذاری 
مستقیم خارجی از زمان امضای برجام

سخنگوی دولت گفت: تاکنون بیش از 3 میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی مستقیم 
در کشور از مقطع امضای برجام را عملی ساخته ایم.

محمدباقر نوبخت در سمینار »برجام و اقتصاد مقاومتی، فرصت ها و ظرفیت ها« که با 
حضور روسای نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور مربوط به برجام 
در محل وزارت امور خارجه برگزار شد، گفت: در دوره پس از برداشتن تحریم ها در جهت 
رویکرد اقتصاد مقاومتی گام برداشته شده و در پرتو سند فرادَست نظام و برنامه ششم کشور 

در صدد گام برداشتن برای رشد اقتصاد مطلوب هستیم.
سخنگوی دولت افزود: ایجاد رشد اقتصادی مبتنی بر ویژگی ها و مولفه های درون زا 
و مردمی بودن، توزیع متوازن ثروت و عدالت و دانش بنیان، استوار بوده و ما در این راستا 
خواهان رایزنیهای لازم روسای نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور 

برای تحقق اهداف برنامه ششم در بخش خارجی هستیم.
معاون رئیس جمهور در سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور در مورد نتایج حاصل از 
افزایش مراودات کشور ها با جمهوری اسلامی ایران گفت: تاکنون بیش از 3 میلیارد دلار 
سرمایه گذاری خارجی مستقیم در کشور از مقطع امضای برجام را عملی ساخته ایم و میزان 
صادرات نفت ایران پس از فضای پسابرجام به بیش از دو برابر افزایش یافته است و حضور 8 
رئیس جمهور و 5 نخست وزیر و 3 رئیس مجلس و 28 وزرای خارجه گویای آثار ملموس 

از انگیزه های کشورهای خارجی برای روآوری به اقتصاد رو به رشد ایران است.
نوبخت از سفرا خواست در چهارچوب طرح های اقتصاد مقاومتی تلاش کنند که 
سرمایه گذاری خارجی در زمینه پروژه های آب، محیط زیست، حمل ونقل ریلی را تسهیل 
کنند و گفت: به موازات اقدامات جذب سرمایه گذاری ضروری است که واحدهای اقتصادی 
شرایط تحرک اقتصادی را فراهم ساخته و حداکثر ظرفیت بهره وری را آشکار سازند و در 
این راستا در جهت جذب تامین منابع مالی و شرایط فایناس در راستای اهداف برنامه 

توسعه ششم قدم بردارند.

باهنر مطرح کرد:

نقش ویژه لاریجانی در انتخاب
کابینه یازدهم و تصویب برجام

 نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به نقش ویژه علی لاریجانی در مواردی 
از جمله انتخاب کابینه یازدهم و تصویب برجام گفت که اکثریت وی را مدیر لایقی برای 

اداره مجلس می دانند.
محمدرضا باهنر اظهار کرد: من در طول حضورم در مجلس در خدمت بسیاری از 
روسای مجالس بودم که طبیعتاً هر کدام نقاط ضعف و قوتی دارند اما در مجموع فکر 
می کنم آقای دکتر لاریجانی در دو دوره گذشته که ریاست مجلس را بر عهده داشتند 

اقتدار خوبی را از خود نشان دادند. 
وی افزود: عملکرد آقای لاریجانی بر ریاست مجلس عملکرد موفقی در سطح کلان 
کشور بود و باعث شد موقعیت قوه مقننه در اداره امور کشور خصوصاً در مسأله برجام، 
هماهنگی با دولت و رصد کردن برخی اشکالات دولت موقعیت ممتازی باشد و مجموعاً  

ایشان جزو رئیس مجالسی است که نمره خوبی در بحث ریاست دارد. 
نایب رئیس مجلس با اشاره به نقش ویژه علی لاریجانی در روند بررسی و تصویب 
برنامه های توسعه،  انتخاب کابینه یازدهم و موضوع برجام، اضافه کرد: طبیعتاً کسی که حد 
وسط قرار می گیرد هم از سوی تندروها و هم از سوی کندروها مورد نقد قرار می گیرد اما 
مهم این است که بتواند رهبری اش را به درستی انجام دهد و آقای لاریجانی در این زمینه 

موفق عمل کرده است. 
وی در پایان با اشاره به گرایش برخی اصلاح طلبان به ریاست علی لاریجانی در مجلس 
دهم نیز تصریح کرد: البته این موضوع بستگی به نحوه تصمیم گیری نمایندگان مجلس 
دهم خواهد داشت، اما من فکر می کنم اکثراً  ایشان را مدیر لایقی برای اداره مجلس و مایه 

عزت مجلس می دانند.

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد:

شکل گیری زمینه های مراودات
 با بانک های خارجی

رئیس کل بانک مرکزی از شکل گیری زمینه های مراودات با بانک های خارجی خبر 
داد و گفت: برخی ساز و کارهای بانکی به دلیل توقف چند ساله مراودات، نیازمند احیای 

استانداردهای جدید بانکی است.
ولی الله سیفدی )شنبه( در همایش »برجام و اقتصاد مقاومتی« )فرصت ها و ظرفیت 
ها( با حضور رئیسان نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور در محل 
وزارت امور خارجه، افزود: همه تلاش ما استفاده حداکثری و بهره برداری از فضای پسابرجام 
با شرایط مناسب بانکی است تا مراودات و روابط بانکی با بانک های خارجی را به روال 
عادی گذشته برگردانیم. رئیس کل بانک مرکزی اضافه کرد: خوشبختانه دیدار هیات های 
سیاسی و اقتصادی از کشورمان موجب شده است به موازات آن روابط بانکی به حالت 

طبیعی بازگردد تا بتوانیم از تفاهم نامه های اقتصادی بهره برداری کنیم. 
سیف با بیان اینکه زمینه های مراودات با بانک های کشورهای مختلف به تدریج در 
حال شکل گیری است، از ایجاد دفتر و شعب بانک های خارجی در کشورمان استقبال 
کرد. وی افزود: ما فضا را برای ایجاد شعب بانک ها در چهارچوب اعتماد و منافع متقابل 

مساعد می بینیم.

یادداشت

خبــر

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم 
در  )شنبه(  دیروز  صبح  اسلامی  انقلاب 
از مدیران، مدرسان و طلاب  دیدار جمعی 
حوزه های علمیه تهران، »هدایت فکری و 
دینی«، »هدایت سیاسی و بصیرت افزایی« 
خدمات  عرصه  در  حضور  و  »راهنمایی  و 
روحانیت  عمده  وظیفه  سه  را  اجتماعی« 
برشمردند و تأکید کردند: طلاب باید با کسب 
صلاحیتها و آگاهیهای لازم، در دنیای متفاوت 
امروز خود را برای ایفای مسئولیتهای تعیین 

کننده در جامعه آماده کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای با توصیه به 
طلاب برای قدر دانستن ارزشها و مسئولیتهای 
طلبگی افزودند: اگر همه تخصصهای مورد نیاز 
یک جامعه به بهترین شکل وجود داشته باشد 

اما جامعه، دینی نباشد، آن ملت در دنیا و آخرت دچار خسران 
و مشکلات واقعی خواهد بود و این مسئولیت عظیم یعنی 
تبدیل جامعه به جامعه ای دینی، بر عهده علما و روحانیت و 
طلاب است.  ایشان مفهوم هدایت دینی را »تبیین اندیشه 
های ناب اسلامی« خواندند و با اشاره به تأثیر فضای مجازی 
در افزایش شبهات دینی و وجود انگیزه های سیاسی برای 
تزریق افکار منحرف و غلط در ذهن جوانان تأکید کردند: این 
میدان، میدان واقعی جنگ است و روحانیون و طلاب باید 
مسلح و آماده، وارد عرصه مقابله با شبهات و تفکرات غلط 
و انحرافی شوند. رهبر انقلاب، »اسلام ارتجاعی، متعصب، 
بدون فهم حقایق معنوی و دچار جمود در ظواهر« را، نمود 
واقعی تفکرات انحرافی برشمردند و افزودند: در لبه دیگر این 
قیچی، »اسلام التقاطی« و »اسلام آمریکایی« مشغول مقابله 
با »اسلام ناب« هستند. رهبر انقلاب، »درک اسلام ناب و 
متکی بر کتاب و سنت« را با ابزار خرد و اندیشه اسلامی، 
وظیفه مهم روحانیون برشمردند و افزودند: راه انبیاء، ترویج 
این تفکر اصیل است و روحانیون نیز ادامه دهنده ی همین راه 

سعادت بخش یعنی هدایت دینی مردم هستند.
ایشان، هدایت عملی مردم را مکمل هدایت اندیشه ای 
آنان دانستند و افزودند: با بهترین روشها، مردم را به عبادات 
و ظواهر و مصادیق دینی از جمله صدق، امانت، تقوا، ترک 

منکر، امر به معروف و سبک زندگی صحیح، هدایت کنید.
اعتقادات  به  بخشیدن  زمینه عمق  در همین  ایشان 
موروثی مردم را مهم برشمردند و خاطرنشان کردند: باید با 
استدلال صحیح، اعتقادات موروثی را که ممکن است در گذر 
زمان دچار زوال شده باشند، عمق ببخشید و به مسیر صحیح 
بکشانید. حضرت آیت الله خامنه ای، »هدایت سیاسی« را 
دیگر وظیفه مهم علما و روحانیون خواندند و افزودند: علت 
تأکید مکرر بر ضرورت انقلابی بودن حوزه های علمیه این 
است که استمرار حرکت صحیح و انقلابیِ کشور و جامعه، 

بدون حضور مستمر روحانیت امکان پذیر نیست.
رهبر انقلاب با اشاره به قضایای »تنباکو، مشروطیت و 
نهضت ملی شدن صنعت نفت« افزودند: مشروطیت و نهضت 
ملی به علت استمرار نیافتن حضور روحانیت به اهداف خود 
نرسید، اما هنر امام خمینی )ره( این بود که نگذاشت دشمن، 
حضور روحانیت را در حرکت عظیم انقلاب و پس از آن 

متوقف کند چرا که در غیر این صورت، نه انقلاب پیروز 
می شد و نه جمهوری اسلامی به حرکت خود ادامه می داد.

حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: آمریکایی ها 
از اول انقلاب نیز مانند امروز در صدد حذف روحانیت از 
حرکت عمومی ملت ایران بوده اند تا در مرحله بعد، حضور 
مردم در صحنه از بین برود و سپس انقلاب به شکست 
بینجامد اما تاکنون موفق به تحقق این هدف نشده اند و به 
فضل الهی نخواهند شد. حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: 
در زلزله بیداری اسلامی هم »دین«، مردم را به میدان کشاند 
اما چون دستگاههای دینی در آن کشورها متفرّق هستند، 
این کار استمرار نیافت و بیداری به نتیجه لازم نرسید، اما 
در جمهوری اسلامی، تداوم حضور علما و روحانیون و در 
نتیجه حضور مردم در عرصه ها، استمرار حرکت انقلاب 
را ممکن کرده است. حضرت آیت الله خامنه ای پس از 
تبیین هدایت دینی و هدایت سیاسی، به سومین وظیفه 
مهم روحانیت یعنی »حضور هدایتگر و نیز میدانی در عرصه 
خدمات اجتماعی« پرداختند. ایشان افزودند: حضور طلاب 
در خدمات رسانی به مردم، مدرسه سازی، بیمارستان سازی، 
کمک به مردم هنگام حوادث و دیگر عرصه ها، نیروهای 
مردمی را نیز به صحنه می آورد و منشأ خدمات خواهد شد.

رهبر انقلاب با توصیه به طلاب برای »درس خواندن 
خوب و تهذیب نفس«، خاطر نشان کردند: همت خود را 
برای ایفای مسئولیت های روحانیت که هیچ تخصص دیگری 
نمی تواند جایگزین آن شود، به کار گیرید؛ البته این کار نباید 
به معنای هدف گیری مناصب و مقامات و عناوین باشد بلکه 
در همه اوقات باید کسب رضایت پروردگار و امام عصر )عج(، 
هدف اصلی قرار گیرد. رهبر انقلاب اسلامی در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به مطالب برخی از اساتید و طلاب 
حوزه های علمیه تهران، گفتند: »مراقبت از اینکه حوزه های 
علمیه از شیوه ی طلبگی به شیوه ی دانشگاهی گرایش پیدا 
نکنند«، »طرح آموزش اخلاق در حوزه ها« و »منطقه ای 
کردن گزینش و جذب طلاب«، از مسئولیت مدیران حوزه 
ها است که باید پس از بررسی های لازم در خصوص این 

موضوعات تصمیم گیری کنند.
رهبر انقلاب همچنین با اشاره به قدمت و اهمیت حوزه 
علمیه تهران و علما و فضلای برجسته ای که در این حوزه 
حضور داشته اند، خاطر نشان کردند: حوزه علمیه تهران 

اکنون دارای هویت است و این هویت نیز باید 
قدر دانسته شود تا برجستگانی در فقه و علوم 
عقلی و تفسیر و حدیث، در این حوزه پرورش 
یابند. پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، 
حجت الاسلام والمسلمین صادقی رشاد رئیس 
شورای حوزه های علمیه استان تهران با اشاره 
به سابقه حوزه علمیه تهران و نقش آن در 
تحولات سیاسی و اجتماعی، گفت: این حوزه با 
133 مدرسه، شش مرکز تخصصی و 15 هزار 
طلبه و 1۶00 استاد در سطح استان تهران، 
فعال است. حجت الاسلام و المسلمین رشاد 
با بیان اینکه حوزه های علمیه استان تهران 
3۶0 شهید تقدیم انقلاب اسلامی کرده است، 
برخی از فعالیت ها و موفقیتهای این حوزه را 
برشمرد و افزود: البته یکی از نگرانیهایی که 
امروز حوزه های علمیه با آن مواجه هستند، فاصله گرفتن از 

هویت اصلی و تبدیل هویت آنها به هویت دانشگاهی است.
صدیقی،  آقایان  والمسلمین  اسلام  حجج  همچنین 
حسینی، پناهی، روحانی، تحصیلی، رستمی، بیرانوند، رفیعی، 
پناهیان و خانمها راستی و میرمؤمنی، دیدگاههای خود را در 
خصوص موضوعات مختلف طلاب و حوزه های علمیه بیان 

کردند.
برخی نکات مهمی که اساتید و طلاب در سخنان خود به 

آنها اشاره کردند، عبارت بود از:
-  لزوم معنویت محوری در حوزه های علمیه، اهتمام به 
اخلاق، معرفی الگوهای موفق و شناساندن سبک زندگی آنها

-  تاکید بر پایبندی به زیّ طلبگی، برخورداری از روحیه 
و عمل انقلابی، نگاه حداکثری به دین و شناخت مقتضیات 

زمان
-  اهمیت تعامل حوزه و دانشگاه در قالب کرسی های 

آزاداندیشی
-  تقویت ارتباط مستقیم طلاب و روحانیون با مردم

- معرفی طرح جامع »بنیان مرصوص« با هدف تقویت و 
به روزرسانی توانایی ها و آمادگیهای علمی، اخلاقی و اجتماعی 

طلاب
- مشکلات معیشتی طلاب و پیشنهاد تقویت حوزه های 
علمیه در مناطق غیرمرکزی با هدف کاهش مهاجرت طلاب 

برای تحصیل علوم حوزوی
- ضرورت تحول در نظام آموزشی حوزه های علمیه با 
فرسایش  از  جلوگیری  و  علمی  بهره وری  افزایش  هدف 

انگیزه های طلاب جوان
- حضور موفق بانوان طلبه در تحصیل و تبلیغ معارف 
دینی و پیشنهاد تشکیل »قرارگاه زن جهادی مسلمان« به 

منظور مقابله با آسیبهای اجتماعی و خانوادگی
- لزوم پاسخگویی دقیق و حکیمانه حوزه های علمیه 
به شبهات و مسائل مورد نیاز جامعه و بهره گیری از مبانی 

استنباطی و قویِ فقه جواهری
- ضرورت ایجاد مراکز تخصصی تبلیغ و آموزش مهارتهای 

خطابه و اقناع
در انتهای این دیدار، نماز ظهر و عصر به امامت رهبر 

انقلاب اسلامی اقامه شد.

رهبر معظم انقلاب در دیدار مدیران، مدرسان و طلاب حوزه های علمیه تهران:

 تبیین سه مسئولیت مهم روحانیت
اخبار

تولیت آستان امام خمینی )ره( با بیان 
اینکه انصاف یعنی توجه کنیم اگر من 
هم در شرایط مشابه یک نفر بودم همان 
اتفاق برایم می افتاد تصریح کرد که باید در 

فعالیت های سیاسی انصاف رعایت شود.
آیت الله سید حسن خمینی در دیدار 
شرکت کنندگان در نشست هم اندیشی 
دانشجویان اصلاح  اسلامی  تشکل های 
طلب سراسر کشور در حسینیه جماران 
افزود: در فعالیت های سیاسی منصفانه 
عمل کنیم و رقیب را منصفانه نقد کنیم؛ 
بر  و چشم  کنیم  نقد  را  خودمان  البته 
خودمان  اگر  زیرا  نپوشیم،  اشتباهاتمان 
را نقد نکنیم پیشرفت نمی کنیم.  وی با 
بیان اینکه اگر انصاف را در فعالیت سیاسی 

رعایت نکنیم ممکن است گرفتار همان اشکالی شویم که 
بر رقیب می گیریم، به تعبیر »دگماتیسم نقابدار« در ادبیات 
سیاسی دهه های گذشته اشاره کرد و گفت: دگماتیسم 
نقابدار یعنی انسان عقیده متصلبی داشته باشد اما فکر کند 
آزادیخواه است! اینکه خودمان منصف نباشیم ولی دیگران 

را به بی انصافی متهم کنیم.
سیاست نباید هیچ گاه اصالت پیدا کند

سید حسن خمینی با توصیه به اینکه هیچ گاه سیاست 
برای شما اصالت پیدا نکند گفت: وقتی سیاست اصالت 
پیدا کرد انسان چشم بر حقایق می بندد و گرفتار دردی 
می شود که در طول تاریخ و جغرافیای بشر افراد زیادی 
گرفتار آن بوده اند وی اصالت یافتن سیاست را به معنای 
دنبال کردن یک مشرب یا شعار خاص ذکر کرد و تأکید 
کرد: همیشه دنبال حقیقت باشید و بدانید که سیاست 
ابزاری برای رسیدن به حقیقت است زیرا اگر حقیقتی در 

کار نباشد باعث گرفتاری بیشتر فرد و جامعه می شود. 
سید حسن خمینی خطاب به دانشجویان گفت: از 
ابتدای عمر سیاسی خویش با خود عهد کنید که آنچه 
اعتقاد ندارید را به زبان نیاورید، زیرا انسان گاهی می تواند 
بنا به عللی آنچه را نمی تواند بگوید، نگوید؛ البته همان 
علل نیز باید محکم باشد، حتی ممکن است کسی برای 
منافع شخصی خود ترجیچ دهد حرفی را نزند، اما همواره 
این خط قرمز را باید برای خود داشته باشید که آنچه بدان 
اعتقاد ندارید را به زبان نیاورید، عمل نکنید و در راستای 

ترویج آن نکوشید.

اصلاح را باید از خودمان شروع کنیم
وی با اشاره به اینکه در طول تاریخ انسان های زیادی به 
دنبال منافع قبیله خویش یا فراتر از آن بدنبال منافع ملت 
خود یا اعتلای جامعه جهانی بوده اند، گفت: عده ای هدف 
خود را در قالب مکاتب بشری و برخی در صحنه توصیف 
و ترویج مکاتب الهی دنبال کرده اند، اما اگر قرار بود همه 
این مکاتب واقعیت را پاس بدارند وضع جهان بهتر از امروز 
بود. یادگار امام با بیان اینکه اصلاح را باید از خودمان شروع 
کنیم، تصریح کرد: مشکل این است که ما قبل از آنکه به 
دنبال تصحیح خود باشیم، به دنبال تصحیح فعالیت دیگران 
هستیم. وی افزود: سخت ترین دوره اصلاح در جامعه و 
فرد وقتی است که در افق جان و دل او یک امر ناپسند، 
پسندیده شمرده شود، لذا حتی اگر قدرت این را نداریم تا 
امر ناپسندی را اصلاح کنیم، دست کم درون خود، مذموم 
بودن بدی ها را یادآوری کنیم؛ سراپا اگر زرد و پژمرده ایم/ 
ولی دل به پاییز نسپرده ایم. سید حسن خمینی گفت: 
اگر دل به پاییز سپردید، دیگر امید به سبز شدن ندارید، 
اما ممکن است به وسیله امید به آرزوی خود برسید. همه 
ادوار تاریخ آنچه انسان ها می خواسته اند را در دل خود 
نداشته اند اما خط اتصال حقیقت در تاریخ را دل های 
بهاری حفظ کرده؛ همان کسانی که دل به پاییز نسپردند، 

ولو آنکه نتوانستند کاری کنند.
انصاف درد امروز جامعه ماست

وی گفت: امیرالمومنین )ع( تعبیری دارند که آنچه برای 
خود می پسندی برای دیگران بپسند و آنچه برای خود نمی 

پسندی برای دیگران را نسپند؛ این تعریف 
در کلام پیامبر )ص( و نیز مکاتب اخلاقی 
هم مطرح شده است، بر این اساس انسان 
ها حق خطا کردن ندارد، زیرا چنین فرضی 
مشروعیت بخشی به خطاب دیگران است، 
اما آنان این حق را دارند که اگر خطا کردند 
آمرزیده شوند؛ ممکن است گاهی یک نفر 
عصبانی شود و حرفی بزند یا بی ادبی کند. 
مگر ما عصبانی نمی شویم؟ همه ما دچار این 
وضع شده ایم، اما اگر انصاف داشته باشیم 
فرد مقابل را می بخشیم، همانطور که انتظار 
داریم او هم ما را در شرایط مشابه ببخشد. 
یادگار امام با بیان اینکه انصاف درد امروز 
جامعه ماست، تصریح کرد: اگر انصاف داشته 
باشیم دیگران را به رسمیت می شناسیم و از 
امتیازاتی که قانون به ما داده به نفع خودمان استفاده نمی 
کنیم و این حق را برای خود قائل نمی شویم که درهای 

محدوده ای را فقط برای رفقای خودمان باز کنیم.
شجاعت از مجموعه ها گرفته نشود

سید حسن خمینی »شجاعت« را توصیه دیگر خود 
برای فعالیت سیاسی ذکر کرد و با بیان اینکه شجاعت به 
طور مساوی میان انسان ها وجود ندارد، گفت: شجاعت 
مانند تمام صفات انسانی قابلیت این را دارد که انسان ها با 
تمرین، آن را تقویت کنند. وی تأکید کرد: مراقب باشید که 
شجاعت از مجموعه ها گرفته نشود، زیرا یکی از کارهایی که 
معمولا اتفاق می افتد و سعی می کنند جوانان را به وسیله 
آن مرعوب کنند، گرفتن شجاعت است. البته شجاعت به 
معنای خلاف انصاف رفتار کردن نیست و به همین خاطر 
من انصاف را مقدم می دانم؛ بنابراین منصفانه شجاع باشید 
و به دنبال حقیقتی باشید که در روش های آن انصاف 
ورزیده اید و پیگیری خود را شجاعانه اعمال کرده اید؛ اگر 
اینگونه عمل کردیم اشتباه هم در عمل ممکن است اتفاق 
بیفند چرا که ما معصوم نیستیم. یادگار امام در جمع بندی 
سخنان خود گفت: در صورت رعایت این سه شرط می 
توانیم وجدان آرامی داشته باشیم و بگوییم درست عمل 
کرده ایم و آنچه تشخیص داده ایم را عمل کرده ایم. وی 
افزود: جامعه ای که افق های پیش روی خود را روشن تر از 
گذشته نبیند جامعه مطلوبی نیست و شما باید تلاش کنید 
آینده سعادتمندتری را بسازید، البته من ذاتا انسان امیدوار 

و خوشبینی هستم و امیدوارم شما هم خوشبین باشید.

آیت الله سیدحسن خمینی:

رقیب را منصفانه نقد کنیم

شرایط  در  گفت:  خارجه  امور  وزیر 
بر  باید  سفرا  تلاش های  همه  جدید 
پیشبرد توسعه اقتصادی کشور و بهبود 
شود  متمرکز  مردم  معیشتی  شرایط 
را  برجام  نتایج  و  آثار  عمل،  در  مردم  و 

احساس کنند.
محمد جواد ظریف در جلسه افتتاحیه 
نمایندگی های  روسای  محدود  سمینار 
از  خارج  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
کشور با عنوان برجام و اقتصاد مقاومتی، 
ما  داشت:  اظهار  ظرفیت ها  و  فرصت ها 
تمامی  تا  شده ایم  جمع  اینجا  در  امروز 
برای  جدید  ظرفیت های  و  فرصت ها 
اقتصاد  سایه  در  برجام  از  بهره برداری 

مقاومتی را مورد تبادل نظر قرار دهیم. 
وی ادامه داد: در شرایط جدید همه 
راستای  در  می بایست  سفرا  تلاش های 
پیشبرد توسعه اقتصادی کشور و بهبود 
شود  متمرکز  مردم  معیشتی  شرایط 
برجام  نتایج  و  آثار  عمل،  در  مردم  و 
تشریح  با  ظریف  کنند.  احساس  را 
آمریکا  و  برجام  توافق  مخالفان  رویکرد 
که  برجام  مخالفان  برخی  داشت:  اظهار 
صهیونیستی  رژیم  از  طرفداری  سابقه 
را در آمریکا دارند سعی کردند با اعمال 

کند  روند  خود  تنگ نظرانه  دیدگاه های 
ساختن نتایج توافق برجام را دنبال کنند. 
وزیر امور خارجه تصریح کرد: این رویکرد 
مخالفان، نیازمند هوشیاری و طراحی های 
جدید برای خلق چشم اندازهای جدید و 
ایران  اسلامی  جمهوری  اهداف  پیشبرد 
است. رییس دستگاه دیپلماسی با تبیین 
ضرورت واقع بینی و ارائه تفسیر منصفانه 
از نتایج به دست آمده در پرتو برجام گفت: 
در حوزه اطلاع رسانی نیاز به ارائه گزارش 
دقیق و واقعی نسبت به تلاش های بعمل 
آمده برای تبلور آثار توافق برجام در حوزه 
شایسته  اطلاع رسانی  و  مالی  و  بانکی 
بر  حاکم  جاری  واقعیت های  به  نسبت 
نمایندگی های  و  هستیم  برجام  فرآیند 
جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور 
در ارائه این رویکرد و گشایش های جدید 

نقش بارز و اساسی دارند.

 صالحی: فرایند غنی سازی 
در حال پیشرفت است

علی اکبر صالحی معاون رییس جمهور 
به عنوان  اتمی  انرژی  سازمان  رییس  و 
همایش  افتتاحیه  سخنران  دومین 
توافق  فنی  سفرا ضمن تشریح جزئیات 

به وجود  فرصت های  درخصوص  برجام 
آمده ناشی از توافق برجام گفت: فرآیند 
ظرفیت های  چارچوب  در  غنی سازی 
حال  در  کشور  طبیعی  منابع  و  علمی 
پیشرفت است و روند پیشبرد فعالیت های 
انرژی اتمی به طور طبیعی و متناسب با 
شفاف  مسیر  در  کشور  راهبردی  برنامه 
رو  بین المللی  شاخص های  با  مطابق  و 
بخش  در  ما  افزود:  وی  است.  جلو  به 
کشور،  اتمی  فعالیت های  صنعتی شدن 
ماشین  با  تکنولوژیک  ارتقای  حال  در 
آلات مدرن هستیم و در زمینه تجاری 
سازی نیز فروش آب سنگین را در سطح 
بازار جهانی جا انداخته و موقعیت کشور 
ارتقا  اتمی  انرژی صلح آمیز  زمینه  در  را 

بخشیده ایم. 
درباره  جمهوری  رییس  معاون 
اتمی در زمینه  انرژی  مجموعه خدمات 
تامین  حوزه  در  داشت:  اظهار  پزشکی 
انواع  و  دارو  تولید  برای  مردم  سلامت 
تصویربرداری  پیشرفته  های  دستگاه 
با  را  سودمندی  های  موفقیت  پزشکی، 
چارچوب  در  سازنده  وری  بهره  رویکرد 
پیشرفت  برای  هزینه  و  فایده  و  قاعده 

کشور بدست آورده ایم.

 عراقچی:  شاهد عادی سازی 
عرصه های تجارت خارجی هستیم

سید عباس عراقچی سومین سخنران 
تشریح  با  سفرا  همایش  افتتاحیه 
دستاوردهای برجام اظهار داشت: برجام 
اتمی  آمیز  صلح  برنامه  تثبیت  موجب 
شد، هزینه های تحمیلی بر کشور را رفع 
ساخت و سایه تحریم ها و ۶ قطعنامه 

شورای امنیت علیه کشور را از بین برد. 
وزارت  حقوقی  و  المللی  بین  معاون 
امور خارجه با تبیین سیاست های ایران 
هراسی ناشی از رویکردهای بدخواهان در 
متحدین  و  صیهونیستی  لابی  و  آمریکا 
آن ها در منطقه اظهار داشت: سیاست 
کاذبی  های  سازی  فضا  هراسی  ایران 
است که می تواند فرصت ها و واقعیت 
غبارآلود  را  برجام  توافق  از  ناشی  های 
های  تلاش  با  خوشبختانه  ولی  سازد 
برداشته شدن گام های  و  جاری کشور 
بلندی در چارچوب اعاده ساز و کارهای 
رفع تحریم ها شاهد عادی سازی تمامی 
تولید  و  خارجی  تجارت  های  عرصه 
وفروش نفت، بازاریابی و بررسی مکانیزم 
عادی سازی تعاملات مالی وبانکی پس از 

برجام هستیم.

تاکید ظریف به سفیران ایران:

مردم باید آثار برجام را احساس کنند



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,550,000یک مثقال طلا

1,050,400یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,260,000سکه بهار آزاد ی

10,270,000سکه امامی

5,320,000نیم سکه

2,870,000ربع  سکه

1,930,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 37,000,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 31,000,000 پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 35,400,000 پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 32,800,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,300,000 سمند LX سال

EF7 30,300,000 سمند 

ELX 35,800,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 57,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,100,000 سایپا 

SE 141 18,000,000 سایپا 

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 39,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 53,000,000 تیگو 

چرا کالاها در فروشگاه های بزرگ ارزان تر 
فروخته می شوند؟ 

به گفته مدیرکل نظارت بر محصولات کشاورزی و غذایی سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان، در فروشگاه های بزرگ که حلقه های توزیع کم است و کالا مستقیم از 

کارخانه به فروشگاه می آید، تخفیف بیشتری به مردم داده می شود. 
علیرضا رستمی در گفت وگو با ایسنا، درباره تخفیف هایی که برخی فروشگاه ها روی کالاها 
می دهند اما همان کالا در برخی مغازه ها و فروشگاه ها به نرخ درج شده عرضه می شود، گفت: 
در فروشگاه های بزرگ که حلقه های توزیع کم است و کالا مستقیما از کارخانه به فروشگاه 
می آید، تخفیف بیشتری به مردم داده می شود. این در حالی است که در شبکه های توزیع 
سنتی و خرد به دلیل وجود حلقه های واسط و توزیعی بیشتر، مصرف کننده از تخفیفات در 

فضای سنتی بهره نمی برد بلکه فقط حلقه های توزیعی از این تخفیف ها منتفع می شوند. 
وی تاکید کرد: نظارت بر شبکه های سنتی سخت تر از فروشگاه های زنجیره ای متمرکز 
است و این ها مشکلات ساختاری و اساسی نظام توزیع ماست که باید مورد توجه قرار گیرد. 
رستمی اظهار کرد: تخفیفی که کارخانه ها برای برخی کالاها در نظر می گیرند، در شبکه 
های سنتی و خرد، عاید مصرف کننده و فروشنده سنتی نمی شود که تدوین این راهکار که 
قیمت مصرف کننده را از برخی کالاها حذف کنیم امر بسیار ساده ای نیست که بتوان به طور 
قطعی در این زمینه نظر داد.   وی ادامه داد: شبکه های توزیع سنتی و سوپرمارکت ها هزینه 
های بیشتری دارند و از تخفیفاتی که کارخانه ها می دهند به دلیل هزینه های بالایی که 
دارند و از طرفی وجود حلقه های واسط نمی توانند بهره مند شوند و در نهایت خریدار نهایی 
نیز از این موضوع منتفع نمی شود.  این مقام مسئول در سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان اظهار کرد: بحث حدف قیمت مصرف کننده از برخی کالاها در کشور ما در 
قیاس با سایر کشورهای پیشرفته به دلایلی درست نیست و در ابتدا باید فضای اجرای این کار 
ایجاد شود.  وی در عین حال بیان کرد: 95 درصد از واحدهای فروش در کشور ما سنتی است 
و فقط پنج درصد از شبکه توزیع را فروشگاه های زنجیره ای تشکیل می دهند؛ بنابراین شبکه 
فروش در کشور ما با دیگر کشورها متفاوت است.  مدیرکل نظارت بر محصولات کشاورزی 
و غذایی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان با بیان اینکه در کشور ما به ازای 
هر 35 نفر یک واحد صنفی وجود دارد و این در حالی است که در کشورهای توسعه یافته 
جایگاه فروشگاه های زنجیره ای بیشتر است، عنوان کرد: ممکن است کالاها در فروشگاه های 
زنجیره ای پایین تر از قیمت مصرف کننده عرضه شود، چون کالا مستقیما از کارخانه می آید 
و از تخفیفات کارخانه ها بهره مند می شود لذا طبیعی است با کم شدن حلقه های توزیعی از 

افزایش قیمت نیز جلوگیری می شود. 

 وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت: حمایت از جذب سرمایه گذاری 
خارجی اولویت مهم دولت است و سرمایه گذاران خارجی باید نگرش 

خود را برای حضور در کشور تغییر دهند. 
به گزارش ایرنا، علی طیب نیا روز شنبه در همایش بین المللی 
سرمایه گذاری در حوزه سلامت درباره دلیل این تغییر نگرش گفت: 
درزمان حاضر فرصت هایی بی نظیر و مشوق هایی منحصر به فرد برای 

جذب سرمایه های خارجی در ایران ایجاد شده است.
ایران  بین  سرمایه گذاری  برای  زیادی  فرصت های  گفت:  وی 
و  است  آمده  به وجود  برجام  از  پس  مختلف جهان  کشورهای  و 
سرمایه گذاران خارجی باید نگرش و دیدگاه خود را نسبت به جمهوری 
اسلامی ایران تغییر دهند و واقعیت های امروز را مبنی بر شرایط جدید 
پس از تحریم ها و فرصت های بی نظیر برای سرمایه گذاری در ایران 

ببینند.
وی اضافه کرد: در شرایط جدید، محدودیت ها به مزیت و دغدغه ها 
به فرصت تبدیل شده است و اکنون زمان آن فرا رسیده است که 
سرمایه گذاران خارجی در شرایطی مطمئن از سرمایه گذاری در ایران 

استقبال کنند.
طیب نیا خاطرنشان کرد:ایران رتبه اول منطقه را از نظر تولید علم و 
از نظر استناد به مقالات علمی، رشدی 11 برابر متوسط جهانی دارد 
و در عرصه های مختلف مانند نانو، بایو ، سلول درمانی و سرمایه گذاری 
در زیرساخت های حوزه سلامت فرصت های مناسبی برای مشارکت 

سرمایه گذاران خارجی و انتقال دانش فنی به ایران وجود دارد. 
برای  متعددی  مشوق های  دولت  تصویب  با  کرد:  اظهار  وی 
حضور سرمایه گذاران خارجی در ایران به وجود آمده است و دولت 
همه حمایت های لازم را از سرمایه گذاران خارجی حتی بیش از 
سرمایه گذاران ایرانی اعمال می کند که تضمین پرداخت غرامت در 
صورت ملی شدن و سلب مالکیت، تضمین جبران خسارت های 
ناشی از ممنوعیت و توقف موافقتنامه های مالی و تضمین خرید کالا 
و خدمات تولیدی از جمله مواردی است که دولت به صورت اقتصادی 

برای حمایت از سرمایه گذاران خارجی اعمال می کند.
از  برخورداری  به کشور،  ارز  آزادانه  انتقال  امکان  طیب نیا گفت: 
حمایت های یکسان بین سرمایه گذاران داخلی و خارجی، انتقال آزادانه 
اصل سرمایه و منافع آن به صورت ارز و کالا، امکان سرمایه گذاری 
خارجی به صورت صددرصد، پذیرش سرمایه گذاری خارجی در همه 
زمینه های تولیدی، حمل و نقل، ارتباطات، کشاورزی، خدمات، آب 
و برق، ساختمان و حوزه سلامت، امکان تملک زمین در ایران ، ارائه 
پروانه اقامت سه ساله برای مدیران، کارشناسان و بستگان درجه یک 
آنها و امکان تمدید این اقامت نیز از جمله امتیازهایی است که برای 

سرمایه گذاران خارجی در نظر گرفته شده است. 
وزیر اقتصاد و دارایی اضافه کرد: قوانین اقتصادی و مالیاتی در ایران 

بسیار جذاب است. نرخ مالیات هرگز از 25 درصد فراتر نمی رود. 
سرمایه گذاری در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با معافیت مالیاتی 
20 ساله همراه است و ورود و خروج به این مناطق نیاز به اخذ ویزا 
ندارد. ورود و خروج مواد اولیه و کالا در این مناطق آزاد است و از 
زیرساخت های لازم برای سرمایه گذاری در ایران در همه زمینه ها 

فراهم است.
طیب نیا اضافه کرد: هم اکنون با بیش از ۶0 کشور دنیا موافقتنامه 
برای حمایت از سرمایه گذاری امضا شده است. همچنین صندوق 
توسعه ملی دارای منابع عظیم مالی است که از طریق مشارکت در 

طرح های سرمایه گذاری به صورت ارائه تسهیلات حمایت می کند. 
وی ادامه داد: سازمانی برای حمایت از سرمایه گذاران خارجی در 
دولت ایجاد شده است که در کنار سرمایه گذاران خارجی و همه 

خدمات و حمایت های لازم را برای آنها انجام می دهد.
وزیر اقتصاد اضافه کرد: ایران با دیپلماسی صلح و آرمان جهان 
عاری از خشونت با چشم انداز مناسب رشد اقتصادی با آغوش باز 
برای همکاری با جمعیت جوان و تحصیلکرده با موقعیت فوق العاده 
مناسب جغرافیایی، سیاسی و اقتصادی، شرایط مناسبی را برای جذب 

سرمایه گذاران خارجی فراهم کرده است.
طیب نیا اضافه کرد: رفع تحریم های اقتصادی علیه ایران نه تنها 

فرصت های مغتنم و سودآوری در اختیار جامعه جهانی قرار داده که 
زمینه مناسبی برای مقابله با چالش های اقتصادی منطقه خاورمیانه 
فراهم کرده است که می تواند تاثیر قابل ملاحظه ای در کاهش تنش 

های سیاسی و آشوب های اجتماعی در این منطقه داشته باشد.
وزیر اقتصاد و دارایی گفت: چشم انداز رشد اقتصاد بالا با جمعیت 80 
میلیونی با نیروهای جوان و تحصیلکرده و تنوع جغرافیایی و اقلیمی در 
مجاورت بازار 300 میلیونی حوزه دریای خزر شرایط بی نظیری برای 

سرمایه گذاری فراهم کرده است.
طیب نیا اضافه کرد: شبکه ارتباطی مناسب در منطقه در کنار عطش 
به رشد و پویایی و تلاش برای ایجاد شبکه ها و خوشه های تولیدی و 
تجاری و قرار گرفتن در زنجیره تولید خدمات و کالا زمینه شکوفایی 

اقتصادی را فراهم آورده است.
وزیر اقتصاد و دارایی گفت: موقعیت قابل توجه دولت در عرصه 
دیپلماسی و دست آوردهای دولت در اقتصاد از جمله کاهش تورم از 
بالای 40 درصد به 11 درصد و رشد اقتصادی مثبت بعد از یک دوره 
رشد منفی ناشی از اعمال تحریم های بین المللی شرایط منحصر به 

فردی را در کشور بوجود آورده است.
وی ادامه داد: این شرایط جدید، نه تنها باعث رونق اقتصادی، کاهش 
فقر و افزایش اشتغال در منطقه می شود که می تواند با رونق اقتصادی 

در منطقه ریشه های رشد تروریسم که ناشی از فقر و مشکلات 
اقتصادی در منطقه است بخشکاند.

وی افزود: البته با توجه به کاهش قیمت نفت در شرایط دشواری قرار 
داریم اما اعتماد سرمایه گذاران خارجی و ورود آن ها به بازار ایران با 
تضمین های بلندمدتی که دریافت می کنند و همکاری های دو و چند 
جانبه می تواند شرایط را عوض کند و تلاش های بی وقفه ای برای 

رسیدن به این هدف در دولت آغاز شده است.
وی تاکید کرد: اجرای قانون رفع موانع تولید و سرمایه گذاری، 
ظرفیت جدیدی را برای ایجاد فضای رقابتی در کشور ایجاد کرده 
و سیاست های کلان اقتصاد مقاومتی نیز شرایطی جدیدی را بوجود 
آورده است که به سمت ثبات و بهره وری بالا و کاهش موانع و 

محدودیت های اداری و اقتصادی حرکت می کنیم.
طیب نیا با اشاره به سرمایه گذاری در حوزه سلامت گفت: ارتقای 
شاخص های سلامت مردم برای دولت جایگاه و اهمیت ویژه ای دارد 
و دولت از سرمایه گذاری در حوزه سلامت با جدیت حمایت می کند 
از جمله اینکه در ماده هفت قانون هدفمندی یارانه و بودجه های 
سنواتی اعتبارات قابل توجهی برای بخش سلامت اختصاص داده شده 
همچنین اعتبار مناسبی نیز از محل مالیات بر ارزش افزوده به حوزه 

سلامت تعلق گرفته است.
وی به دستاوردهای طرح تحول سلامت اشاره کرد و گفت: بیمه 
شدن 10 میلیون تن پس از اجرای این طرح، کاهش هزینه های 
بستری بیماران به پنج درصد ، ارائه خدمات بهداشتی برای اولین بار 
در حاشیه شهرها برای 8.5 میلیون تن ، همچنین ایجاد مراکز اقامت 
برای پزشکان و اجرای طرح های تشویقی برای حضور جامعه پزشکی 
در مناطق محروم از جمله دستاوردهای طرح تحول سلامت است که 

عدالت در سلامت را در کشور برقرار کرده است.
وزیر اقتصاد و دارایی گفت: البته با وجود این اقدامات مهم هنوز بخش 
سلامت ایران تا نقطه مطلوب و برقراری کامل عدالت و نیز اجرای 
استانداردهای مطلوب بین المللی فاصله زیادی دارد و نیازهای این 

حوزه بی شمار است و البته منابع مالی کشور محدود است.
وی از شرکت های داخلی وخارجی فعال دعوت می کرد که با 
مطالعه فرصت های سرمایه گذاری و مشوق های در نظر گرفته شده 
مزیت های سرمایه گذاری در ایران به ویژه در حوزه سلامت را در نظر 

بگیرند و به ایران بیایند.
که  دهد  می  نشان  دنیا  در  اقتصادی  واقعیت  گفت:  نیا  طیب 
سودآوری سرمایه گذاری در حوزه سلامت دو برابر حوزه نفت و 
گاز است و کمپانی های بزرگ اقتصادی جهانی به همین علت به 
سمت ساخت بیمارستان های زنجیره ای روی آورده اند و این نشان 
دهنده فرصت های بزرگی است که در این زمینه بخصوص در ایران 

وجود دارد.

وزیر امور اقتصاد و دارایی: 

حمایت از جذب سرمایه گذاری خارجی اولویت دولت است

 مریم یعقوبی:

حدود یک ماه از سفر رئیس کل بانک مرکزی به اجلاس 
بهاره صندوق بین المللی پول می گذرد و هیاهوها بر سر 
سخنان وی در جریان مصاحبه با رسانه های بین المللی 
فروکش کرده است. اکنون به نظر می رسد می توان نگاه 
دقیق تری به مذاکرات انجام گرفته در این سفر و نتایج آن 
انداخت خصوصا اینکه طی یک هفته اخیر نشانه های مثبت 
متعددی از دستاوردهای مذاکرات انجام شده میان مسئولان 
ایرانی چه از سوی ولی اله سیف و چه توسط تیم پیگیری 

اجرای برجام مشاهد شده است.
نشست وزیر خارجه آمریکا و انگلستان

 با بانکداران بزرگ اروپا
یکی از مهم ترین اقداماتی که پس از اولتیماتوم مسئولان 
و  آمریکا  خارجه  وزیر  نشست  گرفته،  صورت  کشورمان 

انگلستان با بانکداران اروپایی است.
مدیران بانک های انگلیس، فرانسه و آلمان هفته گذشته 
نشستی با وزیر خارجه آمریکا داشتند تا در مورد لغو تحریم 
های بانکی با وی گفت  و گو کنند. انجمن بانکداران انگلیس 
یادداشتی را برای اعضای خود ارسال کرده و از آن ها برای 
اعزام نمایندگان ارشد خود به جلسه دیدار با کری دعوت 
کرده بود. دیدار بانکداران انگلیسی با وزیر خارجه آمریکا از 
سوی فیلیپ هاموند وزیر خارجه انگلیس پیشنهاد شده بود و 
مدیران بانکی فرانسه و آلمان نیز در این جلسه حضور داشتند.

مقام های آمریکا بعد از اجرایی شدن برجام با مقام های بانکی 
از 15 کشور دنیا میزگرد برگزار کرده اند تا به آنها درباره از 
سرگیری روابط بانکی با ایران اطمینان حاطر بدهند. مقام های 
وزارت خزانه داری آمریکا ماه گذشته بعد از رد اخبار جنجالی 
درباره احتمال اعطای دسترسی به ایران جهت استفاده از دلار 
در مبادلات بین المللی گفتند راهبرد واشنگتن برای شکستن 
فضای بیم و هراس حاکم بر بانک های بین المللی جهت 
بازگشت به ایران ارائه توضیحات و دادن اطمینان خاطرهای 
لازم به بانکداران درباره بی خطر بودن تجارت قانونی در ایران 
خواهد بود. جان کری وزیر امور خارجه آمریکا  در تازه ترین 
دیداری که درباره همین موضوع با بانکداران بزرگ اروپایی 
داشته تأکید کرده است" بانک های اروپایی تا زمانی که 
کنترل های لازم در زمینه شرکای تجاری خود را انجام دهند 
و به دنبال »تجارت قانونی« باشند، دلیلی ندارد نگران از سر 

گیری همکاری های خود با ایران باشند".
کری این سخنان را در جمعی بر زبان رانده است که در 
میان آن ها 9 مدیر از بانک های بزرگ اروپایی به همراه 
فیلیپ هاموند وزیر امور خارجه انگلیس، ساجد جاوید وزیر 
کسب و کار این کشور و نورمن لامونت مقام تجاری دولت 

انگلیس در زمینه ایران حضور داشتند. همچنین در میان 
بانکداران ارشد حاضر در این نشست نیز می توان به جان 
کریان مدیر داچ بانک، آنتونیو سیموئز رئیس بانک اچ اس 
بی سی در انگلیس و دیوید مترز مسئول مالی بانک کردیت 

سوئیس اشاره کرد.
نمایندگانی از بانک های استاندارد چارترد و بی ان پی پاریبا 
نیز که هر دو قبلا میلیاردها دلار به دلیل نقض تحریم های 
ایران جریمه شده اند در کنار مدیرانی از بانک های سانتاندر، 
رویال بانک اسکاتلند، بارکیز و لویدز در این نشست حضور 

داشتند.
این نشست و گفت و گوهای انجام گرفته در آن بسیاری 
از بانک ها را برای آغاز فعالیت با ایران قانع و راغب کرده 
است گرچه هنوز برخی بانک ها به دنبال دریافت تضامین 
خبرگزاری  گزارش  به  که  جایی  تا  هستند  بیشتری 
آسوشیتدپرس"برخی دولت ها، بانک ها و سایر شرکت های 
خارجی خواستار توضیح کتبی از وزارت خزانه داری آمریکا 
هستند اما واشنگتن تمایلی به انجام این کار ندارد زیرا 
نمی خواهد این طور به نظر برسد که در زمینه جریمه های 
قاطعانه اش درباره رفتارهای غیرهسته ای، نرمش به خرج 
می دهد". فیلیپ هموند وزیر خارجه بریتانیا هم هدف از 
این نشست را "پل زدن بر شکافی" دانست که "میان نیات 
سیاسی کشورهای طرف مذاکره ایران و واقعیات جهان بانکی 
وجود دارد". به گفته وزیر خارجه انگلستان" اگر قدرت های 
جهانی می خواهند از هدف خود برای عادی سازی روابط 
با ایران اطمینان حاصل کنند باید بانک ها را قانع کنند که 
سرمایه گذاری در ایران بی خطر است. این اولین مانع در 
مسیر مسابقه است، اگر اینجا زمین بخوریم دیگر هرگز شانس 
نشان دادن همه فوایدی که می تواند از این توافق نشات گیرد 

را نخواهیم داشت؛  توافقی که آن همه وقت و انرژی برد".
ماجرا ابعاد دیگری نیز دارد

تعلل برخی بانک های بزرگ اروپایی در برقراری ارتباط با 
شبکه بانکی ایران علل دیگری نیز دارد؛ عللی که اگرچه در 
مقایسه با هراس از مجازات های آمریکا چندان مهم نیستند 
ولی به هر حال در تعاملات حساس بانکی محلی از اعراب 
دارند. خبرگزاری رویترز در تشریح برخی از این موانع مدعی 
شده است" ریسک های زیادی وجود دارد؛ ایران از نظر 
شاخص فساد سازمان شفافیت بین الملل رتبه 130 را در بین 
1۶8 کشور جهان دارد. با توجه به اینکه بخش عمده ای از 
تجارت با ایران از طریق واسطه ها صورت می گیرد، محدوده 
وام دهی به کسی که به ارتشا یا نهادهای تحت تحریم مرتبط 

است بالاست".
این خبرگزاری آمریکایی البته در برشمردن آنچه ریسک 
بانک های اروپایی برای برقراری ارتباط با ایران می نامند، بهانه 

های نه چندان دندان گیری هم ردیف کرده است. بهانه ای 
از قبیل "ترس بانک ها به گرفتار شدن در خشم عربستان و 
محرومیت کار با آرامکو" یا "تغییر مواضع آمریکا در صورت 

رئیس جمهور شدن ترامپ"!
سستی این بهانه تا جایی است که جان کری می گوید" 
شرکت های خارجی نباید از آمریکا به عنوان بهانه ای برای 

معامله نکردن با ایران استفاده کنند".
خروج قریب الوقوع ایران از فهرست سیاه مالی

تلاش های ایران اما در جبهه های دیگر ادامه دارد؛ رئیس 
کل بانک مرکزی ایران از مذاکرات دولت با مسئولان گروه 
کاری اقدام مالی خبر داده و ابراز اطمینان کرده است که " 

بانک های ایرانی از لیست سیاه این گروه خارج شوند".
 به گزارش خبر آنلاین ،ماجرای این ابراز امیدواری از این 
قرار است که نمایندگان دولت ایران حدود بیست روز قبل با 
مسئولان گروه کاری اقدام مالی دیدار کردند. این گروه یک 
نهاد بین المللی است که ایران را در لیست سیاه سیستم مالی 
جهانی قرار داده است. این اولین دیدار از این دست در طی 

8 سال گذشته بود.
به گفته سیف، نمایندگان گروه کاری اقدام مالی از اقدامات 
از  ایرانی غافلگیر شدند چون  بانک ها و موسسات مالی 
تغییراتی که ایران در بخش بانکی خود ایجاد کرده است، 
این است که گروه  اتفاق  این  نبودند. نکته مثبت  مطلع 
اقدام مالی ضمن تأیید این دیدار گفته است " ما فرآیندی 
را مدیریت می کنیم تا اطمینان حاصل شود که کشورهای 
جهان از استانداردهای مقابله با پولشویی و مبارزه با تامین 
مالی تروریزم تبعیت می کنند. این یک فرآیند سختگیرانه، 
غیرسیاسی، بسیار فنی و اغلب زمان بر است. ارزیابی ایران با 
همان معیارهای بی طرفانه ای انجام خواهد گرفت که همه 

کشورها با آن مورد سنجش قرار گرفته اند".
افتتاح اولین دفتر نمایندگی بانک کُره  ای در ایران 

کمی بعد از این و در جریان سفر رئیس جمهوری کره 
جنوبی به ایران، گام دیگری در رابطه با گشایش تعاملات 
بانک  ووری  نمایندگی  دفتر  اولین  شد؛  برداشته  بانکی 

)WOORI BANK( کره جنوبی در ایران افتتاح شد.
این اولین حضور یک بانک کره ای در ایران است که در طول 
روابط بین دو کشور در ایران آغاز به کار می کند. این بانک بعد 
از برجام درخواست خود را به بانک مرکزی ایران ارائه کرد و 

پس از موافقت ، آغاز به کار کرد.
آغاز به کار دفتر نمایندگی ووری بانک مقدمه ای برای 
افتتاح شعبه در ایران است و می تواند برای رسیدن به هدف 
گسترش همکاری بانکی بین دو کشور کمک شایانی کند 
و قطعاً به تشویق ووری بانک برای تاسیس شعبه در تهران 

منجر می شود.

 در جایی که شبکه بانکی از کمبود منابع قرض الحسنه سخن گفته و متقاضیان وام هایی 
مانند ازدواج باید مدتها در صف بمانند و درنهایت وام سه میلیونی دریافت کنند، دیده می شود 
که در بانکها وام هایی در قالب قرض الحسنه از سوی مشتریان دریافت شده، اما در بانکی دیگر 

سپرده گذاری می شود، در نتیجه به منبعی برای سودآوری تبدیل خواهد شد. 
به گزارش ایسنا، وام های قرض الحسنه به عنوان تسهیلات ارزان قیمت با کارمزدی حدود چهار 
درصد، بخش های تعریف شده داشته و باید عمدتا در سرفصل های ازدواج،اشتغال، تسهیلات 
مددجویان کمیته امداد و نیازهای ضروری از جمله تامین هزینه های درمان و تحصیل پرداخت 
شود. اما این منابع که از محل سپرده های قرض الحسنه مشتریان بانکها تامین می شود در سالهای 
اخیر به دلایل مختلفی محدود و در نهایت به کاهش پرداختی در این زمینه انجامید.  گرچه بر 
اساس اعلام بانک مرکزی، مجموع رقمی که سالانه شبکه بانکی می تواند در قالب وام های قرض 
الحسنه پرداخت کند رقمی بیش از 5000 میلیارد تومان نیست و آنهم از برگشت تسهیلات 
پرداختی تامین می شود که خود عاملی برای بسته شدن دست بانکها در این بخش شده، اما در 
سویی دیگر بانکهای قرض الحسنه نیز حضور دارند که تسهیلات با کارمزد چهار درصدی می 
پردازند ولی ظاهرا تمامی وام های پرداختی در محل هدف پرداخت نمی شود.  این در حالی 
است که در بین متقاضیان دریافت وام های قرض الحسنه دیده می شود که بعد از دریافت این 
تسهیلات که عمدتا باید رقمی را در بانکهای پرداخت کننده برای مدتی سرمایه گذاری کنند، آن 
را به بانکها و حتی موسسات غیرمجاز برده و با سودهای در حد 18 درصد مصوب شورای پول 

و اعتبار و حتی در مواردی بالاتر سپرده می کنند. روالی که وام های ارزان قیمت قرض الحسنه 
به جای محلی برای پیشبرد اهدافی همچون ایجاد شغل و تاثیر در اقتصاد به منبعی برای سود 
آوری آنهم به نحوی که تاثیری در تولید و یا سایر مصارف تعریف شده آن ندارد، تبدیل می کند. 

ضعف نظارتی در مصارف و راهکار برای افزایش منابع قرض الحسنه
در همین رابطه عباس کمره ای -کارشناس امور بانکی- معتقد است که نظارت بر مصارف 
قرض الحسنه باید تقویت شود تا مانع از این باشد که وام های ارزان قیمت به محلی برای سودآوری 
تبدیل شود.  وی با بیان این که گرچه سقف تسهیلات پرداختی در قالب قرض الحسنه رقم خیلی 
بالایی نیست، اما به هرحال وقتی که بانک ها و به ویژه بانک های اختصاصی قرض الحسنه تا سقف 
15 میلیون تومان تسهیلات پرداخت می کنند باید از این که این منابع به طور حتم در محل 
هدف هزینه شود، مطمئن باشند تا شاهد چرخش پول های ارزان قیمت آن هم در شرایطی که 
نیاز جدی به این منابع در پرداخت تسهیلاتی مانند ازدواج وجود دارد، نباشیم.  این کارشناس 
امور بانکی با اشاره به این که دریافت وام و سپرده گذاری آن برای دریافت سود تنها خواست 
بانک های قرض الحسنه نیست، گفت: هرچند که وام های بانک های قرض الحسنه با کارمزد چهار 
درصدی می تواند با سپرده گذاری در حساب هایی که سود بالایی دارند از جذابیت بیشتری 
برخوردار باشد، اما در سایر بانک ها نیز این موضوع مشاهده می شود.  کمره ای توضیح داد: دیده 
می شود که مشتری تسهیلات با سود 24 درصد و حتی بالاتر را دریافت می کند، اما آن را در 
بانک دیگری سپرده گذاری کرده و در برابر آن سود می گیرد که البته این موضوع در مورد خروج 
پول از بانک ها و بردن آن به موسسات غیرمجاز که سود بالاتری دریافت می کنند قابل لمس تر 
است.  وی با بیان این که چنین روندی موجب راکد ماندن پول و حتی عدم استفاده بهینه از منابع 
بانکی از سوی مشتریان می شود، گفت: در این رابطه باید نظارت بر مصارف در بانک ها به شدت 
تقویت شده تا تسهیلاتی که پرداخت می شود از سوی بانک عامل ردیابی و مشخص باشد که 
این منابع با چه هدفی دریافت و در کجا خرج می شود.  این کارشناس امور بانکی البته در رابطه 
با چرایی کاهش منابع قرض الحسنه و تبدیل شدن آن به مانعی برای افزایش تسهیلات پرداختی 
در این حوزه به ویژه وام ازدواج اظهار کرد: به هرحال پس انداز های قرض الحسنه  و سپرده های 
جاری این بخش به روال گذشته نیست و به طور قابل توجهی کاهش دارد، اما در سویی دیگر 
تقاضا برای دریافت وام از این محل و همچنین وجود تکالیفی که در بودجه برای آن وجود دارد 
افزایش یافته و در مجموع ترکیب منابع و مصارف قرض الحسنه را تغییر داده است و در آن توازنی 
وجود ندارد.  وی با بیان این که در شرایط موجود ورود دولت و ارائه  وجوه اداره شده می تواند به 
افزایش منابع قرض الحسنه کمک کند، گفت: اگر وضعیت بودجه دولت اجازه دهد باید منابعی را 
در وجوه اداره شده در اختیار بانک ها قرار دهد تا بتواند سقف و مبالغی مشخص از آن را در قالب 

قرض الحسنه پرداخت کند. 

آغاز روابط بانکی یک ماه پس از اولتیماتوم به امریکا

 اروپایی ها دست از بهانه جویی برمی دارند؟

وام های قرض الحسنه کجا می رود؟ 

لنگر وام های ارزان در سپرده های گران 

نجات کشتی راکد مخابرات 
زیر سایه اعضای جدید 

با تغییرات صورت گرفته در اعضای هیات مدیره شرکت مخابرات ایران، تغییر موضع وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره تعرفه های مخابراتی و وعده های ابتدایی اعضای جدید در 

آغاز کار قابل توجه بود. 
به گزارش ایسنا، بر اساس تغییرات انجام شده در شرکت مخابرات ایران، برات قنبری، 
نماینده دولت در مخابرات و معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات به عنوان رییس هیات 
مدیره مخابرات، رسول سراییان به عنوان مدیر عامل شرکت مخابرات ایران و مظفر پوررنجبر 

به عنوان نایب رییس هیات مدیره شرکت انتخاب شدند. 
وزیر ارتباطات که پیش از این با درخواست مخابرات مبنی بر تغییر تعرفه های مخابراتی با 
توجیه عدم ارائه طرح توسعه توسط این شرکت موافق نبود، با تغییر اعضا هیات مدیره و حل 
اختلافات مدیریتی این شرکت که 40 درصد سهام آن متعلق به دولت است، پس از سال ها 
تغییر موضع داده، با افزایش نرخ های مخابراتی موافقت و اعلام کرد هزینه 30 ریالی برای هر 
دقیقه مکالمه با تلفن ثابت و 500 هزار ریال برای خرید یک خط تلفن ثابت در شرایط کنونی 

کم است و باید در آن تجدید نظر شود. 
البته قنبری در ارتباط با طرح توسعه مخابرات و تعرفه های جدید مخابراتی از اعلام هرگونه 
نظر، پیشنهاد و قیمتی خودداری کرده تنها به ذکر این نکته بسنده کرده است که این 
موضوعات مورد بررسی قرار خواهد گرفت و پیشنهادات مربوطه توسط هیات مدیره مطرح 

می شود. 
طبق گفته محمود واعظی برای پایان دادن به مشکلات و تعیین سیاست های تجدید 
نظر در تعرفه های مخابرات جدید جلسات متعددی با سهامداران برگزار شده است و در 

سیاست گذاری های جدید، شرکت مخابرات شرکتی توسعه ای محسوب می شود. 
در پی انتقادها از خصوصی سازی و روند سرمایه گذاری مخابرات، مصطفی سید هاشمی 
-رییس اسبق هیات مدیره شرکت مخابرات ایران- به سرمایه گذاری 20 هزار میلیارد تومانی 
این شرکت پس از خصوصی سازی اشاره و بیان می کند: روزی که ما مخابرات را به شکل 
خصوصی تحویل گرفتیم، EPS )سود هر سهم( آن معادل 140 ریال بود اما در مجمع 
امسال پیش بینی ما آن است که برای این بخش رقمی معادل 50 تومان در نظر گرفته شود. 
سید هاشمی همچنین از مشترکان پنج میلیون نفری ADSL مخابرات و برابر با سایر 
شرکت های ارائه هنده در شرایطی که به گفته او در ابتداADSL خانگی برای مخابرات ممنوع 
بود و شرکت های PAP کمتر از یک میلیون مشترک داشتند، رسیدن به تعداد 78 میلیون 
سیم کارت از حدود 14 میلیون و توسعه 24 میلیون مشترک تلفن ثابت به 30 میلیون در 
شرایطی که هزینه هر خط تلفن ثابت برای مخابرات حدود 700 تا 800 هزار تومان است 
و به قیمت 50 هزار تومان واگذار می شود، در مقایسه با پیش از خصوصی سازی سخن 
می گوید.  در این بین قنبری، رییس جدید هیات مدیره شرکت مخابرات که معتقد است 
سهم مخابرات به تنهایی حدود 1.5 درصد تولید ناخالص ملی است، با اظهار تاسف از اینکه 
در برنامه پنجم مقرر بود ICT در منطقه رتبه دوم را به دست آورد، اظهار می کند: بازار فعلی 
ایران کشش ظرفیتی سه برابر ظرفیت فعلی را دارد. در وضعیت فعلی در این حوزه دارای رتبه 
تک رقمی نیستیم اما هنگام تصویب برنامه ششم توسعه نگاهی جدی به این بخش صورت 

گرفت و تا پایان برنامه ششم به رتبه خوبی در این زمینه دست پیدا خواهیم کرد. 
وی مقوله  تفکیک حاکمیت، مالکیت و مدیریت را از موضوعات مهم می داند و معتقد است 
در دوره گذشته از مشکلاتی که همواره پیش روی مخابرات قرار داشت، بحث تعرفه ها بوده 
و حال تصمیم بر آن است که اختلافات موجود از بین رفته و نوعی وفاق در این شرکت 
ایجاد شود و همچنین از لزوم سرمایه گذاری حداقل 110 هزار میلیارد قبل از برنامه ششم 
توسعه سخن می گوید.  به اعتقاد قنبری ساختار شرکت مخابرات ایران با ساختار بنگاهی 
فاصله داشته و این شرکت همان ساختار مدیریت دولتی قبل را حفظ کرده است، اما باید 
برنامه ریزی های لازم در زمینه های جایگاه موبایل، ارائه سرویس، توسعه و غیره در نظر گرفته 
شود و البته بیان می کند در این حوزه ها کارهایی انجام شده و مطالعاتی صورت گرفته و 
حتی از مشاوران خارجی زیادی نیز کمک گرفته شده تا اوضاع به شیوه ی بهتری پیش رود.  
رییس هیات مدیره مخابرات که انتقاداتی درباره واگذاری مخابرات دارد می گوید: مخابرات 
یک گنج با ارزش 120 هزار میلیارد تومانی است که اکنون به گل نشسته، اما اگر یک کشتی 
به گل بنشیند از ارزش خود کشتی چیزی کاسته نخواهد شد پس لازم است کشتی راکد 
مخابرات به آب انداخته شود و توسعه پیدا کند.  او با اشاره به راهکار هیات مدیره جدید برای 
حل مشکلات مخابرات اظهار می کند: در حال حاضر این شرکت یک بازار 80 میلیونی در 
داخل کشور دارد و از سوی دیگر بازار منطقه نیز در دست ماست و استان های ما حدود 400 
میلیون بازار منطقه ای دارند و علاوه بر درآمد این بازار امکان ورود سرمایه گذاران خارجی نیز 
وجود دارد.  قنبری همچنین معتقد است باید در اولین گام همدلی را مورد توجه قرار داد 
و نباید به این فکر کرد اختلافات چطور برطرف شده است و می گوید: رویکرد مناسب آن 
است که اگر اختلافی در حوزه های فنی، حاکمیتی، سیاسی، مالکیتی وجود دارد این اختلاف 
توسط متخصصان آن حوزه پیگیری شود و هیات مدیره تنها بحث مباحث مدیریتی را 
پیگیری کند.  سراییان که اخیرا سمت مدیر عاملی شرکت مخابرات ایران را بر عهده گرفته 
معتقد است روند درآمد باید با نیاز به سرمایه گذاری همخوانی داشته باشد، اما در شرکت 
مخابرات این فاصله روز به روز افزایش پیدا می کند زیرا حاشیه سود در حال کاهش و رقابت 
در حال افزایش دائم است.  به گفته سراییان شرکت مخابرات در بخش های ثابت، سیار و 
ADSL حدود 95 تا 100 میلیون مشترک دارد که براساس این تعداد مشترک در کشور و 
خاورمیانه رتبه اول و در دنیا رتبه 12 را به خود اختصاص می دهد. او معتقد است مسئولان 
این شرکت باید اعتماد مشترکان خود و سهامداران را به گونه ای مناسب پاسخ دهند و 
می گوید: طبق برنامه ریزی های صورت گرفته مخابرات طی پنج سال آینده سفری خواهد 
داشت تا بتواند ارائه دهنده سرویس های دیجیتال باشد و در این میان مشترک هر سرویسی 
را که درخواست داشته باشد دریافت می کند.  همچنین سید اسدالله دهناد - سرپرست سابق 
مخابرات ایران - با اشاره به سختی هایی که عدم اصلاح تعرفه ها برای مخابرات به دنبال داشته، 
می گوید: ما با انباشت بدهی ها و کاهش نقدینگی مواجه بودیم. قطعا کوچک ترین اختلال 
در ارائه خدمات مخابراتی نارضایتی در سطحی وسیع به دنبال خواهد داشت و ما موظف 
هستیم هم مشترکان هم دولت و هم سهامداران خود را راضی نگه داریم که قطعا این موضوع 
کاری دشوار است.  پس از برطرف شدن اختلافات بین وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و شرکت مخابرات ایران و موافقت ابتدایی وزیر با افزایش نرخ های مخابراتی به عنوان یک 
شرکت توسعه ای که به گفته مسئولان این حوزه از مشکلات عمده به شمار می رود و لزوم 
هماهنگی برنامه توسعه مخابرات با برنامه ششم توسعه، باید منتظر تغییراتی در خدمات ثابت، 

سیار و ADSL این شرکت بود. 
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سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس پس از نایب قهرمانی تیمش در لیگ پانزدهم به تشریح 
برنامه هایش برای فصل آینده پرداخت و گفت: از امروز آنالیز بازیکنان برای مشخص شدن ورودی 
و خروجی ها را شروع می کنیم. به گزارش خبرنگار مهر، برانکو ایوانکوویچ که اواخر فصل چهاردهم 
هدایت تیم فوتبال پرسپولیس را گرفت با وجود اینکه در ابتدای لیگ پانزدهم نتایج خوبی با این 
تیم نگرفت اما در نهایت کارش برای قهرمانی به روز آخر کشید و به خاطر تفاضل گل کمتر نسبت 
به استقلال خوزستان با پرسپولیس نایب قهرمان لیگ شد. سرمربی کروات تیم فوتبال پرسپولیس 
که سابقه هدایت تیم ملی فوتبال ایران را نیز دارد یک روز پس از نایب قهرمانی تیمش در لیگ 

پانزدهم در نشست خبری رودرروی خبرنگاران نشست.
 از همه دوستان تشکر می کنم

برانکو در ابتدای صحبت هایش گفت: از همه دوستان به خاطر کار مشترکی که با ما داشتید، 
تشکر می کنم. با توجه به اینکه فصل تمام شده است، به عنوان دوست و همکاران خودمان 

پاسخگوی سئوالات شما هستم.
 احساس قهرمانی می کنیم

وی افزود: فصل خیلی خوبی داشتیم و کارهای بسیار خوبی انجام شد. قهرمانی را با استقلال 
خوزستان تقسیم کردیم چرا که آنها با تفاضل گل قهرمان شدند. با وجود اینکه رسما قهرمان 
نشدیم ولی احساس قهرمانی داریم. این احساس را هواداران پرشور و با غیرتمان به ما دادند که 

در کل فصل از ما حمایت کردند.
 هواداران قویترین یار پرسپولیس بودند

سرمربی پرسپولیس ادامه داد: هواداران ما یکبار دیگر نشان دادند قویترین یار ما هستند. از 
حمایتهای هواداران در لحظات حساس و زیبا تشکر می کنم. وقتی می گویم احساس قهرمانی 
داریم فقط به خاطر آنهاست چون آنها مهمترین مسئله در فوتبال هستند و همه برای آنها کار 

می کنیم.
 طاهری هم قدم های خوبی برداشت

برانکو تصریح کرد: باید از آقای طاهری هم تشکر کنم که در طول فصل قدمهای خوبی برداشتند 
از سازماندهی باشگاه گرفته تا ثبات مالی نسبتا خوبی که تا به حال انجام شده است. طاهری تلاش 
خوبی کرد برای ایجاد شرایط مناسب در تیم و همچنین آکادمی باشگاه. طبیعی است که این یک 

پروسه ادامه دار است و باید تلاش کرد.
 بازیکنانم فصل درخشانی پشت سرگذاشتند

وی خاطرنشان کرد: تشکر و تبریک ویژه ای را هم از بازیکنانم دارم. بازیکنانی که با وجود 
مشکلات زیادی که داشتیم، فصل درخشان را پشت سر گذاشتند. قطعا بدون تلاش بازیکنان 

هیچ رضایتمندی نداشتیم.
 از روح تیم هم تشکر می کنم

سرمربی پرسپولیس با تقدیر از تمام دست اندرکاران باشگاه و دستیارانش،  یادآور شد: تشکر ویژه 
ای را هم از روح ویژه تیم یعنی آقای خوردبین دارم. 

گل زیاد خوردیم و قهرمان نشدیم
برانکو درباره اینکه آمار نشان می دهد این تیم در خط دفاعی مشکل داشته است، گفت: طبیعی 
است تیمی که می خواهد قهرمان شود، تمام بخش هایش باید با کیفیت باشد. واقعیت این است 
که گلهای زیادی می خوردیم. نمی خواهم به طور خاص به بازیکنی اشاره کنم. خط دفاع هم 
وظیفه دارد که به تیمش کمک کند ولی یکی از دلایل اینکه قهرمان نشدیم این است که گل 
زیادی خوردیم. این به این شکل پیش آمد. مثلا در بازی گسترش دو گل خوردیم در حالی که 
تیم حریف موقعیت گل نداشت. بازی دیروز را حساب نمی کنم. شما حق دارید. نباید این همه 
گل می خوردیم. یکی از دلایل شاید این بود که تیم ما بسیار تهاجمی بود. این ریسکی بود که ما 

در هر بازی می پذیرفتیم.
 فعلا یک قدم بزرگ برداشته ایم

وی درباره برنامه اش برای فصل آینده و حضور در لیگ قهرمانان آسیا با تقویت تیم، گفت: در 

قراردادی که تمدید کردم، یک هدف مشترک داشتیم و آن این بود که موفقیتمان نه تنها در 
ایران باشد بلکه یک قدم بزرگ هم در لیگ قهرمانان آسیا برداریم. فعلا یک قدم بزرگ با راهیابی 

مستقیم به آسیا برداشته ایم.
 به دنبال تقویت تیم هستیم

برانکو افزود: در مورد تقویت تیم هم باید بگویم هر ۶ ماه به دنبال تقویت تیم خواهیم بود. طبیعی 
است برای جنگیدن در سه جبهه باید تیم تقویت شده و کاملی داشته باشیم و آنطور که شایسته 
ماست ظاهر شویم. همانطور که کیفیت تیم را بالا می بریم باید بین بازیکنان هم رقابت ایجاد 

کنیم. این رقابت خودش کیفیت بازیکنان را بیشتر خواهد کرد.
برخی بازیکنان سطح خودشان را بالا بردند

وی ادامه داد: رضا نورمحمدی هم مصدوم شد و لوکا ماریچ جایش را گرفت. طبیعی است همه 
این بازیکنان خدمات خود را به تیم ارائه کردند و از این بابت از آنها تشکر می کنم. به همین ترتیب 
بازیکنی مثل انصاری خودش را نشان داد. محسن مسلمان تا حد زیادی سطح بازی اش را بالا برد. 
علی علیپور که در ابتدا یک بازیکن جوکر )ذخیره( بود تبدیل به بازیکن فیکس شد به طوری که 

در طول فصل تیم خودش را پیدا کرد و استانداردش را به دست آورد.
 کنایه به سیدمهدی رحمتی

وی بدون نام بردن از مهدی رحمتی و اتفاقات دربی، گفت: بعضی از بازیکنان هم متاسفانه با 
مربی تیم مقابل درگیر می شوند و بین دو نیمه با بازیکنان حریف مشکلاتی ایجاد می کنند و 
اتفاقی هم نمی افتد. نمی خواهم به مشکلات دیگر اشاره کنم. مرگ هادی نوروزی یک شوک 

بزرگ به تیم ما بود ولی روند رو به رشدی داشتیم.
 تکلیف سوشا مکانی مشخص شد!

برانکو در پاسخ به سئوال خبرنگار مهر، درباره اینکه آیا امکان جذب یک دروازه بان مطمئن 
برای سال بعد وجود دارد یا خیر؟ گفت: در هر تیمی دروازه بانها بازیکنان مهمی هستند. اگر 
الان تیمهای بزرگ دنیا را نگاه کنید، همه به دنبال بهترین دروازه بان هستند. ما واقعا مشکل 
داشتیم. سوشا واقعا بازیکن حرفه ای است و یک تعصب خاصی هم به تیم دارد ولی متاسفانه 
حول و حوش این بازیکن اتفاقات زیادی افتاد. او سه بازی اول محروم بود و بعد در بازی با ملوان 
هم محروم شد. به خاطر آن مشکلات شخصی هم یک مدت کنار تیم نبود ولی انتقادات زیادی 
علیه سوشا بوده است در حالی که اشتباهاتش حداقل بود. شاید در طول فصل سوشا سه چهار 
گل مقصر بود مثل بازی با ذوب آهن یا در بازی با نفت می توانست بهتر واکنش نشان بدهد 

ولی به هر حال عملکرد بازیکنان مورد آنالیز قرار می گیرد.
 هنوز هیچ لیستی تهیه نشده است

سرمربی پرسپولیس درباره لیست مازاد این تیم و اینکه باید زودتر به بازیکنانی که نمی خواهد 
این موضوع را اعلام کند، گفت: می دانم که همه علاقه دارند بدانند چه کسانی از تیم جدا می 
شوند و چه کسانی وارد تیم خواهند شد. باید تکرار کنم که هنوز هیچ لیستی تهیه نشده است. 
با هیچ بازیکنی مذاکره نشده است. من امروز با آقای طاهری جلسه داشتم و قرار گذاشتیم که 
امروز را هم استراحت کنیم تا از فردا آنالیز تیم را شروع کنیم. وقت کافی داریم که بازیکن جدید 
بگیریم و بازیکنانی که قرار است جدا شوند را مشخص کنیم. اصل کار این است که باید اول 
بازیکن بیاوریم و بعد ببینیم چه بازیکنی خواهد رفت. نمی توانیم چند بازیکن را رد کنیم و بعد 

دنبال بازیکن بگردیم. 
قرارداد سه بازیکن خارجی تمام شد

وی درباره اینکه مایکل اومانا قرار است چهارشنبه از ایران برود و چطور این بازیکن بدون اعلام 
لیست خرید و مازاد پرسپولیس از ایران خواهد رفت، گفت: مایکل به کشورش می رود چون 
قراردادش تمام شده است. فردا صحبتهایمان را با باشگاه انجام می دهیم و اینکه با ایشان چطور 

مذاکره شود. قرارداد بنگستون و لوکا ماریچ هم تمام شده است.
 چرا سیدجلال حسینی را جذب نکردید؟

وی درباره اینکه آیا از عدم جذب بازیکنی مثل جلال حسینی و حفظ بابک حاتمی پشیمان 

نیستید؟ گفت: باید بگویم که او در دفاع راست بازی می کرد. جلال حسینی دفاع وسط است. 
پست این بازیکنان یکی نیست. بابک وقتی در اوج آمادگی بود، مصدوم شد. بابک بازیکنی بود که 

دوست داشتم از او به عنوان دفاع راست و دفاع چپ استفاده کنم. 
 تازه اول راه هستیم

برانکو تاکید کرد: ما تازه اول راه هستیم چون به طور موازی هم روی بحث ثبات باشگاه کار می 
کردیم و هم روی بحث انتخاب بازیکن و بستن تیم و همینطور روی نتایج تلاش می کردیم. در 

این روند بعضی مسائل را راحت کردیم.
 هدفمان حفظ همبستگی تیم بود

برانکو درباره فوت هادی نوروزی و افزایش همبستگی بازیکنان، گفت: این یکی از وظایف من و 
کادر فنی است که همبستگی را حفظ کنیم. همانطور که می دانید در نیم فصل فقط لوبانوف را 
به تیم اضافه کردیم. هدفمان این بود که همبستگی تیم را حفظ کنیم. به خاطر همین، باید در 

جذب بازیکن دقت کنیم و بازیکنان جدید را به خوبی آنالیز کنیم.
 پاسخ به احتمال جذب علیرضا بیرانوند

برانکو درباره احتمال جذب علیرضا بیرانوند و اینکه گفته می شود به دنبال گلرهایی مثل علیرضا 
حقیقی و رشید مظاهری است، گفت: همانطور که گفتم درباره شخص خاصی صحبت نمی کنم. 
اولین کارم در ایران وقتی سرمربی تیم ملی بودم و برای انتخاب بازیکنان شروع به کار کردیم، 
فنایی و برومند دروازه بانهای ما بودند. آن موقع دروازه بان در حد آنها وجود نداشت. وقتی آنها از 
رقابت حذف شدند میرزاپور و رحمتی آمدند. رحمتی و طالب لو آن موقع جوان بودند. گلرهای 

دیگر در این سطح نبودند که در تیم بازی کنند.
 چرا مقابل راه آهن هجومی نبودید؟

برانکو در خصوص بازی با راه آهن، گفت: هیچ وقت به بازیکنان نگفتم که باید این بازی را با 5، 
۶ گل ببریم. نمی شود این را در فوتبال پیش بینی کرد. ما فیلم بازی استقلال خوزستان با راه 
آهن را هم نشان دادیم؛ بازی ای که راه آهن با قهرمان امسال در اهواز برابر بود. درست است که 
استقلال خوزستان روی شروع مجددها سه گل به راه آهن زد. راه آهن حتی سپاهان را برد و فیلم 
این بازی را به بازیکنانم نشان دادم. به بازیکنان گفتم که دیدار دشواری داریم چون بسته بازی می 
کند. خودتان هم شاهد بودید راه آهن اکثر دقایق با 10 بازیکن در محوطه جریمه خود خیمه زده 
بودند. من بازیکنانم را اماده کرده بودم و گفته بودم باید صبور باشید و دقت کنید. آنها منتظر ضد 

حمله با سه بازیکن خود بودند.
 بازیکنانم صبوری لازم را نداشتند

وی افزود: در بازی راه آهن با سپاهان دیدیم که راه آهن بعد از گل به حریف، عقب نشست و 
دفاعی بازی کرد. هدف اول ما برد بود و بعد از آن افزایش تعداد گل ها. بازیکنان ما می خواستند 
زودتر به گل برسند و آن صبوری وجود نداشت. میل به گل زودهنگام منجر به اشتباهاتی 
بخصوص در نیمه اول شد که تعویض های سریع بازی و گردش بالای توپ را نداشتیم که این 
کارها حریف را خسته می کند. ما بعد از گل اول و دوم، می توانستیم گل سوم را هم بزنیم ولی 

متاسفانه یک مقدار دیر شده بود.
 تفکرات شما شبیه کدام مربی دنیاست

برانکو در پاسخ به این سئوال که تفکراتش به کدام مربی در دنیا شبیه است، تصریح کرد: من 
30 سال است که مربی هستم. آنچه که دنبال کرده ام، توسعه و تکامل فوتبال است. من تکامل 
تیم های بزرگ را دنبال می کنم. این فلسفه کارم است. فوتبال ایران هم در حال تکامل است و هر 
دوره ای بازیکنان خاص خودش را می طلبد. من هم تلاش می کنم این تکامل را در تیم خودم 
با بازیکنانی که دارم، ایجاد کنم. در مجموع مدل خاصی ندارم که خودم را با آن مقایسه کنم. 
الان تیم بارسلونا خیلی موفق است ولی ممکن است به فینال لیگ قهرمان نرود. اتلتیکو مادرید 
هم روش خاص خودش را دارد ولی من فلسفه خودم را که تکامل فوتبال است، دنبال می کنم. 

با روش مناسب ایران بازی می کنیم
وی درباره اینکه سبک بازی پرسپولیس به رئال و بارسلونا شباهت دارد، گفت: ما با دو مهاجم 
بازی می کنیم ولی رئال و بارسلونا با یک مهاجم. اتلتیکو مادرید هم با دو مهاجم بازی می کند. ما 

با روشی بازی می کنیم که مناسب ایران باشد.
 تمرکزم روی پرسپولیس است نه تیم ملی

سرمربی پرسپولیس درباره اینکه گفته می شود در قراردادش با باشگاه پرسپولیس بندی مبنی 
بر جدایی از این تیم در صورت داشتن پیشنهاد از تیم ملی را مطرح کرده است، گفت: کی روش 
دوست و همکارم است. من احترام زیادی به کار کی روش قائلم. واقعا نمی دانم و از عقبه مشکلات 
سرمربی تیم ملی با فدراسیون خبر ندارم. به این موضوع هم توجه نکرده ام. تمام تمرکز من روی 
پرسپولیس و باشگاه است. تنها وظیفه ای که من دارم این است که بازیکنان را برای خدمت به 
تیم ملی آماده کنم. من و دستیارانم هر روز در حال کار هستیم و موضوع مورد بحث ما هم فوتبال 
است.امروز قرارداد من برای ثبت در سازمان لیگ به این سازمان می رود و شما می توانید آنرا 

ببینید. اگر چنین بندی را دیدید، به من هم بگویید.
 پاسخ به احتمال حضور کریمی، مهدوی کیا و هاشمیان

برانکو در خصوص احتمال حضور علی کریمی، مهدی مهدوی کیا یا وحید هاشمیان در کادر 
فنی، گفت: این آقایان از بزرگان فوتبال ایران هستند. هر کدام از این آقایان برنامه های خاص 
خودشان را دارند. به جای آقای پانادیچ یک کمک دیگر از کرواسی به ایران می آید. جای پانادیچ 
در این مدت خیلی خالی بود ولی وضعیت اینطور پیش آمد. قرار شده است مهدوی کیا در 

هامبورگ بماند. علی کریمی هم برنامه های خاص خودش را دارد.
 تاثیر حضور بازیکنان 23 سال

سرمربی پرسپولیس درباره اینکه امسال به بازیکنان زیر 23 سال بازی زیادی نرسید، تاکید 
کرد: در تیم های اول تا چهارم چند بازیکن زیر 23 سال بازی کردند؟ تیم استقلال خوزستان، 
استقلال تهران، نفت و ذوب آهن در ترکیب اصلی خود چند بازیکن زیر 23 سال داشتند؟ شاید 
یک یا دو بازیکن ولی علی علیپور، احمد نوراللهی بازیکنان فیکس ما بودند. میلاد کمندانی سال 
گذشته 90 دقیقه بازی کرد امسال 350 دقیقه. وحید حیدریه مصدوم بود و به جای او محمد 
انصاری بازی کرد. رحمتی هم پارسال از تیم جوانان برای دادن تست به تیم بزرگسالان آمد. 
امیرعباس آیینه چی هم که به تازگی به تیم ما اضافه شده است. تعداد قابل توجهی از بازیکنان 
ما هم در مرز 23 سال هستند مثل طارمی، رضائیان، مسلمان و احمدزاده. آنها به بهترین سالهای 

فوتبالشان رسیده اند.
 بازگشت دو بازیکن به پرسپولیس

وی درباره وضعیت حسین ماهینی و کنعانی زادگان که گفته می شود قرار است فصل بعد 
در پرسپولیس باشند، گفت: ماهینی و کنعانی زادگان بازیکنان ما هستند و به پرسپولیس بر 

می گردند. ما آنها را قرضی داده ایم.

کنایه به سیدمهدی رحمتی؛

احساس قهرمانی می کنیم
 واکنش به جدایی سوشا

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001024243 شماره  رأی   ـ 1
ناصر حقیقی فرزند شکرالله ششدانگ  1391114430001003217 آقای 
یکباب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه   11135/1070

از اعظم مدرسی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001018233 شماره  رأی   ـ 2
محمد  سید  فرزند  سیکارچی  زهرا  خانم   1391114430001006498
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   10289
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019341 شماره  رأی   ـ 3
1391114430001010253 آقای سید علی شبرفرزند سید احمد اصفهانی 
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 92/60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  ثبتی 9566 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001023941 شماره  رأی   ـ 4
1391114430001003292 آقای ابوالفضل سعیدی زاده فرزند اکبر ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 137/77 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   11121
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001021343 شماره  رأی   ـ 5
1391114430001009149 خانم معصومه السادات جوینده فرزند سید احمد 
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 83/55 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  ثبتی 10924/44 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001023944 شماره  رأی   ـ 6
1392114430001000026 آقای یحیی شاپوری فرزند محمد ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 130 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   10529/10/11/35
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001034518 شماره  رأی   ـ 7
1391114430001004730 آقای سعید روشنفکر فرزند اصغر ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 82/87 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی   11188/2

ـمحمودـمحمد همگی ولی فرزندان غلامرضا ولی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019102 شماره  رأی   ـ 8
ابوالفضل مروج فرزند حسن ششدانگ  1391114430001006776 آقای 
از پلاک ثبتی  یکباب ساختمان بمساحت 96 متر مربع بر روی قسمتی 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از   11016/182

فخری دشتی هوشیار. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019207 شماره  رأی   ـ 9
1391114430001008618 آقای جعفر نیسی پور فرزند زایر ششدانگ یکباب 
ساختمان بمساحت 58/65 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10362 ـ 

اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001023895 شماره  رأی   ـ 10
1391114430001006740 آقای علی پویا فر فرزند مصطفی ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 162/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   11562
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001011636 شماره  رأی   ـ 11
1391114430001004872 آقای ابوالفضل شریف زاده حصاری فرزند سیف 
اله3دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 75/32 متر مربع بر روی 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی  قسمتی از پلاک ثبتی 10455 

مع الواسطه از وراث عباس نظری . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001011646 شماره  رأی   ـ 12
1391114430001004873 آقای حسین شریف زاده فرزند سیف اله 3دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 75/32 متر مربع بر روی قسمتی از 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه  پلاک ثبتی 10455 

از وراث عباس نظری . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001001309 شماره  13ـرأی 
علی  فرزند  اصفهانی  طالبی  ابوالفضل  آقای   1391114430001008643
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 223/10 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  ثبتی 9494 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001023472 شماره  رأی   ـ 14
1391114430001002355 آقای کاظم نجفی فرزند اسداله ششدانگ یکباب 
ساختمان بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از زهرا   11134

فاطمی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001000533 شماره  رأی   ـ 15
فرزند  کریمی  حاجی  حسین  امیر  آقای   1392114430001000454
غلامحسین 3/5دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 384/99 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت  متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10275 

قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001000536 شماره  16ـرأی 
1394114430001000580 آقای محمد فرهانی فرزند ولی 2/5دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 384/99 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  ثبتی 10275 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001024286 شماره  رأی   ـ 17
حسین  فرزند  محمدی  گل  محمد  آقای   1392114430001001606
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه  ثبتی 10880/5 

از حسین اشراقی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022434 شماره  رأی   ـ 18
1392114430001000168 آقای ناصر ارجمندی فرزند کاظم1/2دانگ مشاع 
از ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 175/50 متر مربع بر روی قسمتی از 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  پلاک ثبتی 10275 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022442 شماره  19ـرأی 
1394114430001000526 آقای حسین حیدری فرزند اصغر1/2دانگ مشاع 
از ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 175/50 متر مربع بر روی قسمتی از 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از آذر  پلاک ثبتی 10275 

منصوری . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022440 شماره  20ـرأی 
1394114430001000527 کاوس سلیمانی فرزند علی همت 1/2دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 175/50 متر مربع بر روی قسمتی 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  از پلاک ثبتی 10275 

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022437 شماره  21ـرأی 
علی  فرزند  گودرزی  معظمی  ابراهیم  آقای   1394114430001000528
مرتضی 1/2دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 175/50 متر 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم  مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10275 

خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022436 شماره  22ـرأی 
1394114430001000529 آقای مهدی واعظی فرزند عباسعلی 1/2دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 175/50 متر مربع بر روی قسمتی 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  از پلاک ثبتی 10275 

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001015134 شماره  23ـرأی 
1391114430001008487 آقای ناصر نوروزی فرزند علی ششدانگ یکباب 
ساختمان بمساحت 43/74 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10473 ـ 

اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001024356 شماره  24ـرأی 
1391114430001007898 خانم کبری عبداللهی فرزند علی ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10633 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از طوبی وحیدی 

اربابی احدی از وراث راضیه وحیدی اربابی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001024263 شماره  25ـرأی 

1392114430001001604 خانم منیر وفائی فرزند غلامرضا 3دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 144/03 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  ثبتی 10250/18/36 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001024266 شماره  26ـرأی 
1392114430001001605 آقای رضا وفایی فرزند نورمحمد 3دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 144/03 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  ثبتی 10250/18/36 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001025393 شماره  27ـرأی 
1392114430001001081 خانم سیده زهره بنی فاطمی فرزند سید حسن 
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 277 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  ثبتی 10633 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001025898 شماره  28ـرأی 
1392114430001000773 آقای محمد علی مثقالی دولت آبادی فرزند 
عبدالحمید ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 146 متر مربع بر روی قسمتی 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  از پلاک ثبتی 10453/2 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001010310 شماره  29ـرأی 
فرزند  محمدی  مشهدی  حسین  آقای   1391114430001000530
غلامحسین ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 72/85 متر مربع بر روی 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی  قسمتی از پلاک ثبتی 11518 

از زهرا چاوشی زاده احدی از وراث حسین چاوشی زاده . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019297 شماره  30ـرأی 
1391114430001006907 آقای ابوالفضل ابراهیمی سنگ بند فرزند ابراهیم 
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از  ثبتی 11227 

سید اکبر موسوی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019112 شماره  31ـرأی 
فرزند  بند  سنگ  ابراهیمی  ابوالفضل  آقای   1391114430001006758
ابراهیم3دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 109/80 متر مربع 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری  بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11494 

عادی مع الواسطه از وراث علی محمد وکیلی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019111 شماره  32ـرأی 
1391114430001006760 خانم زهرا کرمانی زاد فرزند حسین3دانگ مشاع 
از ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 109/80 متر مربع بر روی قسمتی از 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه  پلاک ثبتی 11494 

از وراث علی محمد وکیلی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022638 شماره  33ـرأی 
1392114430001002889 آقای یوسف خدابنده لو فرزند محسن ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 178/95 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   11525
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022511 شماره  34ـرأی 
1391114430001008954 آقای عادل خدایاری فرزند قدرتعلی ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 60/60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   11285/106
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001025788 شماره  35ـرأی 
1391114430001008214 آقای سعید پایانی فر فرزند عباس ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 75/55 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   10446/1
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001023965 شماره  36ـرأی 
1391114430001003059 آقای حسن قربانی فرزند حیدر ششدانگ یکباب 
ساختمان بمساحت 73/25 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2و3فرعی 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی ازخانم کبری دری .  از 10293 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001006407 شماره  37ـرأی 
1391114430001006884 آقای امام وردی طاوسی فرزند غلام ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11002 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001024085 شماره  38ـرأی 

1392114430001002264 خانم فاطمه رخسار فرزند عباس2دانگ مشاع 
از ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 99/5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  ثبتی 7305 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001024084 شماره  39ـرأی 
1392114430001002265 آقای غلامحسین خوش قامت حیدری فرزند 
عباس4دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 99/5 متر مربع بر 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری  روی قسمتی از پلاک ثبتی 7305 

سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001012838 شماره  40ـرأی 
1391114430001004206 خانم مهری میره ای فرزند محمد ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 43/80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   4167
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001025696 شماره  41ـرأی 
اله  خلیل  فرزند  احمدی  حاجی  زهرا  خانم   1392114430001002317
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 105 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  ثبتی 11038/50/1280 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001026010 شماره  42ـرأی 
1392114430001002012 آقای عباس یزدی فرزند محمد تقی ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 51/40 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   10902
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001019329 شماره  43ـرأی 
1391114430001403 آقای صالح عبادی فرزند جهانگیر ششدانگ یکباب 
ساختمان بمساحت 82/32 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11184/10 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از قاسم چراغچی 

و علیرضا سقلاطون . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001025815 شماره  44ـرأی 
علی  مراد  فرزند  شانقی  زند  ابوالقاسم  آقای   1391114430001010115
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 84 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   11046
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001025409 شماره  45ـرأی 
1392114430001002343 آقای امیر پور شریف فرزند عباس ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 19/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   8326
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001025892 شماره  46ـرأی 
فرزند محمد ششدانگ  باقری  آقای حسین   1391114430001003548
یکباب ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   11135/54
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001021934 شماره  47ـرأی 
عباس ششدانگ  فرزند  پور  نیری  رضا  آقای   1391114430001008577
یکباب ساختمان بمساحت 131/80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   10659/2
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001003250 شماره  48ـرأی 
1392114430001000640 خانم سمیه محمدی قمی فرزند رضا ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 40/13 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از محمد کنجکاو .   10473
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001002805 شماره  49ـرأی 
اسماعیل ششدانگ  فرزند  اعظم کلهر  1392114430001002579 خانم 
یکباب ساختمان بمساحت 87/94 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی   10473

اصغر فرهاد زاده احدی از وراث مصطفی فرهادزاده. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001025456 شماره  50ـرأی 
1391114430001002565 آقای مهدی احمدی فرزند احمد علی ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 115/17 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   9444
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001025428 شماره  51ـرأی 
1392114430001001694 آقای محمد مهدوی فرزند عمران ششدانگ 

یکباب ساختمان بمساحت 82 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.   10295/1

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001024431 شماره  52ـرأی 
1392114430001001900 خانم زهرا امیری فرزند امیر 1دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 161/78 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  ثبتی 11562 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001024433 شماره  53ـرأی 
1392114430001001901 آقای محمد باقر داود آبادی فراهانی فرزند قنبر 
علی 5دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 161/78 متر مربع بر 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری  روی قسمتی از پلاک ثبتی 11562 

سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001022636 شماره  54ـرأی 
1392114430001002427 خانم خدیجه شهیدی نیا فرزند محمد علی 
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 70 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری سند رسمی.   1/245
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001015016 شماره  55ـرأی 
1391114430001010114 آقای رضا رئیس میرزایی فرزند غلام ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 191 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10635 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001026188 شماره  56ـرأی 
1391114430001006736 آقای حسین رامشک فرزند شیر محمد ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 182/70 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از علی محمد آرش.   10776
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001025968 شماره  57ـرأی 
1392114430001001666 آقای سید مجتبی سعادتمند فرزند سید جواد 
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 6/80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  ثبتی 1662/2 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001025916 شماره  رأی   ـ 58
1391114430001006678 آقای ستار رحیم زاده فرزند سلمان ششدانگ 
یکباب ساختمان بمساحت 71/60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از   11285/385

حورا بیگدلی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001015786 شماره  59ـرأی 
1391114430001006336 خانم شمسی عسگریان میمی فرزند غلامرضا 
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 101/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  ثبتی 10415 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001025453 شماره  60ـرأی 
مهدی  فرزند  گلزاری  فاطمه  خانم   1392114430001002099
از  قسمتی  روی  بر  مربع  متر  بمساحت 59  ساختمان  یکباب  ششدانگ 
 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  پلاک ثبتی 9234 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001025860 شماره  رأی   ـ 61
مهدی  فرزند  معصومی  حسن  سید  اقای   1392114430001000983
ششدانگ یکباب ساختمان بمساحت 132/85 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ـاصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  ثبتی 9479 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/02/26
تاریخ انتشار دوم: 1395/03/10
 ـرئیس ثبت اسناد منطقه یک قم جعفر کاظمی 

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

جامعه داوری فوتبال قم عزادار شد 

منصور صفایی  در گذشت

رئیس کمیته داوران و پدر تنها داور فوتبال استان قم در مسابقات لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور دیروز دار فانی را وداع گفت. 

 برپایه این گزارش ،در حالی که علی صفایی داور جوان و با دانش فوتبال استان قم 
روز جمعه بیست و چهارم اردیبهشت ماه در هفته سی ام و پایانی رقابت های پانزدهمین 
دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور قضاوت دیدار تیم های فوتبال تراکتورسازی تبریز 
و استقلال اهواز را بر عهده داشت، دیروز در غم از دست دادن پدر خود عزادار شد و به 

سوگ نشست.
درگذشت غم انگیز زنده یاد منصور صفایی داور پیشکسوت و مطرح فوتبال استان قم و 
کشورمان دقایقی قبل اتفاق افتاد، به همین دلیل نخستین پیام تسلیت را باشگاه فرهنگی 

ورزشی صبای قم در فقدان این چهره قدیمی و سابقه فوتبال استان قم صادر کرد.
در پیام تسلیت محمدرضا کشوری فرد مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم به 
نمایندگی از مدیریت، کادر فنی و بازیکنان تیم های رده های سنی بزرگسالان، امید، جوانان 
و نوجوانان صبای قم آمده است: فقدان زنده یاد منصور صفایی داور مطرح و پیشکسوت 

فوتبال استان قم و کشورمان سخت جامعه ورزش را اندوهگین ساخت.
زنده یاد منصور صفایی خاطراتی به  یادماندنی در سال ها قضاوت موفق خود در فوتبال 
استان و کشور بر جای گذاشت و به این عرصه خدمات ارزشمندی ارائه کرده است، چنانکه 
اکنون فرزند شایسته وی علی صفایی با شایستگی جا پای پدر بزرگوار خویش نهاده و در 
بالاترین سطح رقابت های باشگاهی فوتبال ایران قضاوت می کند و از داوران موفق فوتبال 

کشور محسوب می شود.
باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم ضمن تسلیت، غفران و رحمت الهی برای آن مرحوم 
و سلامتی همراه با طول عمر برای بازماندگان و خانواده صفایی را از درگاه پروردگار یکتا 
خواستار شده و از عموم علاقمندان به فوتبال، جامعه ورزش و خانواده بزرگ فوتبال برای 

حضور در مراسم  تشییع و عزاداری زنده یاد صفایی  دعوت به عمل آورده است.
این در حالی است که منصور صفایی داور شایسته و مطرح فوتبال استان قم و کشورمان 
که از جمله مدرسان مجرب داوری فدراسیون فوتبال به شمار می رود، سال ها مسئولیت 
ریاست کمیته داوران هیأت فوتبال استان قم را بر عهده داشت و اکنون علی صفایی 
فرزند وی از جمله داوران مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور جام خلیج فارس 

به شمار می رود.
زنده یاد صفایی از ناظرین مجرب، با تجربه و مورد اعتماد فدراسیون فوتبال ایران در 
سطح یک فوتبال باشگاه های کشور محسوب می شود که دیروز در بیست و پنجمین 
روز اردیبهشت ماه سال 1395 دارفانی را وداع گفت و برای همیشه به دیار باقی شتافت. 
روزنامه ایمان درگذشت  زنده یاد منصور صفایی  به خانواده محترم ایشان بویژه فرزند 
عزیزشان جناب آقای علی صفایی تسلیت می گویند و برای آن مرحوم از درگاه ایزد منان 

علو درجات اخروی را خواستاریم.

در رقابت های بخش انفرادی

تنیسور قم قهرمان جشنواره بزرگ
 تنیس ایران شد

چهره شاخص تنیس قم در رقابت های رده سنی زیر 18 سال جشنواره تنیس جایزه 
بزرگ ایران امیرحسین بادی است که بعد از درخشش در رقابت های رده سنی بزرگسالان 
این جشنواره، در مسابقات رده سنی زیر 18 سال با شایستگی عنوان قهرمانی را کسب 

کرد.
رقابت های جشنواره بزرگ تنیس ایران در رده سنی بزرگسالان در حالی برگزار شد که 
مهدی آدابی و امیرحسین بادی نمایندگان موفق قم در این دوره بودند و به اتفاق یکدیگر 
در بخش دوبل تا پای فینال موفق عمل کرده و بر سکوی قهرمانی کشور ایستادند اما 
در بخش انفرادی بادی عنوان قهرمانی را به خود اختصاص داد. بادی با عملکردی بسیار 
خوب از مرحله گروهی و یک مرحله حذفی صعود کرد و بعد از قهرمانی در بخش دوبل، 
در قسمت انفرادی نیز مسابقه نهایی برابر حریفی از تهران را با اقتدار به نفع خود به پایان 
رساند و بدین ترتیب نام قم را در تنیس ایران یک بار دیگر بلندآوازه کرد. این در حالی است 
که رقابت های جشنواره بزرگ تنیس کشور ملقب به آپت با حضور چهره های مستعد و 
آینده دار این رشته در رده سنی زیر 18 سال به میزبانی مجموعه ورزشی آزادی تهران به 
انجام رسید و امیرحسین بادی در این رقابت ها نماینده پرفروغی برای تنیس استان قم بود. 
بادی که از جمله استعدادها و نخبه های بسیار خوب و خوش آتیه تنیس استان قم است 
در تلاش برای راه یابی به مرحله نیمه نهایی به مصاف یکی از مدعیان این دوره از رقابت ها 
یعنی آریا روغنی از تهران رفت و توانست در پایان با امتیازهای مشابه ۶ بر صفر، در مجموع 

با نتیجه دو بر صفر حریف خود را مغلوب کند.



5علمی و سلامت

محققان دانشکده دارتموث آمریکا، نمونه ای از نخستین ساعت هوشمند جهان را طراحی 
کردند که دارای دو نمایشگر است .

 فناوری Doppio یک ساعت هوشمند با دو نمایشگر حساس به لمس است. یکی از این 
نمایشگرها از روی مچ دست جدا شده و می تواند در بالا یا کنار نمایشگر دیگر برای نمایش انواع 

مختلف اطلاعات از آب وهوا و زمان گرفته تا موسیقی چسبانده شود.
محققان با استفاده از این نمونه به بررسی چگونگی استفاده افراد از این شکل از ساعت های 
هوشمند پرداختند. آن ها با این نمونه اولیه یک آزمایش کنترل شده برای ارزیابی مدت 
انتقال بین تنظیمات و ترجیحات ذهنی انجام دادند. آن ها نتایج این دو تحقیق را برای تولید 
مجموعه ای از ویژگی ها و ملاحظات طراحی برای اعمال این فضای تعاملی بر کاربردهای ساعت 

هوشمند ترکیب کردند.
این سیستم در "نشست CHI: فاکتورهای انسانی در سیستم های محاسباتی" ارائه شده است. 

ساخت دستگاه تست سرچراغ گازی در کشور

گامی در جهت افزایش اثربخشی داروها با همکاری محققان ایرانی
محققان دانشگاه علوم پزشکی تهران با همکاری محققانی 
از دانشگاه ایلینویز آمریکا طی انجام یک طرح آزمایشگاهی 
تلاش کردند، اثربخشی داروها را افزایش و عوارض جانبی 

آن ها را کاهش دهند.
 از نتایج این طرح می توان در درمان مؤثرتر بسیاری از 
بیماری ها استفاده کرد.  روش های سنتی درمان بیماری ها با 
استفاده از دارو نیازمند مصرف دوره ای آن هاست. اگرچه این 
روش برای بسیاری از داروها مؤثر است، اما بعضی از داروها 

ناپایدار و سمی بوده و دوره  اثربخشی کوتاهی دارند. 
دارند.  انحلال پذیری  داروها مشکل  از  برخی  همچنین 
حل  به منظور  که  هستند  این  دنبال  به  محققان  امروزه 
مشکلات مذکور از سیستم های هدفمند دارورسانی استفاده 
کنند. این موضوع بیانگر این است که سرنوشت دارو در بدن 
تنها به خواص دارو بستگی ندارد و رهاسازی کنترل شده  
دارو نقش مهمی دراین  باره بازی می کند. روش دارورسانی 
هدفمند با محدودیت هایی نیز مواجه است که پژوهشگران به 

دنبال رفع آن ها هستند. 
دکتر مرتضی محمودی مجری این طرح از جذب برخی 
پروتئین ها بر روی سطح نانوذرات به عنوان یک عامل مخل 
در فرایند دارورسانی هدفمند یاد کرد و افزود: »ما در این 
پژوهش به دنبال این بوده ایم که بتوانیم با پوشش دهی و 
اصلاح نانوحامل های دارو پیش از تزریق به بدن، تشکیل 
پروتئین بر روی آن ها را کنترل کرده و میزان بازدهی فرایند 
را افزایش دهیم.« پوشش دهی این نانوذرات منجر به افزایش 
هدفمندی آن ها شده و افزایش کارایی درمانی دارو و کاهش 

عوارض جانبی احتمالی آن را به دنبال خواهد داشت. 

در  کامل تری  توضیحات  ارائه   به  ادامه  در  محقق  این 
خصوص تشکیل پروتئین بر روی نانوحامل ها و اهمیت انجام 
این پژوهش پرداخت و گفت: »یکی از روش های افزایش 
هدفمندی نانوحامل ها، اتصال لیگاندها و آنتی بادی ها به 
آن هاست. اما هنگامی  که این نانوذرات درون جریان خون 
وارد می شوند، پروتئین کرونا بر روی سطح نانوذرات تشکیل 

شده و لیگاندها و آنتی بادی ها را می پوشاند. 
این امر، مانع رسیدن دارو به سلول موردنظر می شود. در 
این پژوهش به  منظور رفع این مشکل، نانوحامل ها به وسیله  
پروتئین های پلاسمایی عامل دار شده است که این موضوع 
تشکیل پروتئین کرونا را کنترل می کند و جذب بهتر دارو 
به سلول موردنظر را موجب می شود. همچنین، با استفاده 
از این استراتژی، علاوه بر دارورسانی هدفمند می توان میزان 
ماندگاری دارو در بدن، توزیع در ارگان های مختلف و اثرات 
بیولوژیکی آن را کنترل کرد.« به گفته  محمودی در این طرح 
ابتدا نانوذرات سیلیکا که با کربوکسیلیک اسید عامل دار شده 

بود سنتز شده است.
 سپس رنگ فلورسنت به سیلیکای عامل دار شده متصل 
و در ادامه نانوذرات سیلیکا توسط آلومین انسانی یا گاما 
گلوبولین پوشش داده شد و کرونای سخت نانوذرات تهیه 
پروتئین جذب شده  میزان  و  نوع  نهایت  در  است.  شده 
توسط کرونای سخت به وسیله  آزمون های SDS-PAGE و 
LC-MS/MS بررسی و همچنین میزان جذب سلولی این 
نانوذرات با استفاده از فلوسایتومتری و میکروسکوپ کانفوکال 

مورد ارزیابی قرار گرفته است.
 بر اساس نتایج به دست آمده نانوذرات پوشش داده شده 

با پروتئین های انتخاب شده، پیش از قرار گرفتن در معرض 
محیط بیولوژیکی بدن، موجب می شود پروتئین های کرونای 
غنی از پروتئین های پلاسمایی تشکیل شود. این موضوع 

موجب افزایش میزان هدفمندی این نانوذرات می شود.

ساخت لباس "مرد آهنی" 
توسط شرکت هیوندای

شرکت خودروسازی هیوندای کره جنوبی از یک اسکلت خارجی)ربات پوشیدنی( جدید 
رونمایی کرده که قدرت بیشتری به کاربر برای بلند کردن اجسام سنگین می دهد.

 این شرکت ربات پوشیدنی خود را با لباس شخصیت مرد آهنی مقایسه و اظهار کرده که 
کاربران می توانند اجسام تا صدها کیلوگرم بیشتر از وزن خود را بلند کنند.

این لباس در آینده می تواند در کارخانجات و توسط ارتش یا برای کمک به توانبخشی 
فیزیکی مورد استفاده قرار بگیرد.

 H-LEX به نظر می رسد که این ربات پوشیدنی در حقیقت نمونه توسعه یافته پلت فرم
هیوندای است که این شرکت سال گذشته رونمایی کرده بود. H-LEX سبک تر از نمونه 
پیش ساخته کنونی است اما از عملکرد تقریبا مشابهی برخوردار بوده و برای کمک به افراد 

پیر و معلول طراحی شده است.
هیوندای تنها شرکتی نیست که بر روی اسکلت های خارجی کار می کند. برای مثال، 
پاناسونیک نیز در حال تولید لباس های مشابه برای کارکنان کارخانجات بوده، برخی محققان 
به کار برای ساخت اسکلت های خارجی سبک برای پا به منظور استفاده روزمره هستند و 
شرکتهای خودروسازی مانند آئودی و بی ام و نیز اکنون در حال آزمایش اسکلت هایی هستند 

که به مهندسان اجازه می دهد در میان زمین و هوا بنشینند. 

نخستین ساعت هوشمند جهان با دو نمایشگر

دستگاه تست سرچراغ گازی شده در شرکت توزیع نیروی 
برق استان سمنان طراحی و ساخته شد.

 این دستگاه با هدف رفع خاموشی سرچراغ روشنایی معابر 
در کوتاه ترین زمان ممکن توسط مهندس علی اصغر پاکدامن، 
کارشناس برنامه ریزی شرکت توزیع برق استان با همکاری 
مهندس علیرضا قیومی، مدیر توزیع برق شهرستان سمنان و 
با نظارت مهندس سیدمحمد موسوی زاده، مدیرعامل شرکت 
توزیع برق استان سمنان ساخته و آماده بهره برداری شده 

است.
مهندس سیدمحمد موسوی زاده، مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق استان سمنان در خصوص جزئیات این اختراع 
گفت: در حال حاضر روش معمول جهت رفع خاموشی معابر 
توسط سیمبان روشنایی بررسی قطعات به صورت مجزا داخل 
سرچراغ اعم از لامپ، ایگناتور و بالاست انجام می شود و به 
دلیل احتمال خطای ناشی از تشخیص نادرست سیمبان، 

لذا  راندمان وجود دارد،  برکناری قطعات و کاهش  امکان 
روشن ماندن معابر یک منطقه جهت تشخیص و رفع عیب 
سرچراغ های معیوب، علاوه بر تلف شدن انرژی الکتریکی، 

کاهش عمر تأسیسات و نارضایتی مردمی را به همراه دارد.
موسوی زاده ادامه داد: با بهره گیری از این دستگاه و با 
سرچراغ  داخل  که  ایگناتور  خروجی های  از  نمونه گیری 
نصب است، می توان یک مدار تست چراغ را ایجاد کرد و از 
طریق این مدار، تست قطعات داخل سرچراغ شامل بالاست، 
ایگناتور و لامپ را مورد بررسی قرار داد، همچنین با توجه به 
خروجی های ارسالی از مدار تست سرچراغ و طبق برنامه نویسی 
صورت پذیرفته، قطعه معیوب سرچراغ تشخیص داده شده و 

بر روی صفحه نمایشگر به نمایش گذاشته می شود.
وی خاطرنشان کرد: با انجام تست توسط این روش و 
دستگاه موجود، ضریب شناسایی قطعه معیوب صفر شده و 
زمان صرف شده برای رفع خاموشی به حداقل میزان خواهد 

رسید.
موسوی زاده با بیان این که گواهینامه ثبت اختراع این 
دستگاه از سوی اداره ثبت اختراعات اخذ شده است، گفت: 
این دستگاه نمونه داخلی و خارجی نداشته و طراحی و ساخت 
آن حدود 7 ماه به طول انجامیده و به میزان 300 نفر ساعت 
زمان صرف شده و مبلغ 10 میلیون ریال نیز سرمایه گذاری 

جهت طراحی و ساخت آن هزینه شده است. 

بارها و بارها در همین بخش خودمان گفته ایم که لاغر 
شدن اصولی دارد. برای کاهش وزن نیازی نیست به خودتان 
گرسنگی بدهید و زجر بکشید. کافی است اصول لاغری 
را یاد بگیرید. یعنی اینکه میزان کالری دریافتی را کاهش 
دهید، ورزش کنید و در کنار آن از برخی مواد طبیعی 
لاغرکننده که متابولیسم بدن را تحریک می کنند به صورت 
اصولی بهره ببرید. از بین این مواد طبیعی، میوه ها بیشترین 
اعتبار را دارند. میوه های کم کالری و سرشار از آب و فیبر 
که بدن را تصفیه کرده و به دفع توکسین ها کمک می کنند. 
شما می توانید در کنار یک برنامه ی غذایی درست و مناسب 
از این میوه ها مصرف کرده و نه تنها به هدف تناسب اندام 
نزدیکتر شوید بلکه ویتامین ها و مواد معدنی خوبی نیز 

دریافت کنید. لطفاً با ما همراه باشید.
میوه ها ارزش غذایی متفاوتی دارند

کیوی جزو میوه های سرشار از فیبر است که برای هضم 
عمل  مؤثر  مدت  طولانی  سیری  احساس  ایجاد  و  غذا 
می کند. این میوه را منبع ویتامین C می دانند و برای افرای 

که قصد لاغری دارند بسیار توصیه می شود
اکثر افراد ارزش غذایی همه ی میوه ها را یکسان می دانند. 
رنگارنگی  دنیای  که  همانطور  میوه ها  این  از  برخی  اما 
دارند حاوی فیبرها و پکتین بیشتری نیز هستند. این 
عناصر مغذی به طبیعی ترین شکل ممکن باعث تحریک 
متابولیسم می شوند. در نتیجه برخی میوه ها کمک بیشتری 
به کاهش وزن و جذب انرژی بیشتر می کنند. کافی است 
در انتخاب این میوه های لاغر کننده دقت کنید. در ادامه 

ی مطلب 7 میوه ی لاغر کننده را بیشتر معرفی می کنیم.
گلابی قهرمان فیبر

گلابی میوه ی خوشمزه، آبدار و پرطرفداری است که فیبر 
زیادی در خود جمع کرده است. زمانی که این میوه های 
سرشار از فیبر را میل می کنید بدون شک احساس سیری 
طول  زیادی  مدت  اتفاقاً  که  کرد  زودهنگامی خواهید 

می کشد. در این صورت نیز معده به مدت طولانی تری پر 
می شود و در نتیجه کمتر میل به غذا خوردن پیدا می کنید. 
گلابی همچنین حاوی پتاسیم است. این ماده ی معدنی 
مهم باعث کاهش میزان کلسترول بد خون شده و قلب را 
در وضعیت بهتری نگه می دارد. اگر تصمیم گرفته اید وزن 
کم کنید حتماً گلابی را در برنامه غذایی روزانه تان بگنجانید 

و از فواید آن بهره مند شوید.
سیب دشمن چربی و اضافه وزن

فرقی نمی کند سیب سبز باشد یا قرمز. این میوه ی 
بهشتی نیز برای کاهش وزن فوق العاده است. سیب نه تنها 
میوه ای بسیار خوشمزه است بلکه حاوی ویتامین ها و مواد 
معدنی ضروری بوده و حاوی میزان زیادی فیبر است. اگر 
قصد دارید لاغر شوید حتماً این میوه را به صورت روزانه 

میل کنید.
قره قاط یا سیاه گیله منبع آنتی اکسیدان

سیاه گیله که با عنوان قره قاط نیز معروف است شهرت 
زیادی در میزان آنتی اکسیدان خود دارد. این میوه ی 
کوچک خواص زیادی دارد و از بروز سرطان های متعدد 
پیشگیری می کند. قره قاط همچنین برای مقابله با چاقی 
مفرط و فشار خون بالا مفید است و به خوبی می تواند میزان 
چربی بد خون را پایین بیاورد. این میوه می تواند با سلول های 
چربی مقابله کند در نتیجه چربی سوز محسوب شده و به 

کاهش وزن کمک زیادی می کند.
موز میوه ای برای تمام فصول

موز میوه ای سالم و حاوی میزان زیادی فیبر و همچنین 
پتاسیم است. این میوه برای افرادی که به دنبال کاهش وزن 
و تناسب اندام هستند نیز فوق العاده است. البته نباید در 
مصرف این میوه دچار افراط شوید چون قند زیادی دارد 
و می تواند نتیجه ی عکس دهد. موز تنها میوه ی حاوی 
ویتامین B۶ بوده و می تواند دستگاه ایمنی بدن را تقویت 
کند و خطر بروز بیماری های قلبی را کاهش دهد. توصیه 

می کنیم در چهارچوب یک رژیم غذایی مناسب و کم کالری 
موز را نیز مصرف کرده و از خواص آن بهره مند شوید.

کیوی قهرمان ویتامین C و سیرکننده
کیوی جزو میوه های سرشار از فیبر است که برای هضم 
عمل  مؤثر  مدت  طولانی  سیری  احساس  ایجاد  و  غذا 
می کند. این میوه را منبع ویتامین C می دانند و برای افرای 

که قصد لاغری دارند بسیار توصیه می شود.
گلابی میوه ی خوشمزه، آبدار و پرطرفداری است که فیبر 
زیادی در خود جمع کرده است. زمانی که این میوه های 
سرشار از فیبر را میل می کنید بدون شک احساس سیری 
زودهنگامی خواهید کرد که اتفاقاً مدت زیادی طول می کشد

گریپ فروت قاتل چربی
با  از آن مرکبات مفیدی است که  گریپ فروت یکی 
مازاد چربی مقابله کرده و حاوی کالری بسیار اندکی است. 
محققان به این نتیجه رسیده اند که مصرف نصف گریپ 
فروت نیم ساعت قبل از غذا باعث کاهش وزن می شود. 
اگر قصد کاهش وزن دارید حتماً به مصرف روزانه ی گریپ 

فروت فکر کنید.
توت فرنگی مفیدتر از آنچه فکرش را می کنید

این میوه های کوچک و خوش رنگ در کاهش وزن تأثیر 
زیادی دارند. چون باعث ترشح هورمون هایی می شوند که 
با تجمع چربی ها مقابله کرده و متابولیسم بدن را به کار 
می اندازند. توصیه می کنیم که از این میوه بدون افراط و 
تفریط و در چهارچوب یک رژیم غذایی سالم و مناسب 
بهره ببرید. توت فرنگی یک میوه ی ضدالتهاب نیز محسوب 

می شود.
نکته ی آخر اینکه با مصرف این میوه ها، ویتامین و مواد 
به هدفتان  بدنتان می شود، زودتر  معدنی خوبی جذب 
می رسید و بسیار از بیماری ها از شما دور می شود؛ یعنی یک 
تیر و چندین نشان. توصیه می کنیم تا حد امکان از میوه های 

سالم، طبیعی و ارگانیک استفاده کنید.

 میوه های 
ایده آل برای 

کاهش وزن

مروری بر 5 خاصیت طالبی
اگر این روزها سری به بازار میوه و تره بار زده باشید می بینید که دیگر میوه ها از فقط 
سیب و مرکبات به میوه های رنگارنگ و ریز و درشت تغییر کرده است و تنوع در آن ها به 

شدت به چشم می خورد.
 فصل بهار و تابستان میوه ها بسیار خوش رنگ و خوش مزه هستند و رنگین کمان 
زیبایی را به وجود می آورند. یکی از میوه های پرخاصیت و خوشمزه ی این روزها طالبی 

است. در این مطلب مروری داریم بر خواص آن. با ما همراه باشید.
طالبی یکی از انواع ملون هاست که در خانواده ی خیارها جای دارد. رنگ طالبی از زرد 
نارنجی تا رنگ ماهی قزل آلا متغیر است. طالبی از محبوب ترین انواع ملون هاست که 

دارای کالری کمی است و عطر شیرین و جذابی دارد.
 در اینجا 5 خاصیت طالبی را برایتان آورده ایم تا وقتی می خواهید آن را میل کنید با 

لذت بیشتری از آن بهره ببرید:
 1- منبع عالی ویتامین A و بتاکاروتن

اگر به دنبال یک منبع خوب ویتامین آ می گردید می توانید روی طالبی حساب ویژه ای 
باز کنید. در حقیقت طالبی حاوی مقدار زیادی بتاکاروتن است و بدن می تواند بتاکاروتن 
را به ویتامین آ تبدیل کند. هر دوی این مواد مغذی برای حفظ سلامت چشم ها و بینایی 

ضروری هستند. 
طالبی یک میوه ی ایده آل برای زمان هایی است که شما احساس افسردگی و استرس 
می کنید. طالبی منبع غنی پتاسیم است که به نرمال شدن تپش قلب و همچنین به 
فراهم کردن اکسیژن برای مغز کمک می کند؛ در نتیجه شما با خوردن طالبی احساس 

آرامش و تمرکز بیشتری خواهید کرد
در یک مطالعه که شامل بیش از 50000 نفر از زنانی بود که دامنه سنی آن ها بین 
45 تا ۶7 سال بود، مشخص شد کسانی که مقادیر بالایی از ویتامین A را به صورت 
روزانه دریافت می کردند، خطر آب مروارید به میزان 40 درصد در آن ها کاهش یافت و 
همچنین آن زنانی که به طور مرتب و منظم طالبی می خوردند کمتر در معرض خطر 

جراحی کاتاراکت بودند.
 در مقابل زنانی که نمک، کره و چربی های ناسالمی در برنامه ی غذاییشان داشتند، 
بیشتر در معرض خطر جراحی آب مروارید بودند. این تحقیق همچنین ارتباط احتمالی 

بین دریافت بتاکاروتن و پیشگیری از سرطان را نیز نشان داد.
C 2- منبع عالی ویتامین

طالبی گذشته از این که یک منبع خوب ویتامین آ محسوب می شود یک منبع 
فوق العاده ی ویتامین ث نیز می باشد. ویتامین ث یک آنتی اکسیدان است که در 
قسمت محلول در آب بدن فعالیت می کند. همان طور که می دانید، آنتی اکسیدان ها با 

رادیکال های آزاد بدن مبارزه می کنند.
 رادیکال های آزاد به سلول های بدن آسیب می رسانند و موجب بیماری های مختلف 
و پیری می شوند. ویتامین ث همچنین موجب تقویت سیستم ایمنی بدن با تحریک 
سلول های سفید خون می شود. گلبول های سفید خون شما مسئول کشتن ویروس ها، 
باکتری ها و دیگر عناصر خارجی هستند که وقتی وارد می شوند، شما را بیمار می 

کنند .
3- تقویت سلامت ریه ها

یک مطالعه اخیرا نشان داده است که مصرف منابع غذایی غنی از ویتامین آ مانند طالبی 
برای سیگاری ها نیز مفید است. اگر شما سیگاری هستید و یا این که در کنار افرادی 
زندگی می کنید که دائم سیگار می کشند و به اصطلاح در معرض دود دست دوم سیگار 

هستید، شاید لازم باشد طالبی را در برنامه ی روزانه ی رژیم غذایی تان وارد نمایید. 
بنابر گزارش ها یکی از عوامل سرطان زای موجود در دود سیگار موجب کمبود ویتامین آ 
در بدن می شود. در عوض هنگامی که شما شروع به وارد کردن ویتامین آ به رژیم غذایی 

تان می کنید، خطر پیشرفت بیماری های ریوی مانند آمفیزم کاهش می یابد.
4- پیشگیری از بیماری های قلبی عروقی

طالبی همچنین غنی از ترکیبی به نام آدنوزین است. آدنوزین به طور معمول به بیماران 
قلبی به عنوان ماده ی رقیق کننده ی خون تجویز می شود. هنگامی که خون شما رقیق 
باشد، می توانید از لخته شدن خون در دستگاه قلبی عروقی پیشگیری کنید. از طرفی 
فولات موجود در طالبی و دیگر ملون ها نیز به پیشگیری از حملات قلبی کمک می کند.

5- کاهش استرس
طالبی یک میوه ی ایده آل برای زمان هایی است که شما احساس افسردگی و استرس 
می کنید. طالبی منبع غنی پتاسیم است که به نرمال شدن تپش قلب و همچنین به 
فراهم کردن اکسیژن برای مغز کمک می کند؛ در نتیجه شما با خوردن طالبی احساس 

آرامش و تمرکز بیشتری خواهید کرد.

اثرات منفی عینک های آفتابی نامناسب بر چشم 
یک فوق تخصص چشم با تاکید بر لزوم استفاده از عینک آفتابی و قطره اشک مصنوعی 
در تابستان برای بیمارانی که یک نوع جراحی به خصوص جراحی برداشتن شماره چشم 
را داشته اند، گفت: افراد سالخورده نیز باید با قطره اشک مصنوعی، چشم خود را مرطوب 

نگه دارند. 
دکتر سیدعلی بنی هاشمی در گفت وگو با ایسنا ، با بیان اینکه تابش اشعه آفتاب در 
تابستان خطراتی برای سلامت افراد دارد، گفت: نور آفتاب می تواند منجر به خشکی چشم 
و تشدید بیماری های آلرژیک شود و حتی بعضی از بیماری ها مانند ورم ملتحمه بهاره وجود 

دارد که در فصل های تابستان و بهار ممکن است تشدید شود. 
این فوق تخصص چشم تصریح کرد: در تابستان با رفتن به استخرها بیماری های عفونی 
افزایش پیدا می کنند و باعث ایجاد ورم ملتحمه عفونی می شود. وجود ویروسی به نام آدنو 
ویروس در استخرها باعث کدورت در قرنیه چشم می شود و در نهایت کاهش شدید دید 

فرد را به دنبال دارد. 
وی افزود: این کدورت ها ممکن است شش تا 9 ماه در سطح چشم باقی بماند، بنابراین از 

شنا کردن در آب های آلوده خودداری شود. 
بنی هاشمی با تاکید بر لزوم استفاده از عینک آفتابی در تابستان اظهار کرد: آفتاب می تواند 
بر روی عدسی و شبکیه چشم اثرات منفی بگذارد و منجر به پیری زودرس پرده چشم یا 

شبکیه شود، بنابراین باید حتما از عینک های آفتابی استفاده شود. 
وی در خصوص تاثیرات نامطلوب بعضی از عینک های آفتابی بر چشم گفت: به دلیل 
اینکه مردمک چشم به هنگام زدن عینک بازتر می شود، بنابراین در صورت عدم جذب 
کامل ماوراءبنفش توسط عینک آفتابی، مقداری از اشعه از عینک عبور می کند و به چشم 
آسیب می رساند که در این شرایط آسیبی که اشعه ماوراءبنفش به چشم می رساند بیشتر 
از زمانی است که ما عینک آفتابی نداریم؛ زیرا در مواقعی که ما عینک آفتابی بر روی چشم 

نداریم، مردمک چشم جمع تر است و در نتیجه اشعه کمتری جذب چشم می شود. 
این متخصص چشم افزود: حتی اگر عینک آفتابی تیره باشد، اما اشعه ماوراءبنفش از آن 

عبور کند می تواند برای عدسی و پرده چشم زیان بار باشد. 
وی در پایان خاطر نشان کرد: بیمارانی که سالخورده هستند یا حتی جراحی نیز داشته اند 
باید با مصرف قطره چشم مصنوعی چشم خود را مرطوب نگه دارند که باعث بهتر شدن 

دید چشم نیز می شود. 

فواید موز با تغییر رنگ پوستش عوض می شود

بسیاری از کارشناسان و پزشکان تغذیه بر سر اهمیت موز و به طور کلی میوه ها متفق 
القول هستند البته باید بدانید که خواص موز با تغییر رنگ پوست تغییر می کند. 

به گزارش مهر، موز یکی از پر مصرف ترین میوه ها در جهان است، به ویژه با توجه به 
فوایدی که برای سلامت بدن دارد و طبق مراحل رشد و رسیده شدن تغییر می کند و این 
 For" تغییرات مراحل در رنگ پوست خارجی اش نمایان می شود. طبق گزارش سایت
Living Strong" که به مسائل مربوط به بهداشت وسلامت می پردازد، موز از میوه هایی 

است که پر از پتاسیم و منیزیم و ویتامین های آ، ب و ث است.
نگاهی گذرا به برخی از فواید موز بر اساس مراحل رشد و رسیده شدن

موز سبز: حاوی شکر به مقدار بسیار ناچیز است که در کاهش وزن می تواند مفید باشد و 
علاوه بر این دارای مواد ضد اکسید شدن و پر از باکتری پروبیوتیک است که برای دستگاه 
هاضمه و روده ها بسیار مفید است. همچنین موز سبز در جذب مواد غذایی به شکل بهتر 
کمک می کند. موز زرد: حاوی شکر به میزان بالا است لذا برای کسانی که بیماری های 
قند دارند مناسب نیست اما در عین حال برای بقیه مردم یک وعده غذایی سبک و غنی 
است. موزی که روی آن نقطه های قهوه ای وجود دارد و نشانه رسیده بودن آن است حاوی 
میزان بالایی از ماده TNF است که علیه سرطان عمل می کند و مانع از رشد و گسترش 
سلول های سرطانی می شود. همچنین موز »سیاه شده« که بسیار رسیده باشد در مقابله با 

سلولهای غده های سرطانی و متوقف ساختن رشد و گسترش شان مفید است.

فواید مواد غذایی حاوی سدیم؛

مقابله با پوکی استخوان و آلزایمر
به گفته کارشناسان تغذیه کمبود سدیم در بدن منجر به رفلاکس اسید معده، پوکی 
استخوان، آرتروز، مشکلات عصبی، عفونت های باکتریایی، احساس خستگی و کوفتگی، از 

بین رفتن حافظه و حتی سنگ کلیه می شود. 
به گزارش مهر، کارشناسان تغذیه توصیه می کنند همواره باید مواد خوراکی سرشار از 
سدیم در وعده های غذایی گنجانده شود تا تعادل هر وعده حفظ شود. در ادامه به مواد 
خوراکی سرشار از این ماده اشاره می شود. اسفناج: یک فنجان اسفناج حاوی 125 میلیگرم 
سدیم است. می توان از اسفناج به جای کاهو در سالاد استفاده کرد. چغندر: چغندر می 
تواند ۶5 میلیگرم از سدیم موردنیاز بدن را تامین کند. چغندر می تواند بهترین جایگزین 
نمک به منظور تامین سدیم باشد. مصرف آب چغندر هم مفید است. کرفس و هویج: هر 
دو این سبزیجات منبع خوب سدیم هستند. یک ساقه بزرگ کرفس و یک هویج حاوی 
50 میلیگرم سدیم هستند. تخم مرغ: یک تخم مرغ بزرگ می تواند به اندازه 150 میلیگرم 
سدیم داشته باشد که عمدتا در زرده تخم مرغ یافت می شود. اما مصرف بیش از دو عدد 
تخم مرغ در روز توصیه نمی شود. ماست: یک فنجان ماست ساده بالغ بر 125 میلیگرم 

سدیم بدن شما را تامین می کند.

ورزش را در درمان افسردگی جدی بگیرید 
انجام ورزش های صحیح و مناسب می تواند در درمان انواع افسردگی تاثیر چشمگیر و 

سودمند داشته باشد. 
به گزارش ایسنا، کارشناسان مرکز درمانی "دیویس" از دانشگاه کالیفرنیا در این باره اظهار 
داشتند: ورزش کردن می تواند به افراد افسرده کمک کند تا با مشکل خود به شیوه ای 

موثرتر مقابله کنند و به موفقیت های جدی تری در درمان بیماری خود دست یابند. 
گروهی از متخصصان دانشگاه کالیفرنیا مشاهده کردند که ورزش کردن سطح پیام رسان 
عصبی glutamate و اسید گاما آمینو بیوتریک )GABA( را که پیام رسان شیمیایی پخش 
شده در مغز است، افزایش می دهد.  متخصصان در این مطالعه به بررسی 38 فرد سالم که 
 glutamate پیشرفته سطح MRI با دوچرخه ثابت ورزش می کردند، پرداختند. آنان با نوعی
و GABA را قبل و بعد از ورزش کردن اندازه گیری کردند.  نتایج به دست آمده نشان داد 
با انجام تمرینات فوق سطح این پیام رسان های عصبی در بخش هایی از مغز که پردازش 
کننده اطلاعات تصویری هستند و به تنظیم ضربان قلب، احساسات و دیگر عملکردهای 
شناختی کمک می کنند، افزایش می یابد.  به گزارش نیچر ورلدنیوز، "ریچارد مادوک" 
نویسنده ارشد این مطالعه گفت: امیدواریم یافته های این مطالعه تعداد بیشتری از پزشکان 
و بیماران را ترغیب سازد تا ورزش کردن را به عنوان شیوه درمانی برای افسردگی در نظر 

بگیرند. 

 چه کسانی پارکینسون می گیرند؟ 
یک متخصص مغز و اعصاب گفت: بیماری پارکینسون عمدتا سنین ۶0 سال به بالا را 

درگیر می کند. 
دکتر آرش بستانی در گفت وگو با ایسنا ، با بیان اینکه علت بیماری پاکینسون ناشناخته 
است، گفت: در این بیماری بر اثر عوامل ناشناخته، قسمت هایی از سلول های مغزی از 
بین می روند.  وی اظهار کرد: همین امر موجب می شود تا افراد دچار علائمی مانند لرزش 
در عضلات و نیز کندی در انجام حرکات بدن شوند.  بستانی افزود: این بیماری عمدتا از 
سنین ۶0 سال به بالا بروز کرده و ابتدا با لرزش دست ها و کندی حرکات عادی بدن خود 

را نشان می دهد. 
 این متخصص مغز و اعصاب اظهار کرد: به تدریج و با پیشرفت بیماری، این کندی در 
راه رفتن و غذا خوردن نیز خود را نشان می دهد و در مراحل پیشرفته تر موجب اختلال 
در تعادل حرکات بدن فرد بیمار نیز می شود.  وی با بیان اینکه میزان بروز این بیماری در 
مردان و زنان به یک میزان است، گفت: هنوز علت و نیز راه پیشگیری از ابتلا به این بیماری 
شناخته نشده و برای هر فردی احتمال اینکه به پارکینسون مبتلا شود، وجود دارد.  بستانی 
افزود: همچنین راه درمانی هم برای این بیماری وجود ندارد و تنها با تجویز داروهایی 
می توان این بیماری و علائم آن را کنترل کرد.  این متخصص مغز و اعصاب با بیان اینکه 
خود بیماری پارکینسون کشنده نیست، گفت: البته عمر این بیماران به نسبت افراد عادی 
به دلیل عدم توانایی آنها در راه رفتن طولانی و یا کندی در غذا خوردن که موجب می شود 

نتوانند به درستی غذا بخورند، ممکن است کمتر شود. 

ابداع رباتی که معده را پاکسازی می کند

محققان موسسه فناوری ماساچوشت)MIT(، دانشگاه توکیو و دانشگاه شفیلد یک ربات 
کوچک قابل بلع ابداع کرده اند که درون معده باز می شود.

این ربات که از یک آهن ربای متصل به گوشت خشک شده مورد استفاده در تولید روکش 
سوسیس ساخته شده، می تواند با بیرون کشیدن اجسام بلعیده شده از بدن انسان و قابل بلع 
بودنش، علم پزشکی را متحول کرده و همچنین اجسام بلعیده شده را بدون جراحی از بدن 

بازیابی کند. این ربات نیازی به منبع نیرو نداشته و درون یک قرص یخی فشرده می شود تا در 
درون معده پس از ذوب شدن باز شود. هدف اصلی این ربات اوریگامی، بیرون کشیدن سریع 
اجسام بلعیده شده یا ترمیم زخم در پوشش معده است. زمانی که این ربات در معده حضور 
دارد، می توان آن را با استفاده از میدان های مغناطیسی برای حرکت به سمت اجسام هدایت 
کرد. در زمان نزدیک شدن به جسم خارجی ربات آن را با استفاده از آهنربایی که به بدنه آن 
متصل است، برمی دارد. به گفته محققان، سالانه حدود 3500 باتری در آمریکا بلعیده می شود 
که اگر برای مدت طولانی در بدن باقی بمانند، زنگ زده و مواد شیمیایی خطرناک را درون 
پوشش معده آزاد می کنند که بافت را می سوزاند. آن ها معتقدند که این ربات می تواند به حرکت 
سریع تر باتری در سیستم گوارشی پیش از تجزیه شدن آن کمک کند. در نهایت می توان از 
این ربات های اوریگامی برای ترمیم زخمها یا انتقال دارو نیز استفاده کرد. دانشمندان قصد دارند 
حسگرهایی را به این ربات گوشتی افزوده و آن را مجددا طراحی کنند تا بتواند بدون نیاز به آهن 
ربا درون بدن حرکت کند. البته این نخستین بار نیست که محققان فناوری ردیاب قابل بلع را 
معرفی کرده اند. ردیاب های رادیواکتیو برای پیگیری مسیرهای دارو در بدن استفاده می شود. 

حسگرها نیز درون قرص قرار گرفته تا علائم حیاتی را پس از بلعیده شدن دارو بررسی کنند.
این تحقیق در نشست بین المللی رباتیک و اتوماسیون ارائه شده است.
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اجتماعی 6

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبر داد:

وجود 33 هکتار کشت گلخانه ای در قم
 معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم از وجود حدود 33 هکتار کشت 
گلخانه ای در قم خبر داد و گفت: حدود 9 هزار و 900 تن محصول گلخانه ای طی سال 

گذشته تولید شده است. 
رضا وکیل بیان کرد: با توجه به زیان های مصرف سموم شیمیایی که به سلامت انسان و 
محیط زیست وارد می  کند از تاریخ 21 مردادماه وزارت جهاد کشاورزی برنامه ای تحت عنوان 
برنامه اجرایی تضمین کیفیت و سلامت محصولات کشاورزی شامل باغی، زراعی و گلخانه ای 
به استان ها ابلاغ کرد که طبق این برنامه اجزای محصولات با کیفیت بهتر و سالم تر باید به 

بازار مصرف عرضه شود.
وی با بیان اینکه در این راستا سازمان حفظ نباتات کشور برنامه ای به نامه مبارزه تلفیقی 
آفات )IPM( را برای محصولات زراعی و باغی و گلخانه های استان طراحی و به اجرا گذاشته 
است، افزود: اولویت با محصولاتی است که مصرف تازه خوری دارند، کلیه گلخانه های تولید 
سبزی و صیفی تحت پوشش قرار گیرند ، محصولاتی که سطح زیر کشت آن زیاد بوده و 
رو به گسترش هستند، همچنین جایگزینی سموم کم خطر و کم مصرف با دز پائین بجای 
سموم پرخطر و پر مصرف، کاهش مصرف سموم با دوره کارنس بالا و استفاده از سموم با دوره 
کارنس پائین، استفاده حداکثری از عوامل بیولوژیک و غیر شیمیایی و مواد و وسایل مبارزه 
غیر شیمیایی و همچنین استفاده از مبارزه مکانیکی - زراعی و ترویج روش های به زراعی جزو 

برنامه در نظر گرفته شده است.
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم در خصوص اقدامات انجام گرفته 
 IPM افزود: برای اجرا شدن برنامه ابتدا به کار شناسان و مروجان در دوره های آموزشی
 IPMآموزش های لازم داده شد سپس از کشاورزان دعوت شد که در کلاس های آموزشی

شرکت کنند.
وی ادامه داد: تمام سطوح زیر کشت سبزی و صیفی استان بررسی و پایش شد تا سمومی  
که در این مزارع بکار می  رود احصاء و برنامه جایگزینی ارائه شود پس از اجرای IPM مزارع 
مورد آزمایش قرارگرفته و نمونه های ارسالی به میادین و میوه تربار بصورت تصادفی نمونه 
برداری و به آزمایشگاه مرجعان خاتم ارسال و نتایج اعلام شده همه این محصولات با 

استاندارد باقیمانده سموم مطابقت داشتند.
وکیل اضافه کرد: برای این منظور از 200 هکتار از سبزی کاری های قم طبق قراردادی با 
همکاری دانشگاه تبریز از لحاظ باقیمانده سموم و عناصر سنگین پایش شدند که نتایج بسیار 

خوبی از برنامه IPM در سبزی کاری ها حاصل شد.
حذف تمامی  سموم پرخطر و پرمصرف از چرخه توزیع

وی ادامه داد: تقریب تمامی  سموم پرخطر و پر مصرف و همچنین سموم بسیار خطرناک 
از چرخه توزیع در کشور حذف شدند و بجای آن سموم بیولوژیک و یا سموم با پایه گیاهی 
و یا قارچی و باکتریایی وارد چرخه توزیع شد. معاون بهبود تولیدات گیاهی استان قم بیان 
کرد: از اقدامات انجام شده دیگر در باغات گیلاس استان بوده که 100 هکتار از این باغات 
تحت پوشش IPM هستند که با استفاده از مواد غیر شیمیایی جذب کننده مثل پروتئین 
هیدرولیزات و کارت های زرد چسبنده در این باغات سمپاشی به صفر رسیده و نتایج 
آزمایشات باقیمانده سموم از نمونه های گیلاس استان موید این برنامه می  باشند که در   نهایت 
منجر به دریافت کد 1۶ رقمی  تولید محصول سالم توسط باغداران گیلاس تحت پوشش 
قرار گرفته است. وی ادامه داد: از طرفی در مبارزه با آفات و بیماری های گیاهی روش های 
مکانیکی - زراعی، غیر شیمیایی استفاده از کود های مختلف و تغذیه مورد تأکید و ترویج 
قرار گرفت، همچنین بکارگیری از تله های فرمونی و شکار انبوه و استفاده از مواد و کارت های 

جذب کننده آفات بصورت گسترده بکار گرفته شد که باعث کاهش مصرف سموم شود.
وی اضافه کرد: با ایجاد شبکه های مراقبت و پیش آگاهی و ایجاد ایستگاه های ردیابی آفات 

و بیماری ها در بخش های مختلف از سمپاشی های بی رویه جلوگیری بعمل آمد.
تولید حدود 9 هزار و 900 تن محصول گلخانه ای در قم

وکیل بیان کرد: از دیگر اقدامات انجام شده در این راستا در بخش گلخانه های سبزی 
و صیفی بوده است که با توزیع کارت های زرد و آبی و سموم با پایه گیاهی و بیولوژیک 
و همچنین تغییر سازه گلخانه ها و مجهز کردن آن ها به توری های ضد تریپس و شته و 
همچنین مالچ و روش های آفتاب دهی و در   نهایت در مواقع ضرورت استفاده از سموم با 
دوره ی کارنس بسیار پائین توانسته ایم سمپاشی های بی رویه و سموم پرخطر را از چرخه 
تولید سبزی و صیفی گلخانه حذف کنیم و نتایج حاصله از آزمایشات نمونه های عرضه شده 
سبزی و صیفی گلخانه ها نشان دهنده این برنامه است.وی عنوان کرد: حدود 33 هکتار کشت 
گلخانه ای در استان قم موجود است که از این میزان، سطح زیر کشت خیار 23 هکتار، سطح 
زیر کشت گوجه فرنگی 10 هکتار و 2 دهم هکتار کشت توت فرنگی بوده است.معاون بهبود 
تولیدات گیاهی استان قم ابراز کرد: از مجموع محصولات گلخانه ای حدود 9 هزار و 900 تن 

محصول گلخانه ای در سال گذشته در استان تولید شده است.
 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعیاستان قم : 

دستگاه های اجرایی از مشاوره های 
کارآفرینان بهره مند شوند 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم گفت: دستگاه های اجرایی استان از مشاوره های 
کارآفرینان که دارای پشتوانه علمی و تجربه های بسیار هستند، بهره مند شوند. 

روز نصرالله بازوند شنبه در مراسم گشایش اولین مرکز مشاوره کار آفرینی اظهار داشت: 
دستگاه ها و نهادهایی که به دنبال ایجاد اشتغال و انجام کار علمی هستند از ظرفیت های 
اعضای کارآفرینان در استان قم استفاده کنند تا با موفقیت بتوانند به کار خویش ادامه دهند.

وی افزود: سال گذشته با حضور یکی از وزرا و مسئولان استانی در شهرک شکوهیه طرحی 
به بهره برداری رسید که امروز با مشکل روبرو شده است که این امر بخاطر نداشتن کار علمی 
و طرح جامع بوده است وگرنه کاری که پشتوانه علمی داشته باشد نباید تا 10 سال با مشکل 
روبرو شود.مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم ادامه داد: افرادی در راه اندازی واحدهای 
تولیدی و صنعتی موفق هستند که از مشاوره های علمی و فنی دفاتر کارآفرینان استفاده 
کرده باشند.وی با اشاره به دستورالعمل صدور مجوز و ساماندهی مراکز مشاوره، اطلاع رسانی 
و خدمات کارآفرینی بیان داشت: بنا به پیشنهاد دبیرخانه شورای عال اشتغال در سال 1390 
صدور این مجوزها در دستور کار قرار گرفت تا به متقاضیان ارائه شود.وی افزود: 11موسسه 
برای دریافت مجوز در استان قم به این اداره کل مراجعه کردند که از این تعداد وضعیت هشت 
موسسه مورد بررسی و ارزیابی قرار گرفت و بعد از انجام مراحل مختلف و امتیاز دهی برای 
دو مرکز مجوز فعالیت صادر شد.بازوند ادامه داد: این دو مرکز به علت تجربه های علمی و 
آموزشی که در حوزه کارآفرینی داشتند و با برنامه های پیش بینی شده بر اساس امتیازهای 
کمیته فنی موفق به کسب امتیاز بیشتر شدند و امروز شاهد گشایش یکی از دو مرکز در 
استان قم هستیم تا بتوانند خدمات مشاوره ای و فنی به متقاضیان ارائه کنند.وی با بیان اینکه 
رقابت پذیری در حوزه کارآفرینی در استان قم باید صورت گیرد گفت: هر قدر مجوزها در 
حوزه مشاوره به کارآفرینان و برگزاری دوره های آموزشی بازاریابی ایجاد شود شاهد استقبال 

اقشار مختلف مردم و توسعه کار و کارآفرینی در استان خواهیم شد.

مدیرکل دامپزشکی استان قم:

 60 هزار دام سنگین علیه تب برفکی
 واکسینه می شوند 

مدیرکل دامپزشکی استان قم با اشاره به آغاز واکسیناسیون دام ها علیه تب برفکی، گفت: 
در این مرحله ۶0 هزار دام سنگین)گاو و گوساله( علیه بیماری تب برفکی واکسینه می شوند. 
به گزارش روابط عمومی دامپزشکی قم، مهدی رفیعی محمدی افزود: در این طرح که 
از امروز به مدت 40 روز ادامه دارد، 24 اکیپ دامپزشکی حضور دارند.وی با بیان اینکه 
واکسیناسیون دام سنگین علیه تب برفکی سه بار در سال انجام می شود، اضافه کرد: اجرای 
واکسیناسیون دام ها به صورت رایگان و هزینه واکسن وارداتی به عهده دامدار است.به گفته 
وی، در گله های گوسفندی تازه وارد به استان قم، عملیات واکسیناسیون با واکسن داخلی و 
به صورت کاملا رایگان صورت می گیرد.وی از دامداران تقاضا کرد: با اکیپ های دامپزشکی 
همکاری لازم را داشته باشند و هرگونه انتقاد و پیشنهادی را با شماره تلفن 1512 روابط 
عمومی اداره کل دامپزشکی استان در میان بگذارند.استان قم سال گذشته در طرح پوشش 
واکسیناسیون دام ها علیه بیماری تب برفکی رتبه نخست را در کشور کسب کرد؛ این 
استان با پوشش 300 درصدی جمعیت گاو)سه نوبت( و 9۶ درصدی جمعیت گوسفندی 
)یک نوبت( توانست به این موفقیت دست یابد.سال گذشته 335 هزار راس گاو و گوساله و 
479 هزار راس گوسفند و بز زیر پوشش مایه کوبی تب برفکی قرار گرفتند. تب برفکی یا 
»بیماری دهان و پا« یک بیماری عفونی و گاهی کشنده ویروسی است که که موجب بیمار 
شدن حیوانات زوج سم از جمله گاو اهلی و اعضای خانواده گاوسانان می  شود. این ویروس 
عامل بیماری در ابتدا به مدت دو تا سه روز تب شدید ایجاد کرده و متعاقبا تاول هایی در 
داخل دهان و روی پا ظاهر می شود که ممکن است پاره شده و موجب لنگش حیوان شود.

 طی سال گذشته؛

۱۷ مورد فرزندخواندگی در قم انجام شد
مدیرکل بهزیستی استان قم بیان کرد: سال گذشته 17 مورد فرزندخواندگی در قم انجام 

گرفته و 2 مورد نیز امین موقت داده شده است. 
رضا سلیقه ، اظهار داشت: سال گذشته 17 مورد فرزندخواندگی در قم انجام گرفته و 2 
مورد نیز امین موقت داده شده است. وی گفت: 150 کودک بی سرپرست طی سال گذشته 
تحت پوشش بهزیستی بوده اند که 85 مورد در مراکز بهزیستی نگهداری می شوند و ۶5 نفر 
نیز امداد بگیر هستند. مدیرکل بهزیستی قم عنوان کرد: سال گذشته نزدیک به 300 نفر 
متقاضی فرزند خواندگی در استان قم بوده اند. وی در خصوص امین موقت نیز افزود: در امین 
موقت شناسنامه تا سه سال برای خانواده متقاضی فرزند صادر نمی شود و چنانچه خانواده 
کودکان بی سرپرست مراجعه نکنند شناسنامه صادر می شود. وی بیان کرد: 20 کودک فاقد 

شناسنامه طی سال گذشته در مراکز وابسته به بهزیستی حضور داشته اند.

 دغدغه ای به نام زندگی بهتر یا بهتر زندگی کردن، 
بین همه انسان ها دغدغه ای مشترک است که البته راه 
حل های آن برخلاف خودش بین همه مشترک نیست 
و هر کس تلاش می کند با روش خود زندگی اش را 
بهتر کند.در این مقاله چند راه برای بهتر کردن زندگی 
و لذت بردن از شرایط موجود را به شما پیشنهاد می 

دهیم.  
پررنگ کردن جنبه های منفی، راهی برای 

مقابله با وسوسه ها 
وسوسه از جمله خانه خراب کن ترین! احساساتی 
است که می تواند به یک فرد دست دهد و در صورتی 
که فرد دست های خود را به علامت تسلیم بالا ببرد، 

خودش باید تمامی عواقبش را هم بر عهده گیرد.
بهترین راه برای خلاص شدن از شر وسوسه ها این 
است که ابعاد و جنبه های منفی آن را برای خود اغراق 
آمیز جلوه دهید و با ساختن کوه از کاه بتوانید خود را 

متقاعد کنید که باید از این وسوسه دست بکشید.
  خداحافظی کردن با تجربه های خوب در اوج

در ورزش همیشه به ورزشکاران توصیه می شود 
که در اوج از میادین ورزشی کنار بروند تا خاطرشان 
همیشه برای هوادارانشان عزیز بماند. حالا حکایت 
تجربه های خوب هم همین است. تکرار، آفت تجربه 
خوب است و اگر زیادی اصرار بر تکرار تجربه های خوب 
داشته باشید، لذت آن را برای خود کمرنگ می کنید 
و به تدریج از بین می برید. پس اگر می خواهید طعم 
شیرین تجربه های خوب را همواره حس کنید، در اوج با 

آنها خداحافظی کنید.  
چرت زدن، تنها ده دقیقه

چرت زدن در طول روز برای بسیاری از مردم کاری 
لذت بخش و انرژی آور است. بد نیست بدانید مطالعات 
تازه دانشمندان هم نشان داده که حق با آنهایی است 

که از چرت روزانه شان نمی گذرند.
تنها 10 دقیقه چرت زدن می تواند در بهبود وضعیت 
زمان خواب، خواب آلودگی ذهنی، خستگی، قدرت، و 

عملکرد شناختی موثر و مفید باشد.  
انتخاب الگوی ایده آل، راه انجام کارها به 

شکل مطلوب 
خیلی از مردم هستند که فکر می کنند، عرضه انجام 
کاری را ندارند و به عبارتی خود را دست و پا چلفتی 
می دانند، حال آنکه اوضاع شاید به بدی که آنها فکر 

می کنند، نباشد.
راه رفع این حس نه چندان خوشایند، انتخاب الگویی 
مناسب برای انجام هر کاری است. سعی کنید به ویژه 
از بهترین ها در آن عرصه  انجام کارهای مهم  برای 
الگوبرداری کنید. این کار هم اعتماد به نفس شما را بالا 

می برد و هم سرعت کار را افزایش می دهد.
  قناعت، راه کم خوردن و کاهش هزینه ها

قناعت کنید. گفتن البته ساده است و عمل کردنش 
به همان اندازه سخت! اما قناعت به ویژه در خوردن و 
هزینه ها میانبر بسیار خوبی برای داشتن زندگی بهتر 

است.
خواهشی که از شما دارم این است که قناعت را با کم 
خوردن و کم هزینه کردن اشتباه نگیرید. قناعت یعنی 
به اندازه خوردن و به جا خرج کردن. کمی بیشتر به 

مفهوم قناعت فکر کنیم.
هر کسی برای رفع رنج ها و گرفتاری های خود به 
دنبال راه حلی مناسب است. دیدن عزیزان و کسانی 
که دوستشان دارید، یا حتی دیدن عکس آنها روش 

پیشنهادی ما به شما برای مقابله با درد و رنج هاست
بلند بلند فکر کردن، 

چاره قوی شدن تحلیل ها
 بلند فکر کردن برای خیلی ها آرامش بخش است 
و می تواند تحلیل و درک بهتری از اوضاع پیرامون یا 
موضوع مدنظر به فرد بدهد. البته این نوع تفکر دردسرها 
و معضلات خاص خود را هم دارد، اما به امتحانش می 

ارزد. 

یکبار بلند فکر کردن را امتحان کنید، حتی اگر 
اطرافیان شما تصور کنند، دیوانه شده اید!

راه در امان ماندن از قضاوت دیگران البته این است که 
در خلوت خود بلند بلند فکر کنید.  

* جملات کوتاه، تردید و سایر علائم استرس
  اگر با کسی برخورد دارید که زیاد از جمله های کوتاه 
و بریده بریده استفاده می کند یا با شک و تردید حرف 
می زند و یا استرس در صحبتهایش مشهود است، 
چندان تره برای حرف هایش خورد نکنید و به جای 

آن خوشحال باشید که مچ یک دروغگو را گرفته اید.
  * بمباران اطلاعاتی راه متقاعد کردن 

آدم های دمدمی
که  جا  هر  جهت،  هر  به  باری  دمدمی  آدم های 
سرنوشت آنها را ببرد، با کمال میل می روند و تازه سعی 

دارند دیگران را با خود همراه کنند.
اگر از این مدل آدم ها در اطراف خود دارید و از جوگیر 
شدن آنها خسته شده اید، به جای اینکه تسلیمشان 
شوید، اطلاعات خود را راجع به موضوع مورد نظر زیاد 

کنید، آنقدر که آنها از اطلاعات شما بمباران شوند.

یا متقاعد می شوند یا دست کم دست از سرتان 
برمی دارند.  

* با عزیزان بودن یا حتی فکر کردن به آنها، 
راه کاهش درد و رنج 

هر کسی در این دنیا به مقدار ظرفیت و توان خود 
از درد و رنج نصیبی دارد و به نوعی می توان گفت هر 

کسی در این دنیا به دردی گرفتار است.
از طرفی هم هر کسی برای رفع رنج ها و گرفتاری های 
خود به دنبال راه حلی مناسب است. دیدن عزیزان 
و کسانی که دوستشان دارید، یا حتی دیدن عکس 
آنها روش پیشنهادی ما به شما برای مقابله با درد و 

رنج هاست.
دست به سینه بودن، راه عملکرد بهتر

 این را ما نمی گوییم بلکه مطالعات علمی نشان داده 
که دست به سینه بودن آرامش بیشتری به فرد می 
دهد و باعث می شود تا راحت تر و با فراغ بال فکر کند و 
این نوع فکر کردن هم قطعا راه حل های بهتری را برای 

شخص به همراه خواهد داشت.
  دوستی با تنهایی، راه مقابله با آن

 تنهایی، پدیده و حالتی است که افراد مختلف نسبت 
به آن واکنش های گوناگونی دارند. برخی آن را دوست 
دارند، برخی صرفا با آن کنار می آیند و برخی هم اصلا 

تحملش را ندارند.
دسته اول که تکلیفشان معلوم است، اما برای دسته 
دوم و به ویژه دسته سوم راه حل وجود دارد تا از تنهایی 
شان لذت ببرند و آن دوستی با تنهایی است. تعجب 
نکنید لطفا! باور کنید می توان با تنهایی هم دوست شد 

تا از تنهایی درآمد.  
فکر کردن به خوب ها، راه کم شدن نگرانی ها

 نیمه پر لیوان را دیدن به ویژه در شرایط و اوضاع 
کنونی زندگی ما کار چندان ساده ای نیست، اما باور 
کنید امکانپذیر است و می شود با چشم باز کردن به 
روی خوبی ها و پشت چشم نازک کردن برای سختی و 

بدی ها و پلشتی ها راحت تر زندگی کرد.
  نوشتن احساسات، راه غلبه بر استرس

 دست به قلم شوید. این یکی از بهترین راه هایی است 
که با استفاده از آن می توانید هرچه دل تنگتان می 
خواهد بگویید. احساسات خود را روی کاغذ بیاورید و 
قلمتان را رها کنید تا هر آنچه دوست دارد روی کاغذ 
بیاورد و بعد از حس خوبی بهتان دست می دهد، لذت 

ببرید.  
کمی خودسر باشید

 یکدندگی و لجبازی به خصوص اگر از حد و اندازه 
خود فراتر رود، نتیجه ای جز پراندن اطرفیان و دوستان 
چنین  اصولا  تنهایی.  یعنی  این  و  ندارد  فرد  برای 
آدم هایی هم به سادگی نمی توانند با تنهایی دوست 

شوند و به جای دوستی بیشتر با تنهایی لج می کنند!
اما کمی خودسر بودن هم در زندگی لازم است، 
البته فقط کمی، یعنی در مواقع لزوم. کمی تا قسمتی 
خودسر بودن به داشتن اقتدار در شما کمک می کند.

  برای دوست داشتنی تر شدن، وقت خود را 
در طبیعت بگذرانید

 برای اینکه شخصیت محبوب و دوست داشتنی نزد 
دیگران داشته باشید، سعی کنید وقت بیشتری را به 
طبیعت و طبیعت گردی اختصاص دهید.دیدن طبیعت 
زیبا روحیه شما را لطیف می کند و روحیه لطیف هم 

خواهان زیاد دارد. امتحان کنید، ضرری ندارد.
  فرستادن مشکلات داخل جعبه، راه کم 

شدن ناراحتی ها
 مشکلات زیاد است، دست و پاگیر است، دردسر ساز 
است، اعصاب خوردکن است، همه اینها قبول. اما می 
شود برای مشکلات جایگاه ویژه ای تعریف کرد. مثلا 
یک جعبه!مشکلات خود را به صورت mp3 درآورید 
و آنها را داخل یکی جعبه بفرستید. البته این به معنای 
بی خیالی نیست، بلکه هدف از این کار تنها کوچک 

شدن آنهاست.

زندگی بهتر با چند قدم

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا  خبرداد:

انهدام ۱0 باند جعل مدارک و
کارت پایان خدمت معافیت

 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا، از شناسایی و دستگیری اعضای 10 باند جعل 
مدارک مورد نیاز برای دریافت کارت های پایان خدمت و معافیت در سال گذشته خبر داد. 
 سردار سید حمید صدرالسادات  گفت: در سال گذشته با همت و تلاش بازرسان این 
سازمان ، 4 باند جعل مدارک مربوط به معافیت ها و پایان خدمت در سطح شهر تهران و 

۶ باند جعل دیگر نیز در سایر استان ها، شناسایی شد.
وی افزود: در سال گذشته، 89 فقره پرونده جعل از شهر تهران و 55 فقره پرونده از سایر 
استان ها به مراجع قضائی ارجاع شده است، که منجر به دستگیری 404 نفر در شهر تهران 

و 512 نفر در سطح استان ها شد .
رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا، از ابطال ۶37 کارت معافیت و پایان خدمت که دارای 
فرایند جعلی بوده خبر داد و تاکید کرد: با توجه به تدابیر اندیشیده شده دیگر امکان جعل 
کارت وجود ندارد و بیشتر تخلفات و جرایم در حوزه جعل فرایند دریافت کارت است. 
صدرالسادات با اشاره به اینکه در سال گذشته در سطح سازمان بیش از 170 مورد بازرسی 
صورت گرفته است، گفت: در سال 94، علاوه بر بازرسی فیزیکی، نظارت های سیستمی از 

سامانه های وظیفه عمومی نیز انجام  شد.
وی اضافه کرد : در سال گذشته به منظور آگاه سازی این سازمان از شگردهای جاعلین، 

سه دوره کلاس آگاه سازی با حضور 311 نفر کارکنان برگزار شد.
این مقام ارشد انتظامی مطرح کرد : همچنین ۶ جلسه ملاقات مردمی در دفتر نظارت 
های همگانی بازرسی کل نیروی انتظامی با حضور هیئت رئیسه و معاونان سازمان وظیفه 
عمومی برگزار ، که در این ملاقات ها به مشکلات 2 هزار و 875 نفر به صورت چهره به 
چهره رسیدگی شد.رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا خاطر نشان کرد: 800 پیام نیز 
شامل تقدیر،شکایت و انتقاد از طریق سامانه 197 به سازمان وظیفه عمومی ناجا واصل 
شده که مورد بهره برداری قرار گرفته است.وی در خصوص برنامه های سال جاری بازرسی 
سازمان وظیفه عمومی ناجا گفت: درصدد هستیم که برنامه های بازرسی سازمان وظیفه 
عمومی ناجا و عملکردهای استانی را به سمت ارتقاء کیفیت سوق داده و تمرکزبیشتر 
برنظارت های سیستمی داشته باشیم، همچنین برنامه های پیشین با قدرت بیشتر در 
سال جاری ادامه می یابد.سردار صدرالسادات گفت : بررسی عملکرد بازرسی سازمان 
وظیفه عمومی ناجا در سال های گذشته بیانگر کیفی شدن اهداف برنامه ریزی شده 
بوده که این موضوع تاثیرات مثبت زیادی در نحوه عملکرد سازمان و رضایتمندی عمومی 

مردم داشته است.

ماجرای انتقام تلگرامی همسر از شوهرش!
رئیس پلیس فتا خراسان شمالی از دستگیر خانمی که اقدام به توهین و افترا علیه 

شوهرش در شبکه اجتماعی تلگرام کرده بود، خبر داد.
به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان، سرهنگ علی اعتمادی درباره جزییات این خبر 
گفت: در پی شکایت احدی از شهروندان مبنی بر اینکه فرد یا افرادی اقدام به توهین و 
افترا در شبکه اجتماعی تلگرام علیه وی کرده اند، بلافاصله موضوع در دستورکار مأموران 

پلیس فتا قرار گرفت.
این مقام انتظامی با بیان این که مأموران با انجام یکسری اقدامات فنی و پلیسی موفق به 
شناسایی و دستگیری متهم که همسر شاکی بوده، شدند، افزود: متهم در بازجویی های 
انجام شده اختلاف خانوادگی و انتقام از همسرش را دلیل اقدام خود اعلام کرد. رئیس 
پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان خراسان شمالی همچنین خاطرنشان کرد: متهم پس 

از تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی به مراجع قضایی معرفی شد.

 سخنگوی نیروی انتظامی گفت: خاوری همچنان در لیست قرمز اینترپل وجود دارد و190 
کشور دنیا می دانند که این فرد از سوی ایران تحت تعقیب است. مکان خاوری شناسایی شده 

است و برداشتن اسم و عکسش مهم نیست. 
سردار سعید منتظر المهدی روز گذشته  در دهمین نشست خبری خود در جمع خبرنگاران به 
سوالات آنها درباره اتفاقات انتظامی و برنامه های ناجا در طول سال 95 پاسخ داد.منتظر المهدی 
با تبریک اعیاد شعبانیه درباره پرداخت جریمه خدمت سربازی مشمولان گفت: چیزی به عنوان 
خرید سربازی نداریم. جریمه دیرکرد به مانند سال های گذشته است و تغییری نکرده تنها فرقش 
با سال های گذشته این است که ساز و کاری فراهم شده است که به صورت اقساطی توسط 
چند بانک عامل قابل تقسیط شود.وی گفت: در سال گذشته 10 باند جعل  کارت پایان خدمت 
دستگیر و شناسایی شدند که 91۶ نفر به دستگاه قضایی تحویل داده شده اند.وی با اشاره به 
اینکه جعل کارت به 5 درصد کاهش یافته است و ضریب آن به سمت صفر در حال سوق دادن 

است، افزود: آنچه وظیفه پلیس است در حال انجام است.
مسمومیت چند نفر در شرق مسئله تروریستی نبود

سخنگوی ناجا درباره مسمومیت چند نفر در شرق تهران گفت: هیچ گونه مسائل تروریستی 
در کار نبوده است و موضوع مسمومیت غذایی است و فرد خاطی شناسایی شده موضوع عامدانه 
نبوده است.وی درباره خلبان فراری گفت: این فرد کمک دوم خلبان بوده است و بیماری روانی 
داشته است در حال حاضر وی در دانمارک است و رایزنی درباره بازگشت وی در حال انجام است 
اگر حضورش در دانمارک محرز نشد برای وی اعلان قرمز صادر می شود و رایزنی برای بازگشت 
او در حال انجام است.منتظرالمهدی درباره پرونده ستایش و اطلاع رسانی پلیس گفت: هر اتفاقی 
که می افتد باید برای پلیس متقن باشد چون سند است برای همین باید تا جمع آوری اطلاعات 
دست نگهداریم به طوری که فرمانده استان در همان دقایق اولیه وقوع حادثه برای ستایش با 
بنده در تماس بود و اطلاع رسانی با سندیت از سوی پلیس دنبال میشدوی درباره کلیپ های 
منتسب به پلیس که نشان دادن ضرب و شتم مردم از سوی ماموران است، گفت: ماموری که به 
زور وارد یک خانه شده بود و اقدام به ضرب و شتم کرده بود چون کار غیرقانونی کرده بود برای 
ورود شناسایی و از ادامه کار او در سازمان جلوگیری به عمل آمد.سخنگوی ناجا درباره کلیپ 
اتوبان باکری هم که نشان از تهدید و قمه کشی بود، گفت: فرد خاطی شناسایی و دستگیر شد.

گشت، نامحسوس کار نو و جدیدی نیست 
منتظرالمهدی در پاسخ به سوال مهر درباره حذف اسم خاوری از لیست اینترپل گفت: خاوری 
همچنان در لیست قرمز اینترپل وجود دارد و 190 کشور دنیا می دانند که این فرد از سوی ایران 
تحت تعقیب است. مکان خاوری شناسایی شده است و برداشتن اسم و عکسش مهم نیست.

منتظر المهدی گفت: بیشترین همکاری بین پلیس با ستاد قاچاق و کالا است. من این را اطلاع 

ندارم که همکاری با تعزیرات و ناجا برقرار است یا نه همکاری ها همچنان ادامه دارد.منتظرالمهدی 
درباره کلیپ منتسب به گشت ارشاد و کتک زدن یک خانم گفت: آن فرد یک سارق سابقه دار بود 
که اتفاقا حجاب درستی هم نداشت اما در شبکه های اجتماعی به نام گشت ارشاد مطرح شده 
بود.وی درباره گشت نامحسوس ارشاد گفت: روش این گشت، نامحسوس است و کار نو و جدیدی 
نیست از دیرباز وجود داشته است و ادامه دار است. در کشورهای دیگر هم گشت نامحسوس 
داریم در آمریکا، استرالیا و انگلیس هم گشت نامحسوس وجود دارد که وجهی از نظارت اجتماعی 
است. تلاش می شود یک خودتنظیمی در جامعه به وجود بیاید، وجود آن برای قانون شکنان یک 
زنگ خطر است. گشت ارشاد محسوس نمی شود و همه آنها ضابط قضایی هستند و هیچ حقوقی 
برای آنها در نظر گرفته نشده است. سرقت و زورگیری، پخش مواد مخدر، حرکات خطرآفرین 
خودروها و مزاحمت نوامیس را مشاهده می کنند و با ارسال پیامک موضوعات را اعلام می کنند. 
مرکزی که ایجاد شده پیگیری های بعدی را انجام می دهد و به گشت های اطراف برای حضور 

در موقعیت گزارش داده می شود تا رسیدگی صورت بگیرد.
وی گفت: ارسال پیامک ها از سوی ماموران گشت نامحسوس تنها یک داده است اگر صحت 

آن محرز شود برای ارسال نیرو اقدامات مقتضی انجام می شود.
به ازای هر هزار نفر سه مامور پلیس داریم

منتظر المهدی گفت: همه ماموریت پلیس گشت نامحسوس نیست. گشت های نامحسوس 
برای بالا بردن امنیت اجتماعی است ما در کشورمان به ازای هر 1000 نفر سه نفر مامور پلیس 
داریم.وی گفت: در زمان مقتضی اثرگذاری حضور گشت نامحسوس حتما در آینده ای نزدیک 
اعلام می شود جدا از این پلیس آمادگی شنیدن نظرات کارشناسان اجتماعی است.معاون 
اجتماعی ناجا درباره گلایه کارگران درباره قاچاق کالا و ارز در دیدار با مقام معظم رهبری گفت: 
تشدید فعالیت های قرارگاه مبارزه با قاچاق کالا و ارز با جدیت در پلیس دنبال می شود. همکاری 
خوبی بیت پلیس با گمرک و ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز صورت گرفته تا با تحقق شعار اقتصاد 

مقاومتی محقق شود.
منتشرکننده کلیپ قرآن سوزی به نروژ فرار کرده است

منتظر المهدی درباره کلیپ قرآن سوزی منتشر شده در شبکه های اجتماعی گفت: متهم این 
کلیپ بعد از انتشار این کلیپ در شبکه های مجازی فردی 25 ساله به اسم »سالار« است که 
بلافاصله بعد از انتشار به کشور نروژ فرار کرده است بررسی های ما نشان می دهد که متهم قبل 

تر هم دارای سابقه قضایی بوده است.
منتشرکننده عکسهای خانم خالقی دستگیر نشده است

وی درباره دستگیری منتشر کننده عکس های خانم خالقی گفت: پلیس دراین خصوص 
دستگیری نداشته است.

وی درباره ورود مجری برنامه من و تو هم گفت: این مجری خانم جرمی مرتکب نشده که 
جلوی ورودش به کشور گرفته شود در نتیجه منعی برای حضور نداشته است.

انتشار کلیپ های خودکشی رصد می شود
وی در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره انتشار کلیپ های خودکشی نیز گفت: تعدادی از 
خودکشی ها برای زمان حال است و برخی هم از قبل اتفاق افتاده است و قدیمی است اما در 
حوزه سلامت فضای مجازی و رصد آن اقدامات لازم در این زمینه در حال انجام است.سخنگوی 
ناجا درباره فرمایشات مقام معظم رهبری گفت: هر آنچه به روش و منش و برگرفته از اخلاقیات 
باشد می شود هنجار و همه مردم ملزم به رعایت این هنجارها هستند اگر خلاف این واقع شود 
قابلیت پیگیری و برخورد دارد. در کشور ما هنجارهای پذیرفته شده مبتنی بر قانون است. امنیت 
اجتماعی یک پازل است و از ابعاد مختلفی برخوردار است و همه اینها در یک طرف امنیت 
اجتماعی جا می گیرد مولفه امنیت اخلاقی بسیار مهم است هیچ کوتاهی را مردم بر ما نمی 
بخشند و انتظار ندارند که بر اساس مصلحت دیگران در این حوزه فعالیت کنیم و بر اساس آنچه 
قانون گذار بر عهده ما گذاشته همچنان عمل می کنیم.وی درباره تقدیر از سرباز وظیفه راهور 
نیز گفت: اتفاق خوبی است اما از این دست اتفاقات خیلی رخ می دهد. البته از این پلیس وظیفه 

شناس قدردانی شد.

سخنگوی نیروی انتظامی خبر داد:

خاوری همچنان در لیست  قرمزاینترپل

 یک روان شناس گفت: هر کودکی برای شکل گیری شخصیت 
سالم، علاوه بر تامین نیازهای فیزیولوژیک و نیاز به محبت و 

تعلق پذیری، باید امنیت را نیز احساس کند. 
عاطفه رضایی در گفت وگو با  ایسنا، اظهار کرد: اعضای خانواده 
برای دست یابی به شکوفایی و اعتمادبه نفس، باید بتوانند هنر 
هم زیستی و مهارت برقراری ارتباط با یکدیگر را بیاموزند. در 
واقع، روابط اعضای خانواده باید بر مبنای صمیمیت، عاطفه، 
محبت، گذشت، فداکاری و تحسین باشد چراکه خانواده مهم ترین 
نهاد اجتماعی است و نوع ارتباط اعضای آن با یکدیگر اساس 

شکل گیری سایر نهادهای اجتماعی به شمار می رود. 
نیازهای  با  نتوانند  والدین  اگر  داد:  ادامه  روان شناس  این 
فرزندان شان ارتباط خوبی برقرار کنند، زمینه را برای بروز انواع 
مشکلات تحصیلی و حتی بزه کاری فراهم می کنند از این رو، یکی 
از مهم ترین نیازهایی که والدین باید برای شکل گیری شخصیت 
فرزندان شان تامین کنند، نیاز به امنیت است. به عبارتی، کودکان 
باید به این مهم واقف شوند که دنیا محل امنی است و اطرافیانش 

همیشه کمک حال او خواهند بود. 
وی افزود: یکی از مهم ترین مسایلی که می تواند در کودکان 

احساس امنیت را شکل دهد، این است که شاهد رفتار محبت آمیز 
کودکان  اگر  واقع،  در  باشد.  یکدیگر  با  والدینش  مطلوب  و 
علی الخصوص دختران متوجه مشاجرات بین والدین شان نشوند، 
از امنیت روانی بالایی برخوردار می شوند و بزرگسالی روشنی 
خواهند داشت.  رضایی با تاکید بر این که تامین نیازهای روانی 
کودکان، آن ها را سالم تر، با اعتماد به نفس تر و موفق تر بار می آورد، 
خاطرنشان کرد: والدین باید زمان هایی را برای انجام فعالیت های 
مشترک با فرزندان شان بگذرانند و در مواقعی که کودک کارهای 
مطلوب و مثبت انجام می دهد، او را تشویق کنند البته رعایت 
حد تعادل لازم است، چراکه در غیر این صورت کودک شرطی 

می شود. 
این روان شناس تصریح کرد: کودکی که به پدر و مادر خود به 
عنوان نماد جامعه اعتماد نداشته باشد و با آن ها احساس امنیت 
نکند، به طور قطع به جامعه ای که در بزرگسالی در آن زندگی 
خواهد کرد نیز اعتماد نخواهد داشت. در واقع، کودک چیزهایی که 
می بیند و می شنود را باور می کند. به همین خاطر، بهتر است که 
مشکلات مالی و اجتماعی خانواده را نزد آن ها بازگو نکنیم چراکه از 

حل و فصل آن ها ناتوان است و احساس ناامنی می کند. 

یک روان شناس: 

نیاز به امنیت فرزندمان را نادیده نگیریم 
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دریــچه

 وزیر کشور دولت دولت اصلاحات گفت: نظر اجماعی جریان 
اصلاحات و اعتدالگرایان ریاست عارف بر مجلس است.

حجت الاسلام عبدالواحد موسوی لاری در گفت وگو با ایلنا، در 
تشریح نتایج کلی انتخابات مجلس دهم اظهار داشت: بحث انتخابات 
در مرحله اول و دوم به نگاه مردم به مقوله تغییرات در مدیریت 
کشور بر می گردد. ما شاهد بودیم در مرحله اول در شهرهای بزرگ 
مردم با نگاه کاملا جهت دار، لیست امید را مورد توجه قرار دادند. در 
فاصله بین انتخابات مرحله اول و دوم برخی وابستگان جریان های 
سیاسی اصولگرا مردم را متهم کردند که هیجانی رای دادند و به 

جهات مختلف توجه نکردند و نگاه عاطفی داشتند.
لیست امید با پشتوانه خاطره شیرین دولت اصلاحات

او ادامه داد: در مرحله دوم هم مردم در   همان مسیر مرحله اول 
حرکت کردند بیش از ۶4 درصد منتخبان از لیست امید بودند. مردم 
گرایش خود را در این انتخابات نشان دادند این گرایش برخاسته 
از خردورزی، تعقل، تجربه و زیر نظر قرار دادن پیشینه جریان های 
سیاسی بود. مردم احساس کردند لیست امید با پشتوانه چهره های 
خدمتگزاری است که در دوره اصلاحات مدیریت کشور با آن ها بود 
و خاطره شیرینی از خود در اذهان به جا گذاشتند. پس مردم نه از 
روی هیجان بدون تامل، بلکه با دقت و تجربه به این لیست رای دادند.

وزیر کشور دولت اصلاحات در پاسخ به این سوال که در مورد 
میثاق نامه و حواشی که در مورد تعهد منتخبان به آن مطرح می شود، 
چه نظری دارید؟ متذکر شد: آن سوی ماجرا جریان های سیاسی 
هم کاملا با بهره گیری از تجربه های گذشته پا به میدان گذاشتند و 
خود جریان اصلاحات با مشی اعتدالی حرکت خود را تداوم بخشید. 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان از بین داوطلبان واجد 
شرایط که از فیلترهای مختلف عبور کردند، افرادی معرفی کردند که 
باسابقه و از استادان باتجربه بودند. اگر گفته می شود در این انتخابات 
چهره های ناشناخته رای آوردند، معنای آن این نیست که آن ها دارای 
شرایط نمایندگی نبودند و اگر این منتخبان از نظر برخی ناشناخته 

بودند، در حوزه کاری خود صاحب نظر و فرهیخته هستند.
منتخبان لیست امید با نگاه اصلاح طلبانه 

در مجلس حاضر می شوند
عضو شورای مشورتی رئیس دولت اصلاحات یادآور شد: منتخبان 
لیست امید اغلب برجسته اند و امیدواریم آنها بتوانند شایستگی های 
خود را در مجلس نشان دهند. طبیعی است وقتی رقابتی به این 
شکل سامان می گیرد، حاشیه هایی هم وجود داشته باشد. عده ای 
برای تضعیف روحیه رقیب تلاش کنند این را بگویند که رقبایشان 
به میثاقنامه پشت پا زده اند یا دو پهلو حرکت کردند، در حالیکه 
اصلا چنین نیست. نیروهای لیست امید با   همان قوت و میثاقی که 
با مردم بستند و با کمک پشتوانه های خود در صحنه حاضرند. آثار 
و علائم نشان می دهد منتخبان لیست امید با تصمیم و آگاهی در 
مجلس حاضر می شوند و آنچه شاسیته یک نماینده معتدل و آگاه به 
وظایف نمایندگی است انجام می دهند. معتقد نیستم آن ها از آرمان ها 
و گرایش سیاسی اصلاح طلبانه خود فاصله می گیرند. منتخبان لیست 
امید چه در اداره مجلس چه در طرح ها و لوایح با نگاه اصلاح طلبانه 

حاضر می شوند.
هر آنچه به مردم تعهد داده ایم عمل خواهیم کرد

این  اینکه چقدر  به  پاسخ  فعال سیاسی اصلاح طلب در  این 
گمانه زنی را که ممکن است اتفاق شورای شهر در مورد منتخبان 
لیست امید تکرار شود می پذیرید؟ خاطرنشان کرد: واژه ای به نام 
میثاقنامه اساسا یک عنوان برای شناسایی طرز تفکر و سلیقه دوستان 
بود. معتقدیم این افراد تعهد اخلاقی که از ابتدا به تشکل های پشتوانه 
خود داشتند رعایت می کنند و در مراحل مختلف در جهت اهداف 
اصلاحات حرکت می کنند. شایعات مطرح در این مورد جنگ روانی 
است که کارآمد نیست و توهین به نمایندگان منتخب محسوب 
می شود که راجع به آن ها بگویند وقتی به رای نیاز داشتند وارد لیست 
شدند، اما خرشان که از روی پل گذشت به باور هایشان پشت پا زدند. 
این شان منتخبان مردم نیست و حتما این افراد به هر آنچه به مردم 

تعهد دادند عمل خواهند کرد.
بده بستان های پشت پرده اصلاح طلبان را 

از اهداف خود بازنمی دارد
موسوی لاری ادامه داد: در طول این مدت با منتخبان دیدار 
داشتم و آنها را مصمم دیدم در مسیری که انتخاب کردند یک قدم 
هم عقب نشینی نکنند این حرف ها شایعه و حدس و گمان برخی 
است. برخی از روی غرض ورزی می خواهند منتخبان مردم را تحقیر 

کنند، برخی هم از دغدغه های خود می گویند که ممکن است اتفاق 
شورای شهر در مجلس دهم تکرار شود و نگرانی خود را ابراز می کنند، 
اما من نه نگرانی دارم نه به منتخبان امید بدبینم. معتقدم این عده 
افراد شایسته ای هستند که زرق و برق و بده بستان های پشت پرده و 
تبلیغات، آن ها را از اهدافی که دارند باز نمی دارد. امیدوارم لیست امید 

خود را متحد و منسجم در مجلس نشان دهد.
نظر شورای عالی سیاست گذاری ریاست عارف در مجلس

وزیر کشور دولت اصلاحات در مورد ریاست مجلس موضع شفاف 
شورای عالی سیاست گذاری، تصریح کرد: قبل از برگزاری مرحله 
دوم، بحثمان این بود اجازه بدهید چگونگی اداره مجلس را به بعد از 
برگزاری انتخابات مرحله دوم موکول کنیم که ترکیب واقعی مشخص 
می شود و منتخبان مردم تصمیم بگیرند. رقبای ما به دلایل عدیده از 
بعد از انتخابات محله اول که حس کردند کفه ترازو به نفع اصلاحات 
و حامیان دولت است، نگران آینده شده و شروع به تبلیغات و فعالیت 
و یارگیری و تماس گرفتن و بده بستان ها کردند. هر کاری که فکر 
کردند برای تاثیرگذاری در رای منتخبان لازم است، انجام دادند. 
ابزارهایی هم در اختیارشان بود و از آن ها استفاده کردند. شورای عالی 
سیاست گذاری موضوع ریاست مجلس را به بعد از انتخابات مرحله 
دوم موکول کرد و در اولین نشست بعد از مرحله دوم موضوع ریاست 
مجلس مطرح شد و شورای عالی با اجماع صد درصدی عارف را که 
نفر اول انتخابات کشور است، به عنوان رئیس مجلس در نظر گرفت. 
این پیشنهاد احزاب به منتخبان مردم است که در فراکسیون امید 
جمع می شوند و در   نهایت آن ها تصمیم می گیرند که رئیس مجلس 

چه کسی باشد.
او ابراز داشت: شورای عالی تردید ندارد رای مردم در انتخابات 
تغییرات را دنبال می کرد، بنابراین اگر در مدیریت مجلس تغییری 
حاصل نشود، بی احترامی و بی اعتنایی به رای مردم تلقی می شود. 
وقتی مردم یکپارچه در تهران و شیراز همه کاندیداهای امید را 
انتخاب می کنند و لیست امید لیست اکثریت شناخته می شود، اگر 
کاندیدایی غیر از کسی که از طرف مردم بیشترین رای را داشته و 
لیست منتسب به او بالا ترین رای را آورده است، معرفی شود، از نظر 

ما دهن کجی به رای مردم تلقی می شود.
نظر اجماعی جریان اصلاحات و اعتدالگرایان

 ریاست عارف بر مجلس است
موسوی لاری افزود: انتظار ما از دیگران هم این است که به رای 
مردم احترام بگذارند اگر هم می خواهند رقابت کنند، اشکالی ندارد. 
ما میدان رقابت را میدان رفاقت هم می دانیم و می گوییم می توانیم 
رقابت جوانمردانه و اخلاقی داشته باشیم. از نظر ما جهت گیری ها 
کاملا روشن است. عارف به عنوان فردی که از متن لیست امید آمده 
بیشترین رای را داشته و یاران او در مجلس اکثریت هستند. منطقی 
این است که او به عنوان کاندیدای ریاست مجلس معرفی بشود. ما با 
احترام به تمام کاندیداهای ریاست مجلس قطعا از کاندیداتوری عارف 
حمایت می کنیم. این نظر اجماعی جریان اصلاحات و اعتدالگرایان 
است و نسبت به این مساله کوچک ترین تردید و اختلاف نظری 

نداریم. موسوی لاری در پاسخ به اینکه آیا برای حضور نیروهای لیست 
امید در هیات رئیسه هم صحبتی شده است؟ گفت: منتخبان مردم 
بعد از انتخاب رئیس مجلس متناسب با توانمندی ها و نوع تعاملی که 
در مجلس وجود دارد هیات رئیسه را انتخاب می کنند و همچنین 
روسای کمیسیون ها و رئیس مرکز پژوهش ها و مدیریت اجرایی را 
مشخص می کنند. خیلی از مدیریت ها و بخش ها در مجلس است که 
می توان با ساز و کار واقعی آن ها را بین کسانی که توانمندی دارند 
تقسیم کرد. اگر بنا به مذاکره و همدلی دو جناح باشد، سِمت های 
مجلس به صورت نوعی تعادل بین اقلیت و اکثریت توزیع می شود 
که اقلیت هم حس نکند از گردونه تصمیم گیری دور افتاده است. 
معتقدم منطقی این است که همه دوستان اصولگرا و اصلاح طلب 
مجلس باید به گونه ای پارلمان را اداره کنند همه احساس کنند در 

مجلس حضور دارند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: صرف نظر از 
مدیریت اصلی مجلس که نماد گرایش مردم است و باید به گرایش 
مردم پاسخ روشنی داد در رابطه با فعالیت های کار شناسی درون 
مجلس باید با   همان شعار امید و آرامش که شعار اصلی اصلاح طلبان 
است هم امید مردم نادیده گرفته نشود و هم آرامش درونی جامعه 
مدنظر قرار گیرد تا بتوانیم به رونق اقتصادی که به نظر ما ضرورت 

امروز همه برنامه ریزی های کشور است، برسیم.
بزرگان اصلاحات، مجلس برآمده 

از رای مردم را کمک می کنند
عضو شورای مشورتی رئیس دولت اصلاحات در پاسخ به این 
سوال ایلنا که آیا در شورای عالی سیاست گذاری ساز و کاری تعریف 
شده است که منتخبان از نظرات مشورتی بزگان جریان اصلاحات 
استفاده کنند؟ تصریح کرد: ما از یک جریان سیاسی ریشه دار که در 
اعماق نظام ریشه دارد سخن می گوییم. از جریان اصلاحات کسانی 
در مجلس و بیرون آن و در دولت و نهادهای مختلف حضور دارند. 
این جریان نمادهایی برای خود داشته و دارد. ساختارهایی برای 
حضور در عرصه برای خود تعریف کرده است که آن ساختار ها کاملا 
شناخته شده اند. احزاب، افراد و گروه ها همه در قالب شورای عالی 
سیاستگذاری خود را نشان دادند و با مردم همراهی کردند و مردم 
هم به نظرهای آنها احترام گذاشتند و افرادی را انتخاب کردند که 
در لیست آنها بودند. این بزرگان نمی توانند مردم و منتخبان مردم را 
تنها بگذارند. قاعدتا تشکل های منتسب به اصلاحات تا جایی که لازم 
باشد منتخبان را یاری می دهند و راه را برای آن ها هموار می کنند. 
قطعا شخصیت ها و احزاب اصلاح طلب حلقه وصل مردم با منتخبان 
هستند. منتخبان می توانند با کمک فکری آن ها به مردم متصل شوند 
این حلقه ارتباط نباید قطع شود. بزرگان اصلاحات، مجلس برآمده 
از رای مردم را کمک می کنند تا بتوانند به اهدافی که دارند برسند 

و امید مردم همراه با ارامش به نقطه رونق اقتصادی منتهی شود.
وزیر کشور دولت اصلاحات در پاسخ به اینکه تصمیم گیری در 
مورد ادامه کار شورای عالی سیاست گذاری و نحوه آن به کجا رسیده 
است؟ اظهار داشت: موضوع ادامه کار شورای عالی سیاستگذاری 

در جلسه روز یکشنبه شورای عالی سیاستگذاری به بحث گذاشته 
شد و رای گیری شد؛ بر همین اساس قرار شد کمیته ای از دوستان 
ارزیابی از نقاط قوت راه طی شده را بررسی کنند و نقاط ضعف را هم 
مشخص کرده و بگویند چطور می توان آنها را برطرف کرد تا پایان 
تیر ماه نظرات کمیته به شورای عالی ارائه می شود و شورای عالی 
سیاست گذاری تا شهریور بررسی می کند که آیا نیاز به ساختار جدید 
است یا جایی باید با اصلاحاتی ادامه کار داد پس شورا به کار خود 
ادامه می دهد. تا نظر کمیته بررسی شود جبهه اصلاحات با   همان نگاه 
اجماعی بتوانند کار خود را برای آینده سامان دهند. در جلسه شورای 
عالی سیاستگذاری با اینکه همه از طرفی بحث تحزب را به عنوان راه 
حل دائمی معرفی کردند گفته شد چتر پوششی شورای عالی باید به 
عنوان یک تجربه موفق مورد توجه قرار گیرد، منتها با توجه به اهداف 
اولیه تشکیل این شورا که برای ساماندهی انتخابات مجلس دهم ایجاد 
شد برای ادامه راه باید اگر نواقصی وجود دارد، برطرف شود و بار دیگر 
نسبت به ادامه راه تصمیم بگیریم. در این جلسه هیچ فردی را ندیدم 
که مخالف ادامه این کار باشد منتها نظر همه بر این بود که بالاخره 
ما باید یک ارزیابی از تصمیم های و نقاط قوت و ضعف خود داشته 
باشیم تا در آینده با قوت بیشتری بتوانیم به جلو حرکت کنیم که این 

کار هم صورت خواهد گرفت.
اگر هیات نظارت اعتبارنامه را امضا نکرد، مجلس باید 

اعتبارنامه را بررسی کند
موسوی لاری همچنین در پاسخ به سوالی در مورد منتخب سوم 
اصفهان و اینکه آیا وزارت کشور می تواند با وجود عدم تایید شورای 
نگهبان اعتبارنامه خالقی را صادر کند؟ خاطرنشان کرد: اولین فردی 
بودم که در ایام تعطیلات نوروز وقتی شنیدم شوای نگهبان این 
تصمیم را گرفته نظر خود را گفتم طبق قانون بعد از اتمام انتخابات 
شورای نگهبان یا هیات نظارت و هیات اجرایی باید کار را در مسیر 
خود قرار دهند طبق قانون بعد از پایان انتخابات هیات اجرایی و 
فرماندار باید اعتبارنامه را صادر کنند و به وزارت کشور بفرستند و از 
آنجا هم به مجلس برود اگر هیات نظارت و اجرایی و فرماندار استنکاف 
کردند، وزیر کشور اعتبارنامه را امضا می کند. در اینجا اصلا قید نشده 
که وزیر باید امضای دیگران را هم بگیرد. وزیر کشور موظف است با 
همراهی هیات نظارت اعتبارنامه را امضا کند و به مجلس بدهد اگر 
هیات نظارت تایید کرد بهتر، اگرنه مجلس باید تصمیم بگیرد که با 
اعتبارنامه ای که هیات نظارت تایید نکرده چه کار باید بکند. تکلیف 
وزیر کشور روشن است و باید اعتبارنامه را امضا کند و آن را به مجلس 
بفرستد من هم امیدوارم هیات حل اختلاف به شکلی که قانون زیر پا 
گذاشته نشود این مساله را حل کند که در نتیجه منتخبان مردم در 
مجلس نسبت به موضوع تصمیم گیری کنند. ما معتقدیم بعد از طی 

مراحل قانونی همه باید به رای مردم احترام بگذارند.
اصولگرایان به جای طرح شایعه

 دلایل شکستشان را بررسی کنند
او در پاسخ به این سوال که بعد از مرحله دوم انتخابات افرادی 
همچون آیت الله موحدی کرمانی و حداد عادل شائبه دخالت دولت 
در انتخابات را مطرح کردند نظر شما در این مورد چیست و این 
اظهارات را ناشی از چه می دانید؟ متذکر شد: همه ما همانطور که 
باید اخلاق پیروزی را بدانیم اخلاق شکست را هم باید بدانیم. با همه 
احترامی که برای امثال حداد عادل و موحدی کرمانی قائل هستیم، 
اما آنها باید بدانند که به جای طرح این مسائل کمی تامل کنند که 
چرا مردم به آن ها رای نمی دهند و چرا هر زمان که یک انتخابات 
رقابتی برگزار می شود تیم امثال حداد عادل شکست می خورد. مسلما 
این اولین بار نیست و آخرین بار هم نخواهد بود. اما آن ها به جای 
ارزیابی این موضوع به علل وعواملی می پردازند که قابل استناد نیست.

اصولگرایان رابطه خود را با مردم ارزیابی کنند
موسوی لاری در پایان خاطرنشان کرد: توصیه من به موحدی 
کرمانی و حداد عادل این است که برای یک بار هم که شده رابطه 
خود را با مردم ارزیابی کنند و بگویند چرا مردم در یک انتخابات 
رقابتی به آن ها رای نمی دهند این اولین بار نیست که آن ها از مردم 
شکست می خورند خیلی از کاندیدا ها گمنام تر از حداد عادل بودند 
پس آن ها از کاندیدا ها شکست نخوردند مردم ان ها را کنار زدند آن ها 
باید به جای پرداختن به عوامل غیرواقعی شکست خود علل واقعی 
را مورد بررسی قرار دهند و تحمل شکست داشته باشند و آن را با 
عوامل واقعی بررسی کنند تا بار دیگر شکست نخورند و گرنه اگر این 
مسائل را مطرح کنند باز ریشه شکست را پیدا نمی کنند و باز هم 

شکست خواهند خورد.

حجت الاسلام موسوی لاری تاکید کرد:

اجماع اصلاحات و اعتدال بر ریاست عارف گزارش رویترز از فعالیت های انتخاباتی رئیس جمهور سابق؛

احمدی نژاد دوباره آفتابی می شود
رویترز نوشت: محمود احمدی نژاد در پشت تریبونی که به شکل سنگر جنگ ایران 
و عراق تزئین شده برای جمعیت چند صد نفری ابراز احساسات می کند و با سخنرانی 
غرب ستیزانه اش نطق های آتشین دوران ریاستش بر دولت ایران را یادآور می شود. 
این خبرگزاری در ادامه آورده است: در پایان این مراسم که از سویی برای ادای احترام 
به شهدای جنگ هشت ساله ایران در جیرفت برگزار شده بود، جمعیت شعار می داد: به 
جون هرچی مرده، احمدی برمی گرده. احمدی نژاد پس از نزدیک به سه سال دوری از 
انظار عمومی، در چند هفته گذشته در چند مراسم حضور پیدا کرده که یکی از آن ها 
سخنرانی هفته گذشته او در جیرفت بود که باعث تقویت گمانه زنی بازگشت سیاسی 
او شد. این محافظه کار و پوپولیست 59 ساله تا کنون اظهارنظری درباره قصدش برای 
حضور در انتخابات آتی ریاست جمهوری در 2017 نداشته است. اما در صورت ورود او 
به این کارزار، می تواند مشکلاتی برای جانشین عملگرای خود، حسن روحانی، ایجاد کند 
که پس از توافق هسته ای محبوبیت زیادی در ایران به دست آورد. مسعود میرکاظمی، 
وزیر نفت در دوره احمدی نژاد، در مصاحبه ای گفت: »در ریاست جمهوری، این فرد 
است که مهم است. گروه های سیاسی مهم نیستند. در عمل، یک فرد می تواند موجی 
را به راه بیاندازد. هر کسی اول این موج را آغاز کند، رای ها را کسب می کند. احمدی 
نژاد کارش را شروع کرده و می تواند این موج را آغاز کند«. او همچنین پیش بینی کرد 

متحد سیاسیش در صورت حضور در این انتخابات بر روحانی غلبه کند.
تخمین شانس موفقیت احمدی نژاد دشوار است

او به دلیل محدودیت موجود در قانون اساسی ایران نتوانست در انتخابات ریاست 
جمهوری 2013 حضور داشته باشد؛ اما احمدی نژاد می تواند بهترین امید برخی از 
اصولگرایان برای بازگشت قوی آن ها در انتخابات سال آتی باشد، هرچند رابطه اش با 
برخی از آن ها تیره است. سعید لیلاز، تحلیلگر سیاسی و مشاور اسبق رئیس جمهور 
اصلاحات می گوید: »تندروها احمدی نژاد را به عنوان تنها کسی می شناسند که می 
تواند در برابر اصلاح طلبان و نامزدهایشان بایستد. فعالیت او بسیار بیشتر شده و باعث 
ایجاد نگرانی هایی در بخش های متعددی در ایران شده است«. احمدی نژاد در 8 سال 
]آزگار[ ریاست جمهوریش، به کرات با لفاظی های تند خود و موضع مبارزه طلبانه اش 
درباره برنامه هسته ای ایران و زیر سوال بردن پیاپی هولوکاست، باعث ایجاد تنش در 
روابط ایران با جامعه بین المللی شد. حامیانش از احمدی نژاد به خاطر ایستادن برابر 
غرب تمجید می کنند. مخالفانش از کارنامه اقتصادی و اتهامات فساد در سطوح بالای 
دولتی در دوره او انتقاد می کنند. هرچند سخنرانی هفته گذشته احمدی نژاد در جیرفت 
بیشتر حول موضوع آزادی و دموکراسی بود، اما شامل تم آشنای محکوم کردن استکبار 
و حمله به غرب و به ویژه آمریکا نیز می شد. او رو به جمعیت گفت: »من می گویم شما 
چرا عملیات نظامی علیه عراق و افغانستان را شروع کردید و یک میلیون نفر را کشتید؟ 
آن ها می گویند می خواهند دموکراسی بیاورند. دموکراسی یعنی مردم حق انتخاب 
آزادی خودشان را داشته باشند. این ها مردم را برای آزادی می کشند و به خودشان 
تبریک می گویند«. احمدی نژاد اولین بار در سال 2005 به ریاست جمهوری انتخاب 
شد. با آفتابی شدن دوباره احمدی نژاد، حامیان او از اینترنت استفاده کرده اند تا بر 
دستاوردهای او تاکید کنند. یک وبلاگ حامی احمدی نژاد آماری منتشر کرده که به او 
جلوه خوبی می دهد؛ مثلا بر اساس این آمار تعداد جاده های روستایی ساخته شده در 
دوره او بیشتر از دوره روحانی بوده، اما این وبلاگ منبعی برای اطلاعات خود ذکر نکرده. 
منتقدان احمدی نژاد هم در فضای مجازی فعال بوده اند. عکس کنایه آمیزی از او در 
تلگرام او را به شکل معلمی نشان می دهد که در حال درس دادن است و می گوید: »از 
طریق عوام فریبی مجبورشان می کنیم خاطرات هشت سال مصیبت را فراموش کنند«. 
همچنین مخالفان او به اتهامات حقوقی اشاره می کنند که احمدی نژاد با آن ها روبرو 
است. ماهیت این اتهامات تا کنون اعلام نشده، اما رسانه های داخلی ایران می گویند 
درباره نحوه مدیریت بر دولت است که به درستی انجام نشده. این رئیس جمهور اسبق در 
سال 2013 به دادگاه فراخوانده شد، اما در آن حضور پیدا نکرد. به نظر مخالفان احمدی 
نژاد او پیش از آنکه به فکر حضور در انتخابات باشد، باید از مانع اتهامات حقوقی خود 
گذر کند. علی مطهری، عضو میانه رو مجلس ایران در این باره گفته است: »احمدی نژاد 

اول باید محاکمه شود، بعد تقاضای نامزدی برای انتخابات را بدهد«.

آیت االله جوادی آملی در واکنش به انتشار نادرست سخنانش در برخی رسانه ها:

با آبروی کسی بازی نکنید
آیت الله جوادی آملی در فرازی از درس اخلاق این هفته خود ، ضرورت حفظ آبروی 

مؤمن توسط خبرنگاران و اصحاب رسانه مورد تاکید قرار دادند.
این مرجع تقلید بعد از ظهر پنجشنبه در جلسه درس اخلاق هفتگی خود که در 
بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء برگزار شد ، به ضرورت حفظ آبروی مؤمن پرداخت و 
در توصیه ای به خبرنگاران و اصحاب رسانه بیان داشت: مبادا اگر جایی به عنوان خبرنگار 
رفتیم و سخنی شنیدیم به میل خود آن مطلب را تفسیر کنیم یا خدای ناکرده به میل 
خود تطبیق کنیم و از این طریق با آبروی کسی بازی کنیم؛ چون ذات اقدس الهی آبروی 
مؤمن را به این آسانی مورد تعرّض دیگری قرار نمی دهد. فرمود به میل خودتان تطبیق 
نکنید، به میل خودتان تفسیر نکنید، امین الله باشید اگر امانت را حفظ کردید هم در دنیا 
محفوظید و هم در آخرت اما اگر خدای ناکرده ما با آبروی کسی بازی کردیم ذات اقدس 

الهی در فرصت لازم و ضروری آبروی ما را ممکن است از بین ببرد.
جواد آملی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: مشکل ما این است که در توحید، 
خالص نیستیم هر کس در توحید خالص بود هم خیر دنیا و هم خیر آخرت را خواهد 

داشت.
این مرجع تقلید در ادامه با اشاره به تاکید قرآن کریم در خصوص مسئله خالص 
بودن توحید و شریک قرار ندادن برای خدا در همه امور بیان کرد: مشکل ما این است 
که در توحید، خالص نیستیم هر کس در توحید خالص بود هم خیر دنیا و هم خیر 

آخرت را خواهد داشت.
وی با بیان این مطلب که پیمودن صراط مستقیم بسیار سخت و دشوار است 
خاطرنشان کرد: در این دعاها و صلوات شعبانیه به ما آموختند که به خدا عرض کنیم 
خدایا پیمودن آن راه مستقیمی که شما ارائه کردید بدون کمک اهل بیت علیهم السلام 
بسیار سخت است؛ صراط مستقیم از نظر معرفت و شناخت بسیار باریک و دقیق و از 
نظر عمل بسیار تند و تیز است، هم شناخت وظیفه کار سنگین است هم عمل به وظیفه 

کار دشواری است.
آیت الله جوادی آملی با اشاره به عظمت ماه شعبان و دعاهای این ماه گفت: در این 
صلواتی که مربوط هنگام ظهر روزهای پربرکت ماه شعبان است درباره وجود مبارک 
پیغمبر)علیه و علی آله آلاف التحیّه والثناء( عرض می کنیم خدایا پیوند آن حضرت با ما، 
رابطه لطف و کَرم ایشان را با ما این طور قرار بده که از ما شفاعت کند و شفاعت پیامبر 
را درباره ما بپذیر. ما از ذات اقدس الهی مسئلت می کنیم وجود مبارک حضرت را برای 

ما شفیعِ مُشَفَّع قرار بده.

مجلس نهم که تنها چند روز از عمر آن باقیمانده و می رود به صفحات تاریخ جمهوری 
اسلامی ایران بپیوندد، روزهای پر فراز و نشیبی را تجربه کرد و توانست خود را به عنوان 
یکی از تاثیرگذارترین دوره های مجلس شورای اسلامی جای دهد. به گزارش ایرنا، برگزاری 
انتخابات نهمین دوره مجلس شورای اسلامی در 12 اسفندماه 1390 از آن جهت حایز 
اهمیت بود که نخستین انتخابات سراسری پس از حوادث انتخابات ریاست جمهوری 1388 
به شمار می رفت و البته تاثیر پذیرفته از فضای آن روزها؛ و همانگونه که انتظار می رفت 
اکثریت مطلق کرسی های مجلس نهم به جریان اصولگرایی رسید. حضور کمرنگ رقبا 
موجب شد تا اصولگرایان با تابلوها و لیست های متعددی قد علم کنند و از این رو گروه ها 
و احزاب اصولگرایی همچون جبهه پایداری، جمعیت رهپویان انقلاب اسلامی، جبهه متحد 
اصولگرایان و جبهه ایستادگی هر کدام سهمی از این مجلس گرفتند. مجلس نهم که میراث 
دار مجالس اصولگرای هفتم و هشتم بود، در رویارویی با دولت های هم دوره خود گوی 
سبقت را از اسلافش ربود؛ تنش با رئیس و معاون اول دولت برآمده از حمایت اصولگرایان 
که ریشه در اتفاقاتی چون خانه نشینی محمود احمدی نژاد و یا سوال از وی به عنوان رئیس 
جمهوری برای نخستین بار در تاریخ جمهوری اسلامی داشت، تنها بخشی از روزهای پر 
حادثه این مجلس بود. نوشتار زیر اشاره ای به برخی اتفاقاتی است که در مجلس نهم رخ داد:

*یکشنبه سیاه مجلس
نخستین چالش دولت دهم با مجلس نهم در کمتر از یک سال از استقرار مجلس جدید 
یعنی در 15 بهمن ماه سال 91 و در جریان استیضاح عبدالرضا شیخ الاسلامی وزیر وقت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی به دلیل انتصاب سعید مرتضوی در مدیریت سازمان تامین 
اجتماعی شکل گرفت. نمایندگان استیضاح کننده معتقد بودند که انتصاب سعید مرتضوی 
به عنوان مدیرعامل تامین اجتماعی غیرقانونی است و می بایست عزل شود اما امتناع 
عبدالرضا شیخ الاسلامی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی دولت دهم از این کار و حتی پا 
در میانی چهره هایی چون غلامعلی حدادعادل رییس فراکسیون اصولگرایان برای استعفای 
مرتضوی، مانع این استیضاح نشد. ریاست بر سازمان تامین اجتماعی از آن جهت اهمیت 
داشت که این نهاد بیمه گر بخاطر مالکیت بسیاری از شرکت ها، بنگاه ها و کارخانجات 
اقتصادی بزرگ که دولت بابت بدهی های خود به این سازمان واگذار کرده بود، امروز یکی 
از هلدینگ های مهم اقتصادی در کشور به شمار می رود. در جلسه استیضاح که با حضور 
محمود احمدی نژاد رییس جمهوری صورت گرفت، پس از اظهار نظر موافقان استیضاح 
و دفاعیات وزیر کار مبنی بر بی گناهی مرتضوی و نظر مثبت وزیر وقت اطلاعات درباره 
این انتصاب، رییس دولت دهم پشت تریبون قرار گرفت و به دفاع از عملکرد شیخ الاسلام 
پرداخت. احمدی نژاد در دفاعیات خود ضمن متهم کردن رییس مجلس به دخالت در امور 
اجرایی، تهدید به افشای برخی مطالب کرد و سپس کلیپی تصویری از دیدار سعید مرتضوی 
و فاضل لاریجانی )برادر رییس مجلس( در جلسه علنی پخش شد که صوت آن کاملًا 

نامفهوم بود و از این رو، وی اقدام به خواندن سخنان رد و بدل شده میان آن دو نفر کرد. 
به گفته احمدی نژاد، در این جلسه فاضل لاریجانی از مرتضوی خواسته است با گروه 
»ز« )که بعدها معلوم شد بابک زنجانی متهم نفتی است( کار کند و خواهان شراکت با بابک 
زنجانی و سازمان تامین اجتماعی شده و برای این کار حاضر است تا موافقت علی لاریجانی 

به عنوان رییس مجلس و صادق لاریجانی به عنوان رییس قوه قضاییه را نیز کسب کند. 
احمدی نژاد در سخنان خود از دخالت مجلس در کارهای اجرایی شکایت کرد و این 
موضوع را باعث بهم خوردن روابط قوا دانست. وی همچنین با بیان اینکه در طی چند سال 
از آغاز کار دولت دهم فشارهای بسیاری را تحمل کرده است، گفت که دولت دربرابر تمامی 
فشارها ایستادگی کرده و از اینکه می خواست سازمان تامین اجتماعی را زیر مجموعه نهاد 
ریاست جمهوری قرار دهد و نمایندگان با آن مخالفت کردند، لب به شکایت گشود. اظهارات 
احمدی نژاد با اعتراضات نمایندگان همراه شد؛ رییس مجلس نیز در پاسخ به این ادعاهای 
رییس دولت دهم گفت اولاً بحثی ایشان دارند راجع به اینکه تنظیم قوا بهم خورده، آقای 
رئیس جمهور! این سلیقه شماست که یک جایی نظر شورای نگهبان را بعنوان مفسر قانون 
اساسی قبول ندارید. لاریجانی ادامه داد: فرمودید بعضی مسایل سیاسی هست؛ دو، سه 
سال است تحت شدیدترین فشارها هستیم. مشکل اینجاست شما افرادی را بعنوان یاران 
خودتان انتخاب کردید، پرونده هایی دارند که نمی گذارید رسیدگی شود، فشاری نیست. از 
من می پرسید، همین مطالبی که گفتید به دادگاه می دادید رسیدگی کنند. مگر ما از کسی 
دفاع می کنیم؟ ما نزدیکترین فردمان هم باشد و تخلف کرده باشد، می گوییم رسیدگی کنند. 
ولی شما نمی گذارید رسیدگی شود، اشکال اینهاست... رئیس قوه مقننه تصریح کرد: رییس 
مجلس یک وظایف روشنی دارد، قوا مستقل از هم هستند، رییس مجلس را طبق قانون 

اساسی و قانون موظف کردند. قانون اساسی را بخوانید... شما می گویید چرا رییس مجلس 
در کار آقای مرتضوی دخالت کرده؟ رییس مجلس به مرتضوی کار ندارد. رییس مجلس 
می گوید مصوبه ای که شما دور زدید و این متن قانونی را لغو کردید و این سازمان را زیر نظر 
معاون اول بردید، خلاف قانون است. ما این را گفتیم؛ نتیجه این است که آقای شیخ الاسلام 
نمی  تواند بیاید اینجا بگوید مسؤولیت آن با من نیست چون دولت تخلف کرده و من هم 
تخلف را اعلام کردم؛ بنابراین زیر نظر ایشان است و ایشان باید تمکین می کرد و نکرده است؛ 
بنابراین این ها روشن است ما با استقلال قوه مجریه مشکلی نداریم. وی خاطر نشان کرد: 
»اما همین نفس کار را ملاحظه کنید. تهمت های زیادی که در این جلسه نثار بنده کرده اند 
هیچ ربطی به موضوع استیضاح نداشت و اگر من می خواستم مر آیین نامه را رعایت کنم نباید 
اجازه می دادم در این زمینه حرف بزنند؛ اما چون دیدم مدام می  گویند فیلم و بیاناتشان، 
بجای استیضاح آمدند راجع به رئیس مجلس صحبت کنند، گفتم بگذارید حرفهایشان را 

بزنند و خوب شد که حرفهایشان را زدند.«
رییس مجلس نهم با بیان این که صبح روز استیضاح از سوی معاون پارلمانی رییس 
جمهوری به پخش نواری درباره بستگانش در صحن مجلس تهدید شده است، گفت: »بنظر 
شما این یک اقدام توطئه آمیز علیه رئیس قوه مقننه نبود که آقای مرتضوی یکی از بستگان 
ما را به دفترش دعوت کند و بعد فیلم بگیرد. پس معلوم است برنامه داشتید مگر الان شما 
به اتاق های ما برای ملاقات می آیید ما فیلم می گیریم؟ من نمی دانم دستگاه آقای رئیس 

 جمهوری چطور است ولی ما که از کسی فیلم نمی گیریم.« 
لاریجانی در پایان تاکید کرد: بنده با برادرم ارتباطی ندارم. ایشان مدام می گوید با آقای 
فاضل لاریجانی، در کشور خیلی ها هستند نسبت دارند و رفتارهای متفاوت دارند ما با هم 
ارتباطی نداریم. اتفاقاً خوب شد که شما مرتب می گویید بگم، بگم »در کشور« بگم، بگم »راه 
انداختید، امروز این فیلم را پخش کردید که مردم شخصیت شما را بهتر بشناسند...اگر اجازه 
بدهید استیضاح را به رأی بگذاریم.« احمدی نژاد گفت: شما باید بگذارید من جواب بدهم. 

لاریجانی پاسخ داد: آقای احمدی نژاد! شما تهمت زدید جوابتان را دادیم دیگر حق 
صحبت ندارید. شما در یک جلسه علنی شئونات جمهوری اسلامی را رعایت نکردید، 
بفرمایید؛ به سلامت. رییس مجلس سپس با تکان دادن دست، محمود احمدی نژاد را از 
صحن مجلس بیرون کرد و رأی گیری برای استیضاح انجام شد که براساس آن از مجموع 
272 رأی ماخوذه، آراء ممتنع 24 رأی، آراء مخالف 5۶ رأی و آراء موافق استیضاح 192 

رأی بود که در نتیجه شیخ الاسلامی از سمت وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی عزل شد.
*حمله به لاریجانی در قم

حدود یک هفته پس از برگزاری جلسه استیضاح شیخ الاسلامی، علی لاریجانی برای 
سخنرانی در آیین 22 بهمن در قم به این شهر که نمایندگی مردم آن را در مجلس عهده 
دار است، سفر کرد. پیش از ورود لاریجانی به شبستان حرم مطهر حضرت معصومه )س( و 
در مسیر راهپیمایی وی، عده ای در خیابان های اطراف حرم در حالی که پوسترهایی منقش 
به تصاویر رهبری و احمدی نژاد در دست داشتند، شعارهای »زنده باد بهار«، »لاریجانی، 
بصیرت بصیرت«، »رئیس بی بصیرت نمی خواهیم« سر می دادند که سبب شد لاریجانی 
مسیر خود را تغییر داده و به جای خیابان شهدا از خیابان چهارمردان به سمت حرم حرکت 
کند. اما زمانی که لاریجانی قصد داشت سخنرانی خود را براساس متن دست نوشته ای که 
آماده کرده بود، ایراد کند، حدود 100 نفر پس از چند دقیقه در قالب گروه های 10 - 5 نفره 
از چند نقطه شبستان بپا خاسته و علیه وی شعار داده و به مرور به سمت تریبون حرکت 
کردند و حتی افرادی با پرتاب لنگه کفش و مهر نماز به سمت لاریجانی سعی در مضروب 
کردن وی داشتند. در این حرکت سازماندهی شده، آنها تلاش می کردند تا با سردادن 
شعارهایی علیه رییس مجلس مانع سخنرانی وی شوند و در مراسم گرامیداشت پیروزی 
انقلاب اسلامی ایجاد آشوب کنند و در حالی که اکثر مردم متحیر و ساکت نشسته بودند، در 
این بین افرادی از میان جماعت به مردم اشاره می کردند که بلند شوید و به سمت تریبون 
حرکت کنید! برخی از این افراد، کفن هم پوشیده بودند. در مقابل، گروهی دیگر از مردم و 
روحانیون، مقابل آنها ایستادند و کوشیدند با سپرکردن دست هایشان در هوا، مانع از فرود 
آمدن مهر و کفش ها بر سر و روی خود و سخنران شوند.  لحظاتی بعد، مهاجمان خود را به 
مقابل جایگاه رساندند و با کنار زدن نرده ها، به سمت لاریجانی حمله کردند. برهم زنندگان 
سخنرانی رئیس مجلس شعار می دادند: »خونی که در رگ ماست، هدیه به رهبر ماست« 
و »خواص بی بصیرت، مایه ننگ ملت«، لاریجانی را به داشتن بصیرت دعوت کردند. در 
این وضعیت، شدت پرتاب مهر و خطر پیشروی آشوبگران به حدی بود که فرماندهی سپاه 
علی ابن ابیطالب )ع( استان قم اصرار می کرد که لاریجانی از پشت تریبون پایین بیاید که 

پس از اخذ نظر محافظین و در حالی که چند نفر بر اثر اصابت مهر مجروح شده بودند، وی 
سخنرانی خود را قطع کرد. لازم به توضیح است که همزمان با حرکت مذکور و هماهنگی 
یکی از محرکین با تلفن همراه، برخی خانم ها نیز در طبقه فوقانی با آقایان همراه شده و بانوان 
را به دادن شعار علیه لاریجانی دعوت می کردند. لاریجانی هم برای این که اوضاع حرم بیش 
از پیش متشنج نشود، پس از 3 تا 4 دقیقه سخنان خود را قطع و در میان محافظانش مراسم 
را ترک کرد. پس از آن آیت الله سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( و امام 

جمعه موقت قم به جای لاریجانی به ایراد سخن پرداخت. 
بعد از تشنج در سخنرانی لاریجانی، آشوبگران با در دست گرفتن پوسترهای احمدی نژاد 
به شادمانی پرداخته اند و بلافاصله بعد از این اقدام جمعی از حامیان محمود احمدی نژاد که 
در چهارراه شهدای قم پوسترهایی از وی با شعار »زنده باد بهار« و »تو به ما جرأت طوفان 
دادی« را به دست داشتند؛ به دنبال علی لاریجانی شعارهای »لاریجانی بصیرت بصیرت« 
و »رئیس بی ولایت نمی خواهیم« سر دادند. پس از این اتفاق ناگوار، رهبر معظم انقلاب در 
دیدار مردم آذربایجان فرمودند: »من مخالف هستم کسانی راه بیفتند، افراد را ضد ولایت 
فقیه و بی بصیرت معرفی کنند و علیه او صحبت کنند. من با اقدامی که در قم صورت گرفت 
مخالفم. من با اقدامی که در حرم امام )ره( صورت گرفت، مخالفم. بارها به مسئولان جهت 
جلوگیری از این وقایع تذکر داده ام. اگر این افراد واقعا حزب اللهی هستند و مومنند این کار را 
نکنند.« سرانجام این موضوع در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس بررسی و 
به رغم برخی فشارها و ممانعت ها گزارش آن در صحن علنی مجلس قرائت و با رای مثبت 

153 نماینده مجلس برای پیگیری به قوه قضاییه ارجاع شد.
* تحقیق و تفحص از سازمان تامین اجتماعی

از میان گزارش هایی که فرصت قرائت از تریبون مجلس نهم را یافت، به جرات می توان 
گفت که تحقیق و تفحص از سازمان تامین اجتماعی مهم ترین و در عین حال اثرگذارترین 
گزارش تحقیق و تفحص در فضای سیاسی کشور بود که به دلیل امتناع وزیر کار از عزل 
مرتضوی کلید آن در مجلس زده شد. هرچند محور اصلی این تحقیق به عملکرد دولت 
دهم و دوران ریاست سعید مرتضوی بر این سازمان و نیز شرکت های تابعه آن از جمله 
شستا به عنوان یکی از بنگاه های مهم اقتصادی کشور باز می گشت اما متن آن در 13 
آذرماه 92 یعنی چند ماه بعد از استقرار دولت یازدهم به صحن مجلس رسید. این گزارش 
حاکی از تضییع بیت المال در این بنگاه بزرگ اقتصادی و محروم ماندن بیمه شدگان از 
درآمدهای ناشی از آن و بویژه نبود مدیریت صحیح و کارآمد و بهینه در شرکت های تحت 
پوشش بویژه شرکت سرمایه  گذاری تأمین اجتماعی )شستا( و پرداخت پاداش ها و حق 
جلسات غیرمتعارف به مدیران و مشاوران بود. واگذاری انحصاری 138 شرکت به سورینت 
قشم )شرکت تحت مدیریت بابک زنجانی( آن هم با وجود اشکالات و نواقص متعدد حقوقی 
در متن تفاهم نامه، موافقت هیات امنا در روزهای پایانی عمر دولت دهم با پرداخت پاداش 
به میزان بیش از ۶0 میلیارد ریال به تمامی مدیران دولت نهم و دهم و نیز استخدام 500 
نفر در سازمان، اختصاص کارت های هدیه با مبالغ کلان به افراد خاص از جمله کارت هدیه 
500 میلیون ریالی به محمد رضا رحیمی معاون اول وقت رییس جمهوری، یک میلیارد و 
500 میلیون ریال به محمد عباسی سرپرست وقت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، یک 
میلیارد ریال به شیخ الاسلامی معاون وقت اجتماعی رئیس جمهوری و یک میلیارد ریال 
دیگر بصورت وام قرض الحسنه به وی از جمله این تخلفات مالی و اداری بوده است. هرچند 
در مفاد این گزارش، موارد متعددی از نقض قانون و حاکمیت روابط بر ضوابط در قالب 
پرداخت وام های میلیاردی قرض الحسنه به افراد خاص و نیز پاداش های کلان به اعضای 
هیات مدیره و یا توزیع سکه، کارت هدیه یا بن خرید دیده می شود، اما جنجالی ترین بخش 
آن دریافت بخشی از این هدایا از سوی برخی از نمایندگان مجلس هشتم بوده است که 
اسامی آنان هیچگاه رسانه ای نشد. این گزارش نیز پس از تصویب در صحن مجلس راهی 

قوه قضاییه شد و هنوز درباره سرنوشت آن خبری منتشر نشده است. 
این رویدادهای مهم که در تقارن دوران مجلس نهم با دولت دهم شکل گرفت، نمونه 
هایی از تضادهای نمایندگان این دوره مجلس شورای اسلامی است که می توان گفت به 
رغم حضور نمایندگان حامی احمدی نژاد در این مجلس، نشان از مخالفت طیف وسیعی از 
جامعه سیاسی کشور با رفتارهای رئیس دولت دهم دارد. در عین حال از نقش و مدیریت 
تاثیرگذار علی لاریجانی نیز نمی توان چشم پوشی کرد و از آن به سادگی گذشت چه در 
دوران دولت دهم که بیشترین اصطکاک میان روسای قوا بود و چه در دولت یازدهم که 

نمایندگان جریانی خاص، دولت را بی نصیب از فشار و حملات جناحی خود نگذاشتند.
* گزارش از حمید شهریاری

فراز و فرودهای مجلس نهم؛

موافقانی که مخالف شدند

رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم اعظم حاجیلو فرزند اسداله دارای شناسنامه شماره 1011 به شرح دادخواست به کلاسه 
9504۶۶  از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است 
که شادروان عبداله قاسمی ورجانی به شناسنامه شماره 534 در تاریخ 95/2/19 در اقامتگاه دائمی 
خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به: 1 - محمد پارسا قاسمی 
ورجانی فرزند عبداله ش.ش 0482070511 نسبت با متوفی فرزند. 2 - محمد صدرا قاسمی 
ورجانی فرزند عبداله ش.ش 0373284152 نسبت با متوفی فرزند. 3 - لعیا قاسمی ورجانی فرزند 
عبداله ش.ش 0372۶882۶8 نسبت با متوفی فرزند. 4 - اعظم حاجیلو فرزند اسداله ش.ش 
1011 نسبت با متوفی زوجه. 5 - سروناز کربلائی حسن فرزند علی رضا ش.ش 3۶۶ نسبت با 
متوفی مادر. اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر 
کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک 

ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم اعظم قاسم عموئیان فرزند قاسم دارای شناسنامه شماره 103948 به شرح دادخواست 
به کلاسه 0/4۶5/ 95  از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح 
داده است که شادروان سید مجید سرکشیک به شناسنامه شماره 45 در تاریخ 1395/1/24 در 
اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به: 1 - سید 
محمد حسین سرکشیک فرزند سید مجید ش.ش0371855187  نسبت با متوفی فرزند. 2 
- فاطمه سادات سرکشیک فرزند سید مجید ش.ش 037204۶۶14  نسبت با متوفی فرزند. 
3 - ملیحه السادات سرکشیک فرزند سید مجید ش.ش2280950731  نسبت با متوفی فرزند. 4 
- اعظم قاسم عموئیان فرزند قاسم ش.ش103948  نسبت با متوفی زوجه. 5 - حورا سرکشیکیان 
سرکشیک فرزند حسین ش.ش227  نسبت با متوفی مادر.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی 
درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از 
متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی 

صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای محمد پیشوایی فرزند ابراهیم دارای شناسنامه شماره 53۶ به شرح دادخواست به کلاسه 
950448  از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است 
که شادروان  ابراهیم پیشوایی به شناسنامه شماره 28 در تاریخ 1394/7/20 در اقامتگاه دائمی خود 
را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به: 1 - محمد پیشوایی فرزند ابراهیم 
ش.ش 53۶ نسبت با متوفی فرزند. 2 - رقیه پیشوایی فرزند ابراهیم ش.ش 13432 نسبت با متوفی 
فرزند.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی 
اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به 

دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

ویــژه



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.com378غرر الحكم: ح8706؛ دانش نامه عقاید اسلامی: ج2، ص

امام علی علیه السلام:

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی: قم، 45متری صدوق، بین کوچه 28 و بانک صادرات، پلاک 426 

اذان صبح:4/26 طلوع آفتاب:6/03 اذان ظهر:13/02 اذان مغرب: 20/22

ان
یح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 65

60
79

17

هر كه حكمت در دلش جاى گیرد

عبرت شناس شود.

یکشنبه - بیست و ششم اردیبهشت ماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4001

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای یاسر واحدی فرزند نصرت اله دارای شناسنامه شماره 21۶4 به شرح دادخواست به کلاسه 9504۶1  از 
این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است که شادروان نصرت اله واحدی 
به شناسنامه شماره 9 در تاریخ 94/7/2 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصر است به: 1 - جلال واحدی فرزند نصرت اله ش.ش 110۶93 نسبت با متوفی فرزند. 2 - یاسر واحدی فرزند 
نصرت اله ش.ش 21۶4 نسبت با متوفی فرزند. 3 - علی واحدی فرزند نصرت اله ش.ش 120985  نسبت با متوفی 
فرزند. 4 - محمد واحدی فرزند نصرت اله ش.ش 4283 نسبت با متوفی فرزند. 5 - میثم واحدی فرزند نصرت اله 
ش.ش 370440587 نسبت با متوفی فرزند. ۶ - سعیده واحدی فرزند نصرت اله ش.ش 35312 نسبت با متوفی 
فرزند. 7 - وحیده واحدی فرزند نصرت اله ش.ش 132۶3 نسبت با متوفی فرزند. 8 - رقیه واحدی فرزند علی اصغر 
ش.ش 832  نسبت با متوفی زوجه. اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد 
تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه 

تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: 
و  )ره(  امام خمینی  یادمان حضرت  با شکوه  برگزاری 
شهدای پانزده خرداد به لحاظ حیثیتی برای نظام از اهمیت 
فراوانی برخوردار است و دستگاه های اجرایی باید برای 

برگزاری این ایام تلاش داشته باشند.
احد جمالی روز شنبه در نخستین جلسه هماهنگی ستاد 
تسهیلات زائران ایام ارتحال حضرت امام )ره( در سالن جلسه 
های دفتر هماهنگی امور زائرین استانداری قم با بیان اینکه 
برخی از مسائل مرتبط با نظام و حاکمیت جزو فرهنگ ما 
شده از این رو از نظر حیثیتی بسیار مهم است، اظهار داشت: 

برگزاری یادمان و بزرگداشت حضرت امام و شهیدان بویژه 
شهدای 15 خرداد از جمله آن به شمار می رود، از این رو 
به خاطر تکلیف شرعی و ملی خدمت در این زمینه وظیفه 
همه دستگاه های دولتی و آحاد کشور است. وی با تاکید بر 
حضور دستگاه های اجرایی در جلساد ستاد تسهیلات ایام 
14 و 15 خرداد افزود: نیروی انتظامی در ستاد تسهیلات 
استان عملکرد خوبی داشته که انتظار می رود سایر دستگاه 
ها نیز این رویه را دنبال کنند. جمالی تصریح کرد: امکانات 
دستگاه های اجرایی برای مردم است، از این نظر باید در 
راستای خدمت به آنها مورد استفاده قرار گیرد. وی در بخش 

دیگری از سخنان خود، پانزدهم خرداد را نقطه عطف انقلاب 
اسلامی به رهبری حضرت امام )ره( توصیف کرد و با بیان 
اینکه مردم قم در بین ملت ایران بیشترین سهم را در پیروزی 
انقلاب دارند، تصریح کرد: حضرت امام یکی از بزرگترین 
افتخارات خود را قمی بودن می دانستند، از این رو عملکرد 
مسئولان استان در این ایام در حوزه های مختلف باید الگوی 
سایر استان ها باشد.14 خرداد سالروز ارتحال بنیانگذار کبیر 
انقلاب اسلامی حضرت امام خمینی )ره( و 15 خرداد سالروز 
قیام خونین مردم بر علیه نظام شاهنشاهی در سال 1342 

هجری شمسی است.

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم:

امکانات دستگاه های اجرایی برای مردم است

اخبــار
مدیرکل آمار، برنامه و بودجه شهرداری قم:

تصویب سند چشم انداز شهر قم 
در افق 1414

مدیرکل آمار، برنامه و بودجه شهرداری قم گفت: تصویب اولین چشم انداز 
شهر قم در افق 1414 موفقیتی بزرگ برای شهرداری قم و شورای شهر است که 
زمینه تدوین مناسب برنامه راهبردی و عملیاتی 5 ساله شهر را فراهم می نماید.

محمدرضاخانی اظهارداشت: پس از تلاش های بسیار طی سال های اخیر 
جهت تدوین برنامه ای جامع برای شهرداری قم سرانجام با تلاش مجموعه 
مدیریتی شهرداری قم و همدلی و راهبری شورای اسلامی شهر سندچشم انداز 
تدوین شده برای افق 1414 شهر قم با رای قاطع اعضای شورای اسلامی شهر 
در جلسه علنی هفته گذشته به تصویب رسید. مدیرکل آمار، برنامه و بودجه 
شهرداری قم تصویب اولین چشم انداز بلند مدت شهر قم در شورای اسلامی 
شهر را به عنوان بالاترین مقام سیاست گذار مدیریت شهری دانست و افزود: این 
چشم انداز باعث ایجاد خط فکری مشخص و هدفمند برای مجموعه شهرداری 

در مسیر تدوین برنامه راهبردی و عملیاتی 5 ساله شهر می باشد.
 

شهردار منطقه سه قم خبرداد:

تجهیز بوستان فدك به امکانات 
تفریحی و رفاهی

شهردار منطقه سه قم گفت: مهرماه سال جاری قرارداد شهربازی فدك به 
پایان می رسد و با واگذاری جدید به بخش خصوصی بسترهای مناسبی برای 

تفریح شهروندان در بوستان فدك فراهم سازی می شود.
رضا پوریافر، با بیان اینکه در سال جاری 40 دستگاه مجموعه ورزشی برای 
بوستان های منطقه سه شهرداری قم خریداری می شود، اظهار کرد: امسال برای 
تامین تجهیزات مدیریت بحران منطقه سه شهرداری قم نزدیك به ده میلیارد 
ریال اعتبار درنظر گرفته شده است. وی از اختصاص بودجه 24 میلیارد ریالی 
برای تامین تاسیسات و تجهیزات شهری یاد کرد و افزود:  احداث ساختمان اداری 
شهرداری منطقه سه به منظور خدمات رسانی مطلوب تر به شهروندان از سال 
گذشته با اعتباری بالغ بر 21 میلیارد ریال آغاز شده است و اکنون برای تکمیل 
اسکلت سازی آن نزدیك به 21 میلیارد ریال اعتبار درنظر گرفته شده است که 
امیدواریم با تامین اعتبارات لازم بتوانیم این پروژه را در سال 9۶ به پایان برسانیم.

شهردار منطقه سه با اشاره به اینکه برای تجهیز بوستان فدك از منابع مالی 
سفر مقام معظم رهبری بودجه مناسبی اختصاص داده شده است، عنوان کرد: 
مهرماه سال جاری قرارداد شهربازی فدك به پایان می رسد و با واگذاری جدید 
به بخش خصوصی بسترهای مناسبی برای تفریح شهروندان در بوستان فدك 

فراهم سازی می شود.

مدیر مرکز پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم:

حمل و نقل مواد خطرناك در قم 
شناسنامه دار می شود

مدیر مرکز پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم گفت: حمل و نقل مواد 
خطرناك در سطح شهر باید شناسنامه دار شود تا نیروهای آتش نشان در صورت 

بحران بتوانند آسیب های ناشی از تهدیدهای احتمالی را کاهش دهند.
علی اکبر رحیمی، با بیان اینکه مرکز پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری 
قم به دنبال ایجاد واحدهای مدیریت بحران در شهرداری های مناطق هشت گانه 
است، اظهار کرد: این واحدها در زمان بحران، مدیریت صحنه در مناطق را دنبال 

می کنند تا اثرات تخریبی بحران ها را کاهش دهند.
وی با اشاره به برگزاری مستمر جلسات کمیته آتش نشانی کارگروه مدیریت 
بحران شهرداری قم اظهار کرد: بر اساس مصوبه آخرین جلسه این کمیته، 
حمل و نقل مواد خطرناك در سطح شهر قم باید شناسنامه دار شود تا نیروهای 
آتش نشان در صورت بحران بتوانند آسیب های ناشی از تهدیدهای احتمالی را 
کاهش دهند که پیگیری های لازم در این راستا توسط سازمان آتش نشانی و 

خدمات ایمنی شهرداری قم پیگیری می شود.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم؛

شبکه روشنایی بلوار مرجعیت در قم 
احداث شد

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم از تامین روشنایی بلوار جدید 
الاحداث مرجعیت در قم خبر داد.

مهدی آهنین پنجه ضمن قدردانی از  تلاش های شهرداری قم در احداث 
بلوار مرجعیت در  انتهای بلوار جمهوری قم اذعان داشت: با تلاش و زحمات 
شبانه روزی کارکنان برق استان  قم خوشبختانه در مدتی کمتر از دو هفته 
توانستیم شبکه روشنایی بلوار مرجعیت را به طول یک و نیم کیلومتر احداث 
کنیم. وی  در ادامه به نصب 3۶ پایه فلزی و بتونی جهت تامین روشنایی بلوار 
مذکور اشاره کرد و افزود: طرح شبکه روشنایی بلوار مرجعیت با تامین اعتبارات 
استانی و همکاری شهرداری و اجرای آن از سوی شرکت توزیع نیروی برق استان 

قم به بهره برداری رسید.

طی سال گذشته انجام شد؛

صدور بیش از 12 هزار گواهینامه 
الکترونیکی مهارت در قم

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم گفت: طی سال گذشته بیش 
از 12 هزار و ۶8 گواهینامه الکترونیکی مهارت فنی و حرفه ای در این اداره کل 

صادر شده است. 
احمد عطارنیا ، اظهار داشت: طی سال گذشته بیش از 12 هزار و ۶8 
گواهینامه الکترونیکی مهارت فنی و حرفه ای در اداره  کل آموزش فنی و حرفه ای 
استان قم صادر شده است. وی گفت: علاوه بر این تعداد گواهینامه الکترونیکی، 
چهار هزار و 550 تأییدیه صلاحیت حرفه ای نیز در این مرکز صادر شد. مدیرکل 
آموزش فنی و حرفه ای قم با اشاره به روند برگزاری آزمون های هماهنگ 
کشوری، ادواری و تفاهم نامه ها و صنعت ساختمان در قم افزود: در سال گذشته 
در مجموع بیش از 21 هزار و 550 نفر در این آزمون ها شرکت کرده اند که از این 

تعداد هشت هزار و ۶20 نفر مرد و 12 هزار و 930 نفر زن بوده اند.
وی بیان کرد: از تعداد 21 هزار و 550 نفر شرکت کننده در آزمون های 
استان، 17 هزار و 240 نفر در دو مرحله آزمون های کتبی و عملی نمره قبولی 

کسب کردند که گواهینامه الکترونیکی آنها صادر شده است.

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم  خبرداد:

احداث 94 مدرسه در استان  قم 
توسط خیرین 

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم از احداث 94 مدرسه در این استان توسط 
خیرین از ابتدای تأسیس تاکنون خبر داد. 

محسن پورگلیان ، اظهار داشت: اداره کل نوسازی مدارس استان قم از زمان 
تأسیس تاکنون نسبت به احداث، تخریب و بازسازی 3۶0 مدرسه با چهار هزار 
کلاس درس اقدام کرده است. وی گفت: در سال گذشته با وجود مشکلات 
مالی و اعتباری فراوان، در مجموع بخش های مختلف شامل پروژه های احداثی، 
پروژه های تخریب و بازسازی و مقاوم سازی، پروژه های استانداردسازی سرمایشی 
و گرمایشی، تعداد 73 پروژه با ۶97 کلاس درس و 9۶ هزار و 774 متر مربع 
زیربنا 498 هزار و 799 میلیون ریال اعتبار در بخش های مختلف به بهره برداری 

رسید که طی سال های اخیر یک رکورد محسوب می شود.

معاونت توسعه مشارکتهای مردمی کمیته امداد قم:

مردم قم سال گذشته 105 میلیارد 
صدقه دادند

معاونت توسعه مشارکتهای مردمی کمیته امداد استان قم از 105 میلیارد 
ریال کمکهای قمی ها در سال 94 خبر داد.

افشین پایانی فر با خوب توصیف کردن عملکرد این حوزه در جذب کمکهای 
مردمی در سال 94  اظهارداشت  : مجموع کمکهای مردمی صدقات در سال 
گذشته بیش از 93 میلیارد و 920 میلیون  ریال بوده که نسبت به عملکرد سال 
گذشته 11 درصد رشد داشته است.وی مجموع کمکهای مردمی را در سال 
گذشته  نزدیک به 105 میلیارد ریال عنوان کرد و گفت این رقم نسبت به سال 
گذشته 19 درصد رشد داشته است.پایانی فر اعلام کرد صدقات پرداختی مردم 
در امر ساخت و تعمیر مسکن ، درمان ، ازدواج ، تحصیل و معیشت محرومین 

استان قم مصرف می گردد.

به  اشاره  با  علمیه  حوزه های  مدیر 
ویژگی های امر گزینش گفت: در مقام مصاحبه 
نباید بسیار ساده لوحانه برخورد کرد که هر 
کسی وارد حوزه شود و نه بسیار سخت گیرانه 
برخورد کرد، بلکه باید سؤوالات گزینشی با 

برنامه ریزی دقیق همراه باشد.
آیت الله  حوزه،  خبر  مرکز  گزارش  به 
نشست  در  بوشهری  حسینی  سیدهاشم 
هم اندیشی اساتید مصاحبه و مشاوره حوزه 
علمیه استان قم و مدارس تابعه سال تحصیلی 
جدید که در مدرسه علمیه ملاصادق در قم 
برگزار شد، به بیان مهمترین نگرانی و دغدغه 
حوزه اشاره کرد و گفت: یکی از مسائل مهمی 
که در حوزه داریم و جزو دغدغه بزرگان بوده، 

این است که چه افرادی را در حوزه بپذیریم تا خروجی خوب 
برای آینده حوزه باشد. 

مدیر حوزه های علمیه اظهار کرد: توصیه موکد بزرگان 
همواره این بوده است که می گویند مواظب ورودی حوزه باید 
بود و گزینش حوزه را باید درست برنامه ریزی و طراحی کرد 

که هر کسی وارد حوزه نشود.
وی بیان کرد: اگر چه کسانی که در سن پایین وارد حوزه 
می شوند آسیب کمتری در بین آنها وجود دارد ولی فضای 

مجازی کار را بسیار سخت و پیچیده کرده تا جایی که حتی 
نوجوانان نیز گرفتار این فضا هستند.

امام جمعه قم بیان کرد: این قدر فضا حساس و آلوده 
است که همه سنین را گرفتار و مشغول خود کرده است، 
به هر حال باید طوری گزینش ورود به حوزه صورت گیرد که 

جای هیچ گونه نگرانی برای آینده حوزه نباشد.
عضو خبرگان رهبری افزود: باید گزینش گران به مسئله 

گزینش حساس باشند و با برنامه حرکت کنند.
و  مشخصه  به  ادامه  در  بوشهری  حسینی  آیت الله 

امر گزینش و مصاحبه اشاره و  ویژگی های 
خاطرنشان کرد: در مقام مصاحبه نباید بسیار 
وارد  برخورد کرد که هر کسی  ساده لوحانه 
حوزه شود و نه بسیار سخت گیرانه برخورد 
کرد، بلکه باید سؤوالات گزینشی با برنامه ریزی 

دقیق و روانشناسی حساب شده همراه باشد.
خطیر  وظیفه  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
و  حوزه  سلامت  در  بررسی  و  آمار  معاونت 
حوزویان گفت: باید از هر چیزی که موجب 
شبهه می شود و موجب می شود بهانه در دست 
بهانه جویان قرار گیرد تا علیه معاونت آمار و 
بررسی موضع گیری کنند جلوگیری کرد، باید 

سعی شود بهانه به دست کسی داده نشود.
مدیر حوزه های علمیه گفت: گزینشگر باید 
از افراط و تفریط در سؤوالات، از حاشیه رفتن و مخلوط 
کردن مباحث پرهیز کند. امام جمعه قم بیان کرد: گزینش گر 
باید به مصاحبه شونده احترام کند تا خاطره خوشی برای او 
باقی بماند و در همین راستا طرح میثاق طلبگی طرح خوبی 

بود که در حوزه به اجرا در آمده است.
عضو خبرگان رهبری بیان کرد: حوزه، عالم و فاضل متقی 
و مسؤولیت شناس، زمان شناس و انقلابی می خواهد و بخشی 

از این کار به عهده گزینش گران است.

آیت الله حسینی بوشهری:

گزینش در حوزه با حساسیت انجام شود

نامحــرمانه

استاندار قم با بیان اینکه نباید به مسئله 
محیط زیست بی توجه باشیم، گفت: برای 
داشتن محیط زیستی مناسب برای همه، 
مشارکت همه مردم را نیازمند هستیم و اگر 
این مشارکت وجود نداشته باشد آن هدف 

محقق نمی شود.
در  شنبه  روز  صادقی  مهدی  سید 
پنجمین جشنواره بین المللی فیلم سبز 
ایران در تالار شهید سید مرتضی آوینی 
قم، با انتقاد از عدم استقبال مناسب از این 
محیط  با  رابطه  در  کرد:  اظهار  جشنواره 
زیست موضوع های مهمی وجود دارد و باید 
این فهم عمومی برای حضور همه جانبه در 
حفاظت از محیط زیست در زندگی خود 

ایجاد کنیم.
حفاظت از محیط زیست

وظیفه همگانی است
وی با بیان اینکه نباید به مساله محیط 
زیست بی توجه باشیم، گفت: برای داشتن 
محیط زیستی مناسب برای همه، مشارکت 
این  اگر  و  نیازمند هستیم  را  مردم  همه 
هدف  آن  باشد  نداشته  وجود  مشارکت 
محقق نمی شود. وی به تعداد کم شرکت 
کنندگان و استقبال کم دعوت شدگان این 
جشنواره اشاره کرد و گفت: هر کدام از ما 
به عنوان یک فرد و یک شهروند باید این 
را وظیفه خود بدانیم که در مساله محیط 
و  باشیم  داشته  جدی  مشارکت  زیست 
سهم خود را در این امر حیاتی ایفا کنیم و 
حفاظت از آن وظیفه همه ماست. صادقی 
بیان کرد: همه افراد در بخش  های دولتی 
و غیردولتی که ادعای کار فرهنگی، هنری و 
سیاسی دارند و به دنبال مشارکت در همه 
موضوع ها هستند، باید جدی و عملی در 
این زمینه حضور پیدا کنند و با حضور خود 
نشان دهیم که این موضوع را قبول داریم و 
برای خود سهم و مسئولیتی قائل هستیم. 
استاندار قم خاطرنشان کرد: در همه موضوع 
های مختلف اقتصادی، فرهنگی و توسعه 
ای، در همه ابعاد آن اگر مشارکت عمومی، 
همگرایی و هم افزایی صورت نگیرد، چیزی 

حاصل نمی شود.
اقتصاد مقاومتی

 به تغییر نگرش نیاز دارد
وی همچنین با اشاره به مساله اقتصادی 
مقاومتی اظهار کرد: شاید تصور عامه این 
است که وظیفه دولت و حاکمیت است 
که این اقتصاد مقاومتی را به پیش ببرد و 
تحقق ببخشد، اما این وظیفه عمومی همه 

مردم است.
حاکمیت  کرد:  خاطرنشان  صادقی 
وظیفه برنامه ریزی و حمایت دارد اما آنچه 
که می تواند در موفقیت این موضوع نقش 
داشته باشد، نقش حضور مردم است. وی 
با بیان اینکه با برگزاری جلسه و کارگروه، 
اقتصاد مقاومتی محقق نمی  شود، افزود: 
اقتصاد مقاومتی باور است و به تغییر نگرش 
نیاز دارد، نوع مصرف، خودباوری های ملی و 
سبک زندگی به مشارکت جمعی نیاز دارد و 
باید در این زمینه هم  افزایی صورت بگیرد، 

اگر این کار صورت نگیرد اقتصاد مقاومتی 
محقق نمی  شود.

وی با بیان اینکه باید نگاه خود انتقادی 
داشته باشیم، گفت: هر کس باید خودش 
 به عنوان مسئولی که تعهد خدمتگزاری به 
ملت دارد، در این بخش ورود پیدا کند، باید 
نگاه را از بخش و اداره فراتر ببریم و نگاه 
استانی و فرا استانی داشته باشیم، اگر محیط 
زندگی، ظاهری و فیزیکی سالم نباشد، روح 

و روان ما نیز سالم نخواهد بود.
چاره  ای جز ارتقای وضعیت

 زندگی خود نداریم
استاندار قم خاطرنشان کرد: چاره  ای 
جز ارتقای وضعیت زندگی خود نداریم، باید 
دست به دست یکدیگر بدهیم و تنها نظاره 
 گر نباشیم تا محیط زیست مناسب برای 

همه مردم محقق شود.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان:
ارتباط مستقیم فرهنگ و محیط 

زیست کارگشاست
 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
قم  نیز در این همایش گفت: ارتباط مستمر 
و مستقیم فرهنگ با محیط زیست راهگشا 
و کارساز است، بنابراین باید از آن نهایت 
با  دانیالی،  رحمان  گیرد.  استفاده صورت 
بیان اینکه برگزاری جشنواره فیلم سبز یکی 
از بزرگترین اتفاقات زیست محیطی است، 
اظهار کرد:  هدف اصلی این جشنواره ارتباط 
هنرمندان با مردم به منظور آشنایی بهتر و 

بیشتر دوستداران محیط زیست است.
وی خاطرنشان کرد: بیان شیوای هنر در 
عرصه های مختلف فیلم، عکس و فضاهای 
مجازی راسخ تر و بهتر می تواند زیبایی های 
را نشان دهد. مدیر کل  زیست محیطی 
حفاظت محیط زیست استان قم با بیان 
اینکه ارتباط مستمر و مستقیم فرهنگ با 
محیط زیست راهگشا و کارساز است، گفت: 
و  )س(  معصومه  حضرت  حرم  بر  علاوه 
مسجد جمکران، ظرفیت بالقوه علما و فضلا 
در زمینه روشنگری و ارائه بیانات ارزشمند 
آموزش های  زمینه  در  راهگشا  می تواند 

زیست محیطی در دین اسلام باشد.
پایتخت جهان  اینکه قم  بیان  با  وی 
تشیع است، خاطرنشان کرد: همه مجامع 
دانشگاه ها  و  قدرتمند  مجامع  ویژه  به 
افکار  تنویر  زمینه  در  خاصی  امکانات 

عمومی به عموم مردم ارائه می دهند.
دانیالی به برنامه های دیگر جشنواره فیلم 
سبز اشاره کرد و افزود: برگزاری میزگرد علمی 
رسانه و محیط زیست، تور طبیعت گردی 
ویژه دانشجویان زیست محیطی، برگزاری 
کارگاه های آموزشی مختلف با دانشگاه های 
مختلف، کارگاه آموزش عکاسی در طبیعت و 
بازدید رایگان از موزه فقه و زندگی از برنامه های 
جنبی جشنواره فیلم سبز خواهد بود. وی با 
بیان اینکه باید از محیط  بانان گمنام محیط 
در همه کشور  تقدیر شود، گفت:  زیست 
عملکرد آنها نشان داده نمی شود، امیدوارم 
پیوسته اقدامات زیست محیطی در زمینه بهبود 
شرایط صورت گیرد، قم به واسطه جایگاهش 
به عنوان شهر کریمه اهل بیت )ع(، خواهان 

بروز و ظهور صنایع پاک است.

مدیرکل  ارشاد استان قم:
فیلم و هنر تجسمی می تواند خدمت 
فراوانی به محیط زیست داشته باشد

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
قم نیز در این همایش گفت: فیلم و هنر 
تجسمی می تواند خدمت فراوانی به محیط 
زیست داشته باشد، در این عرصه کارهای 
بزرگی از سینماگران بزرگ دنیا مشاهده 
کردیم که البته غربی ها در این عرصه جلوتر 
هستند. حجت الاسلام عباس دانشی، اظهار 
کرد: دین مقدس اسلام به همه ابعاد زندگی 
بشر توجه کرده و در زیباترین شکل ممکن 
دستورات و برنامه های خود را اعلام کرده 
است. وی خاطرنشان کرد: فضای سانسور و 
محدودیت های سنگین برای امامان و جامعه 
برای مسکوت نگاه داشتن اندیشه های اسلام 
ناب در تاریخ رواج داشته تا جایی که بیان 
حدیث و تکرار سخنان پیشوایان دین حتی 

در مقطعی جرم بوده است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
قم با بیان اینکه دستگاه های حاکم از دوران 
خلفای سه گانه و بنی امیه تلاش می کردند تا 
نگذارند حقایق اسلامی از زبان پیشوایان دین 
بیان شود، گفت: با همه جفاها، محدودیت ها 
و فاصله انداختن ها در عین حال می توانیم به 
موضوعات مختلف در منابع روایی و میراث 
ماندگار شیعی برسیم و از مصادیق و نمونه ها 

در سنت و سیره معصومان بهره مند شویم.
دانشی یادآور شد: موضوعاتی مانند حفظ 
محیط زیست، حقوق گردشگران و حقوق 

حیوانات ضرورت داشته و مورد غفلت نبوده 
است و در منابع اسلامی نمونه های خوبی از 

آن را مشاهده می کنیم.
دانشی با بیان اینکه دستور صریح پیامبر 
در  جز  را  درختان  که  است  )ص(  اسلام 
هنگام ضرورت قطع نکنید، گفت: این امر 
نشان دهنده توجه دین به محیط زیست و 
سالم سازی محیط زیست است، اگر تحقیق 
و پژوهش شود به مصادیق فراوانی در این 
کرد:  خاطرنشان  وی  می بریم.  پی  زمینه 
فیلم و هنر تجسمی می تواند خدمت شایان 
توجهی به محیط زیست داشته باشد، در 
از سینماگران  بزرگی  این عرصه کارهای 
بزرگ دنیا مشاهده کردیم که غربی ها در 
این عرصه جلوتر هستند. مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان قم ادامه داد: امیدواریم 
نمونه های حفظ محیط زیست بیشتر شود 
و بتوانیم درباره سرزمین، آب های ایران و 
جغرافیای ایران کارهای خوب و تاثیرگذار 
و  مستندسازان  است  لازم  کنیم،  تولید 
فیلم سازان توجه به این عرصه داشته باشند. 
وی ادامه داد: این بخش از سینما را نمی توان 
از طریق درآمد گیشه روی آن حساب کرد 
و باید مورد حمایت بخش دولتی قرار گیرد.

دانشی با بیان اینکه هنرهای تجسمی 
ارتباط  زیست  محیط  و  طبیعت  با  که 
دارد،  به شایستگی مورد توجه افراد است، 
گفت: تلاش در عرصه حفظ، سالم سازی 
و موضوعات مرتبط با آن از وظایف همه 
دستگاه ها، فعالان فرهنگی و اجتماعی است.

در این مراسم از چهار هنرمند استان قم 
که آثارشان به این جشنواره راه یافته است به 
نام های سید محمدرضا بهشتی پور )عکاس 
اسلامی  جمهوری  خبرگزاری  خبرنگار  و 
مرکز قم( در رشته عکس، احسان چراغی 
در رشته کاریکاتور، سید سجاد موسوی در 
رشته فیلم و سید محمدجواد سید ابراهیمی 
در رشته گرافیک تجلیل شد.  این جشنواره 
در قم از سوی اداره کل حفاظت محیط 
اداره کل فرهنگ  با مشارکت  زیست قم 
خبرگزاری  قم،  استان  اسلامی  ارشاد  و 
جمهوری اسلامی )ایرنا( مرکز قم، کانون 
پرورشی فکری کودکان و نوجوانان، سازمان 
فرهنگی هنری ورزشی شهرداری و روزنامه 
همشهری استان قم برگزار می شود. تاکنون 
چهار دوره از این جشنواره بین المللی در 
کشور برگزار شده که در دوره های پیشین 
در مجموع یک هزار و 934 فیلم نمایش 
داده شده که از این تعداد یک هزار و 585 
فیلم از ایران و بقیه از کشورهای دیگر بوده 
است.  این جشنواره تا 31 اردیبهشت ماه 
جاری در تمام استان های کشور برگزار می 
شود و دبیرخانه مرکزی آن در تهران قرار 
دارد و در قم برخی از آثار برتر جشنواره در 
تالار شهید آوینی واقع در بلوار جمهوری 
اسلامی، نبش کوچه 28 به نمایش درمی 
آید و علاقه مندان برای کسب اطلاعات 
بیشتر می توانند به پایگاه اطلاع رسانی 
 www.iigff.org جشنواره به نشانی اینترنتی

مراجعه کنند.

الکترونیك  نژاد مترجم کتاب  دکتر سقائیان 
قدرت در بیست و چهارمین جشنواره کتاب سال 
دانشگاهی عنوان شایسته تقدیر را به خود اختصاص 

داد.
به گزارش شهر نیوز به نقل از روابط عمومی 
دانشگاه تهران، آیین اختتامیه جشنواره کتاب سال 
دانشگاهی، با حضور رییس و هیأت رییسه دانشگاه 
از  زیادی  و جمع  سازمان سمت  رییس  تهران، 
استادان و دانشجویان و با هدف معرفی کتاب های 
برگزیده دانشگاهی و تجلیل و قدردانی از مولفان، 

مترجمان و ناشران در دانشگاه تهران برگزار شد.
 در این مراسم دکتر ایرج اله دادی، مدیرکل 
خدمات پژوهشی و انتشارات دانشگاه تهران با اشاره 

به کتاب های دریافتی در سال 1394 برای شرکت در بیست 
و چهارمین دوره کتاب سال دانشگاهی افزود: تعداد عناوین 
دریافتی در سال 94 خوب بود، اما راضی کننده نیست و حداقل 
باید 3 هزار عنوان کتاب دانشگاهی به دستمان می رسید. در 

این دوره، حدود 300 نفر ساعت، اعضای تخصصی و شورای 
سیاستگذاری وقت گذاشتند و از 790 داور استفاده شد تا در 
نهایت 1۶ کتاب به عنوان کتاب شایسته انتخاب شوند. دکتر 
محمود نیلی احمدآبادی رئیس دانشگاه تهران در این مراسم 
گفت: اگر بگوییم کتاب سمبل آگاهی و تحول است به گزاف 

صحبت نکرده ایم. در جایی که صحبت از تفکر 
می شود یکی از نشانه های آن کتاب است و آن 
چیزی که امروز نسل ما از گذشته به یادگار دارد، 
کتاب هایی است که به ما به ارث رسیده است. اگر 
امروز از قرآن و اسلام صحبت می کنیم و یا مولانا و 
حافظ را می شناسیم، به خاطر همین کتاب است. 
رییس دانشگاه تهران گفت: به لحاظ رده بندی 
جهانی ما جزو 20 کشور دنیا به لحاظ چاپ کتاب 
و مقالات هستیم، اما سوالی که مطرح می شود این 
است که چرا کتاب ما در صحنه جهانی حضور 
ندارد و ترجمه نمی شود و کتاب های ما قابل عرضه 
در سطح جهانی نیست و این یك آفت در حوزه 

پژوهش کشور است
در پایان این مراسم از 7 مولف، 9 مترجم و 8 ناشر برگزیده 
تقدیر به عمل آمد که دکتر سقائیان نژاد شهردار قم با ترجمه 
کتاب الکترونیك قدرت در رشته مهندسی برق عنوان شایسته 

تقدیر را به خود اختصاص داد.

استاندار قم در پنجمین جشنواره بین المللی فیلم سبز ایران:

نباید به مسئله محیط زیست بی توجه باشیم

در بیست و چهارمین جشنواره کتاب سال دانشگاهی صورت گرفت:

کسب عنوان شایسته تقدیر توسط شهردار قم

دلیل تماس تلفنی یکی از مراجع با لاریجانی
گفته می شود: با وجود اینکه در جلسه علنی روز دوشنبه 20 اردیبهشت ماه، نمایندگان با بررسی 
طرح بانکداری جمهوری اسلامی به صورت اصل 85 قانون اساسی موافقت کردند، تاکنون کمیسیون 
اقتصادی برای بررسی این طرح تشکیل جلسه نداده است.یک مقام آگاه در این باره به فارس گفته است 
که لابی های گسترده ای برای عدم بررسی این طرح در کمیسیون اقتصادی وارد شده و به همین دلیل 
هفته گذشته حتی یک جلسه در کمیسیون اقتصادی تشکیل نشد.به گفته وی این فشار در درجه اول به 
هیات رئیسه مجلس و لاریجانی وارد شده است اما خبرهای جدید حاکی از تغییر این رویکرد است.وی 
تصریح کرد: شنیده شده یکی از مراجع عظام تقلید در تماس با رئیس مجلس خواستار بررسی این طرح 
شده و به همین دلیل طبق آخرین توافقات، قرار شد کمیسیون اقتصادی از هفته پیش رو جلسات بررسی 

طرح بانکداری جمهوری اسلامی را آغاز کند.

رتبه جهانی ایران در خودکشی
گفته می شود: در دو هفته اخیر در ایران چهار نفر در ملاء عام خودکشی کرده اند؛  از مردی که از پل 
عابری در خیابان میرداماد خود را حلق آویز کرد و مرد دیگری که در بیمارستان میلاد خودکشی کرد تا 
خودکشی دختر 13 ساله در اتوبان نیایش و آخری هم پسر 28 ساله ای که در میدان رسالت خودکشی 
نافرجامی داشت. این اتفاق ها همگی نگرانی ها را در رابطه با آمار خودکشی در ایران افزایش داد و حتی وزیر 
بهداشت در رابطه با اپیدمی شدن خودکشی هشدار داد! اما ایران با وجود میزان روزانه حدود 10 خودکشی 
رتبه مناسبی دارد. هر هفته حدود 77 نفر در ایران خودکشی می کنند که شاید نشان دهد خودکشی 4 نفر 
در هفته های اخیر آمار نگران کننده ای نباشد. البته آخرین آماری که پزشکی قانونی درباره آمار خودکشی 

در ایران ارائه کرده، کاهش 1.8 درصدی را نشان می دهد.

هفت سال زندان، مجازات تقلب کنکور
گفته می شود: چین برای اولین بار در تاریخ برگزاری آزمون کنکور دانشگاهی در این کشور تقلب 
در این امتحان سراسری را جرم اعلام کرد و برای متخلفین مجازات تا هفت سال زندان در نظر گرفت. 
»گائوکائو« بزرگ ترین آزمون پذیرش در دانشگاه های ملی چین یا همان کنکور سراسری است. در این 
آزمون ها سالیانه بالغ بر 9 میلیون متقاضی شرکت می کنند و به دلیل رقابت تنگاتنگی که در این کنکور 
برای ورود به دانشگاه ها وجود دارد، برخی از متقاضیان اقدام به تقلب در آن می کنند تا شانس خود را برای 
ورود به دانشگاه افزایش دهند. حال بر اساس مقرراتی که از سوی مسئولان نظارت بر امتحانات سراسری 
دانشگاهها در این کشور اعلام شده، از این پس کسانی که در کنکور سراسری چین مرتکب تخلف شوند 
مجازات تا هفت سال زندان برای آنان در نظر گرفته خواهد شد. در همین راستا اعلام شده که وسایل همه 

داوطلبان قبل از ورود به محل آزمون بازرسی و اثر انگشت آنها نیز ثبت خواهد شد.

اصلاح طلبان چگونه به قدرت بازگشتند؟
گفته می شود: اصلاح طلبان برای بازگشت نه از نیروهای خود بلکه از نیروهای رقیب استفاده کردند. 
روحانی و ناطق نوری که زمانی از شناخته شده ترین نیروهای جریان راست در ایران بودند و سال ها به 
ویژه در دهه ۶0 تلاش می کردند جریان راست قدرت را در اختیار داشته باشند. اصلاح طلبان با استفاده از 
اختلافات ایجاد شده میان اصول گرایان دست به جذب ژنرال های جریان راست زدند و توانستند آنها را نه به 
صورت کامل اما با خود همراه کنند. در انتخابات مجلس دهم نیز جریان اصلاحات با رد صلاحیت نیروهای 
خود روبرو شد و تصمیم گرفت با معرفی چهره های جدید و اصول گرایان نزدیک به جریان اعتدال وارد 
صحنه رقابت شود. اصلاح طلبان به این نتیجه رسیده اند که برای بازگشت به قدرت دیگر احتیاج نیست 
حتما از اصلاح طلبان سرشناس با سبقه صرفا سیاسی استفاده کنند بلکه می توانند با اصلاح طلبان فعال 
در عرصه های اجتماعی و فرهنگی و کمتر شناخته شده و حتی اصول گرایان میانه و نزدیک به دولت هم 

برای حضور در صحنه سیاسی استفاده کنند.

کاندیدای اصلاح طلبان عارف و باقی نمایندگان لاریجانی است
گفته می شود: سخنگوی کمیته هفت نفره اصولگرایان گفت: کاندیدای ریاست مجلس برای 
اصلاح طلبان، عارف و نامزد باقی نمایندگان لاریجانی است. عبدالرضا مصری با اشاره به این که کمیته 
هفت نفره اصولگرایان جلسه های بسیاری با لاریجانی برگزار کرده، درباره جلسه روز دوشنبه بعدازظهر 
این کمیته و رئیس مجلس نهم اعلام کرد: جلسه های بسیاری در روزهای اخیر با حضور نمایندگان و 
آقای لاریجانی برگزار می شود اما درباره جلسه های کمیته هفت نفره، آقای نقوی حسینی که سخنگوی 
این کمیته است، اظهارنظر خواهند کرد. عضو کمیته هفت نفره اصولگرایان مجلس دهم  با تکذیب خبر 
برگزاری جلسه دوشنبه بعدازظهر کمیته هفت نفره و لاریجانی، گفت: جلسه ای که برگزار شد، تحت عنوان 
جلسه با اعضای کمیته هفت نفره نبود و در واقع علاوه بر اعضای این کمیته، تعداد دیگری از نمایندگان 
نیز حضور داشتند. وزیر رفاه دولت نخست احمدی نژاد در واکنش به تغییر موضع لاریجانی، پیش و پس 
از برگزاری انتخابات و توافق رئیس مجلس نهم با کمیته اصولگرایان در روزهای گذشته، یادآور شد: رئیس 
یک قوه، در صورتی شرایط احراز ریاست آن قوه را پیدا می کند که حداقل بتواند همه گروه ها و سلیقه های 

داخل کشور را پوشش دهد.

رسیدگی به پرونده پدیده در قم
گفته می شود: مشاور وزیر راه و شهرسازی گفت: رئیس قوه قضائیه با درخواست اعاده دادرسی پرونده 
پدیده شاندیز از سوی وزیر راه و شهرسازی موافقت کرده و امروز موعد رسیدگی به این پرونده در دیوان عالی 
کشور است. حسین معصوم افزود: شکایت وزارت راه و شهرسازی علیه برخی مدیران پدیده شاندیز منجر 
به صدور قرار منع تعقیب از سوی دادگستری خراسان رضوی برای متهمان این پرونده شده بود، اما پرونده 
تخلفات پدیده شاندیز بار دیگر به درخواست عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی از رئیس قوه قضائیه و به 
استناد ماده 18 قانون آیین دادرسی، ضمن اعاده دادرسی به جریان افتاد. مشاور وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: 
پس از آنکه آیت الله آملی لاریجانی رئیس قوه قضائیه پرونده را بررسی کرد، بار دیگر پرونده را به دیوان عالی 
کشور ارجاع داده و با درخواست اعاده دادرسی موافقت کرد که این پرونده ساعت 9 صبح روز 2۶ اردیبهشت 

ماه در شعبه 23 دیوان عالی کشور مستقر در قم مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت.

آخرین وضعیت پرونده شورای شهر تبریز
گفته می شود: پنج شنبه هفته گذشته،  اخباری از دستگیری دو نفر دیگر در جریان رسیدگی به 
پرونده شورای شهر تبریز منتشر و بیان شد که این دستگیری ها نیز در ادامه پرونده مالی اخذ رشوه و 
تبانی در شورای شهر و شهرداری تبریز بوده است . البته درحالی این اخبار در فضای مجازی دست به 
دست می چرخید که رئیس کل  دادگستری آذربایجان شرقی و دادستان تبریز اعلام کردند که این خبر 
صحت ندارد. حجت الاسلام والمسلمین »حکمتعلی مظفری« در گفت وگو با خبرگزاری میزان در ارتباط 
با  آخرین وضعیت پرونده شورای شهر تبریز گفت: تحقیق و بررسی بیشتر پرونده اعضای شورای شهر 
تبریز همچنان ادامه دارد و در حال تکمیل تحقیقات هستیم. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه برخی 
اخبار حاکی از این است که پنجمین عضو شورای شهر تبریز در این پرونده بازداشت شده است، گفت: این 
خبر صحت ندارد و همانطور که پیش تر بیان شد مجموعا 20 نفر در رابطه با این پرونده احضار و دستگیر 
شده اند. مظفری در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا برای پرونده کیفرخواست صادر شده است، گفت: 
هنوز کیفرخواست این پرونده صادرنشده است، چرا که تحقیق و بررسی از دو نفر دیگر در این پرونده به 

اتمام نرسیده است.

 پرداخت بدهی هند به ایران از طریق ترکیه 
گفته می شود: سفیر هند در ایران گفت: بدهی ۶.5 میلیارد دلاری این کشور به ایران از طریق 
هالک بانک ترکیه و با ارز مرجع یورو پرداخت خواهد شد. کومار گفت: انتظار می رفت مشکلات نقل و 
انتقالات بانکی پس از امضای توافقات هسته ای ایران و 1+5 به سرعت حل شود اما این گونه نیست که 
یک کلید روشن شود و کانال های بانکی شروع به کار کند، بلکه این موضوع امری زمانبر است و کانال های 
بانکی به تدریج شروع به کار می کنند. وی اضافه کرد: طبق آخرین خبرها، وزارت دارایی آمریکا در تلاش 

برای اطلاع رسانی به بانک های اروپایی برای امکان فعالیت با ایران است.

تکذیب صفحات منتسب به آیت لله سیستانی
گفته می شود: دفتر حضرت آیت الله سیستانی وجود هر گونه صفحه شخصی مربوط به این دفتر 
در شبکه های مجازی را تکذیب کرد. جمعی از شهروندان نسبت به وجود چنین صفحاتی در شبکه های 
اجتماعی سوال کرده و اظهار داشتند که در بین مردم برخی از صفحات در شبکه های اجتماعی مانند فیس 
بوک، توییتر و اینستاگرام به اسم حضرت آیت الله سیستانی رواج یافته است، آیا این صفحات ارتباطی با این 
مرجع تقلید دارد؟ آیا دفتر آیت الله سیستانی به غیر از سایت رسمی این دفتر در شبکه های مجازی فعالیتی 
هم دارد؟ دفتر حضرت آیت الله سیستانی در پاسخ به این سوال خاطرنشان کرد: حضرت آیت الله سیستانی 
در شبکه های مجازی صحفه شخصی ندارد. تنها سایت رسمی این دفتر به نشانی www.sistani.org  است.

زمان واریز یارانه اعلام شد
گفته می شود: پیگیری از سازمان هدفمندی یارانه ها حاکی از آن است که شصت وسومین مرحله از 
پرداخت یارانه های نقدی فرداشب به ازای هر نفر 45 هزار و 500 تومان به حساب سرپرستان خانوار واریز و 
قابل برداشت خواهد بود. یارانه این ماه در حالی پرداخت خواهد شد که هنوز تکلیف اجرای مصوبه مجلس 
برای حذف 24 میلیون نفر از یارانه بگیران مشخص نیست و باید با ابلاغ و اجرایی شدن قانون بودجه منتظر 
تصمیم و حرکت دولت در این زمینه ماند. هرچند که تاکنون مواضع دولت در این زمینه بیانگر موافقت و 

ورود به اجرای این مصوبه نیست.

علت ورود مجری شبکه "من و تو" به کشور
گفته می شود: منتظرالمهدی سخنگو و معاون اجتماعی ناجا درباره ورود منصوره کریمی مجری 
سابق شبکه تلویزیونی "من و تو" و حضورش در جشنواره جهانی فیلم فجر نیز گفت: درباره این فرد دستور 
قضایی برای ورود و خروجش به کشور وجود نداشته و پلیس نیز تنها براساس اعلام مرجع قضایی ورود 

و خروج را بررسی می کند.

هشدار نهاد ریاست جمهوری درباره کلاهبرداری
گفته می شود: روابط عمومی نهاد ریاست جمهوری، از شهروندان خواست اقدامات افراد سودجویی 
را که با غصب و سوءاستفاده از عناوین نهاد ریاست جمهوری، رییس جمهوری و مقام های عالی نهاد، 
کلاهبرداری می کنند به مراجع قانونی و انتظامی منتقل نمایند. روابط عمومی نهاد ریاست جمهوری 
در این اطلاعیه بار دیگر از هموطنان درخواست کرده است که قبل از هرگونه اقدامی در ارتباط با این 

کلاهبرداران، موارد مشکوک برای رسیدگی به اطلاع مراجع قانونی و انتظامی رسانده شود.


